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تفریح از برنامه و سبد خانوار حذف می شود ؛

قیمت های نجومی
 تفریحات تابستانی کودکان

مدیرکل بازرسی نهاد ریاست جمهوری خبرداد:

ارجاع14هزارنامهدریافتیسفررییسجمهوردرقمبهبانکها

هزینه تفریح برای خانوارهای ایرانی در سال گذشته بالا 
شده  سرسام آور  رقم  این  هزینه ها  افزایش  با  اکنون  و  بود 
و  شده  روبه رو  کاهش  با  خانوار  در  تفریح  که  آنقدر  است. 
همین امر کودکان را از همان دوران ابتدایی زندگی با اقتصاد 

و مسائل مالی درگیر کرده است. اما اگر تفریحات تابستانی 
و پس از تعطیلی مدارس بچه ها شامل استخر رفتن، آموزش 
پر  و  محبوب ترین  به عنوان  را  دوچرخه سواری  و  فوتبال 
بسامدترین تفریح های تابستانی بدانیم، چقدر این تفریحات 
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :

مشکل کم آبی در روستا های مناطق مرکزی 
قم تا ۳ ماه آینده رفع می شود
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رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  :

تراکممرغداریهایقمچندبرابرمتوسطکشوریاست

: خط  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت 
انتقال آبرسانی به روستاهای دهستان قنوات با اعتباری 
ریاست  سفر  اعتبارات  از  ریال  میلیارد   ۴۲۰ بر  بالغ 
جمهوری به قم احداث می شود. مهندس حسن بختیاری 

انتقال  خط  احداث  عملیات  آغاز  مراسم  در  شنبه  روز 
آبرسانی به روستاهای شهر قنوات  اظهارداشت: این پروژه 
شامل ۱۱ کیلومتر خط لوله به اقطار ۴۰۰ و ۵۰۰ میلی متر 
می شود و قرار است ظرف مدت سه ماه به انجام برسد. وی 

  

با  تفاهم نامه  امضا  از  قم  شهر  اسلامی  شورای  های  پژوهش  مرکز  رئیس 
بین  خوبی  ارتباط  گفت:  و  داد  خبر  کلان شهرها  بین  پژوهشی  موضوع 
کلان شهرها از طریق مرکز پژوهشی شورا در حوزه پژوهشی ایجادشده و قرار 
است شبکه مطالعاتی و پژوهشی یکپارچه بین کلان شهرها ایجاد شود. سید 
محمدحسین دهناد در دیدار با پرویز سروری رئیس شورای عالی استان ها و 
هیئت همراه به تشکیل مرکز پژوهشی شورای اسلامی شهر قم اشاره کرد و 
اظهار داشت: ارتباط خوبی بین کلان شهرها از طریق مرکز پژوهشی شورا در 

رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر بازنگری 
قانون در حوزه شهری گفت: اگر وزارت راه با شهرداری و شورای شهرها همکاری 
بلکه درآمدهای  نمی شود،  نه تنها حل  از مشکلات شهرداری ها  نکند، بخشی 
شهرداری ها نیز کم خواهد شد.  محسن محرری در دیدار با پرویز سروری رئیس 
و  راه  وزارت  بین  ناهماهنگی  برخی  به  همراه  هیئت  و  استان ها  عالی  شورای 
شهرسازی با شهرداری و شورای شهر اشاره کرد و اظهار داشت: اگر وزارت راه 
با شهرداری و شورای شهرها همکاری نکند، بخشی از مشکلات شهرداری ها 

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:
امضا تفاهم نامه پژوهشی بین کلان شهرها

رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم تأکید  کرد:
ضرورت بازنگری قانون درحوزه شهری 

معاون اول قوه قضاییه:
دستگاه قضایی در جهت ارتقای 
امید و رضایت مردم اهتمام دارد 

معــاون اول قــوه قضاییــه  گفت 
:امروز کشور ما در وضعیتی است 
که نیاز به امیدآفرینــی دارد و اتاق 
فکر دشــمن، امید مــردم را هدف 
گرفته اســت و باید امید دشمن را 
ناامید کــرد و در دســتگاه قضایی 
در جهــت ارتقای امیــد و رضایت 
مردم اهتمام دارد حجت الاســلام 
2والمســلمین محمد مصــدق روز 

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور قزاقستان:
مشکل اصلی در اوکراین برنامه 

غربی ها برای توسعه ناتو است 
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رئیسی درنشست خبری با رئیس جمهور قزاقستان:
حجم مبادلات ایران و قزاقستان به 

۳میلیارد دلار افزایش یابد 
رهبرمعظــم  انقــلاب اســلامی 
در دیــدار قاســم ژورمــات توکایف 
رئیس جمهور قزاقســتان و هیات 
همراه با اشاره به پیوندهای عمیق 
تاریخــی و فرهنگی میــان ایران و 
قزاقستان، بر لزوم گسترش بیش 
از پیــش همکاری هــای دو کشــور 
در عرصه هــای مختلــف به ویــژه 
همکاری هــای منطقــه ای تأکیــد 

رئیس جمهــور گفــت: روابط 
تجــاری ایران و قزاقســتان در 
چند ماه اخیر بیش از ۵۰درصد 
افزایــش یافتــه اســت و حتماً 
می تواند به بیش از این برســد 
و می توانیــم حجــم مبادلات 
را در گام اول از ســطح فعلــی 
تا ۳میلیــارد دلار قرار بدهیم. 
روز  رئیســی  ابراهیــم  ســید  2
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سخنیبانمایندگانمجلس
صدور قطعنامه شورای حکام و بدنبال آن کاهش 
ارزش ریال و به تبع آن کاهش قدرت خرید مردم 
نشان می دهد که برخلاف تصور جریان حاکم بر 
دولت و مجلس ، سیاست خارجی و برجام از اقتصاد 

و معیشت مردم جدا نیست. بسیاری از نمایندگان مجلس دهم که در آن دوره 
به ناحق به وکیل الدوله بودن متهم شدند متوجه این اصل بدیهی بودند که 
اقتصاد از سیاست جدا و قابل تفکیک نیست از این رو با درک موقعیتی که دولت 
روحانی در آن قرار داشت سعی می کردند که با اجتناب از نقد و تخریب دولت 
به مشکلات دامن نزنند. پیرو همین دغدغه بود که از رویکرد و مواضع دولت 
در حوزه سیاست خارجی حمایت می کردند تا بتواند در مجامع بین المللی 
از منافع ملی حراست کند. در آن روزهای حساس بسیاری از نمایندگان امروز 
مجلس که آن وقت در قامت منتقد دولت فعالیت می کردند با بروز کوچکترین 
نوسانی در قیمت ارز و سکه آن را بهانه ای برای حمله به دولت قرار داده و از این 
که به زعم آنان دولت به ظرفیت های داخلی توجه نمی کند سخن ها سرمی 
دادند و از مردم می خواستند که اگر از انتخاب اشتباه خود برگردند و آنان را 
انتخاب کنند مشکلات معیشتی و گرانی ها را یکی پس از دیگری مرتفع می 

سازند .
اما اکنون با گذشت بیش از دو سال از حضور آنان در مجلس یازدهم انتظار 
این بود که در مواجهه با چالش ها و مشکلات کشور و مطالعه گزارش های 
کارشناسان مرکز پژوهش ها و نیز تحلیل رسانه ها و منتقدان به این نتیجه می 
رسیدند که مفروضات و برداشت ها بالاخص نبود رابطه میان سیاست خارجی 
با وضعیت اقتصادی کشور، چندان با واقعیت منطبق نبوده و سامانه نظریه ها، 

استراتژی و راه حال های کوتاه و درازمدت باید دچار تغییر شود.
با کمال تاسف نه تنها این اتفاق نیفتاده است بلکه به جای تامل در خصوص 
بازخورد برخی تصمیم ها و اهتمام نسبت به اصلاح آن ها بعضا به بیان مسائل 
و مشکلات اکتفا نموده اند و برخی از آنان نیز خط و نشان هم برای مقصران 

وضع موجود کشیده اند .
با این همه بازاندیشی بر روی برخی مسایل اساسی که اخیرا رخ داده، بسیار 
حیاتی به نظر می رسد؛ بعد از تصویب قطعنامه شورای حکام علیه کشورمان 
حداقل انتظار می رفت که نمایندگان مجلس روی این مساله اندکی تامل 
می کردند که چرا اروپایی ها که پیش از این منتقد رفتار دولت آمریکا بودند و 
از آنها می خواستند که به برجام برگردند اینک با آمریکا برای اعمال فشار به 
ایران همراه شده و خود بانی صدور قطعنامه علیه ایران شده اند ؟ جا داشت 
نمایندگان مجلس مسئولان مربوطه را بازخواست کنند و از آنها بپرسند که چرا 
قطعنامه علیه ما در شورای حکام ارائه و به این سهولت تصویب شده است؟ لازم 
است بررسی کنند که کدام تحلیل و محاسبات غلط کدام یک از مسئولان منجر 
به تصویب قطعنامه ای شده که در فضای کسب و کار کشور تاثیر منفی گذاشته 
است؟ و البته با نگاهی معطوف به منافع ملی بیاندیشند که چه راه یا راهکارهای 
کم هزینه تری وجود دارند که می توان با اتکاء و انتخاب آنها از منافع ملی و 

معیشت مردم صیانت کرد.
صرف نظر از موضعگیری سطحی چند نماینده که معمولا در بیشتر مجالس 
قانونگذاری دنیا هم به چشم می خورد انتظار این بود که هیات رئیسه مجلس 
عمیق تر با این موضوع برخورد کند. اما بیانیه ای که مجلس در واکنش به 
قطعنامه شورای حکام صادر کرد نشان داد که میان اظهارات چند نماینده و 

موضعگیری کلیت مجلس تفاوتی وجود ندارد .
علی رغم این وضعیت از آنجا که تجارب گذشته و وقایع جاری نشان می دهند 
که افزایش تنش پیرامون برجام و تیره شدن روابط با آژانس ، فضای کسب و کار 
کشور را بیش از گذشته ملتهب می سازد لذا از نمایندگان محترم استدعا دارم 
مواضعی اتخاذ نکنند که به ظاهر قاطعانه اما در عمل تداعی کننده بن بست و 
نبود راهکاری برای خروج از این وضعیت است چرا که این پیام به نوبه خود به 

افزایش التهابات در بازار داخلی منجر می انجامد .
* نماینده دوره دهم مجلس 

جلال میرزایی*

1

رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم تأکید  کرد:

ضرورتبازنگریقانوندرحوزهشهری
رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر بازنگری قانون در 
حوزه شهری گفت: اگر وزارت راه با شهرداری و شورای شهرها همکاری نکند، بخشی از 
مشکلات شهرداری ها نه تنها حل نمی شود، بلکه درآمدهای شهرداری ها نیز کم خواهد شد.

محسن محرری در دیدار با پرویز سروری رئیس شورای عالی استان ها و هیئت همراه به 
برخی ناهماهنگی بین وزارت راه و شهرسازی با شهرداری و شورای شهر اشاره کرد و اظهار 
داشت: اگر وزارت راه با شهرداری و شورای شهرها همکاری نکند، بخشی از مشکلات 

شهرداری ها نه تنها حل نمی شود، بلکه درامدهای شهرداری ها نیز کم خواهد شد.
وی تجاری های موقت در پردیسان را مطرح کرد و افزود: بافت فرسوده، بافت تاریخی و 
عدم واگذاری تجاری ها مشکلاتی برای شهرداری ایجاد کرده که باید حل شود، همچنین 
قانون بازگشایی ها را بر عهده شهرداری قرار داده و درصورتی که معوض آن را در اختیار دولت 
قرار داده و این مشکلاتی را برای شهر ایجاد کرده است. رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت 
شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: متأسفانه برای حل مشکلات شهر مجبور هستیم بخشی 
از قانون را نادیده بگیریم و این اتفاق با دغدغه ما برای پایبندی به قانون منافات دارد و باید 
این گره های قانونی برطرف شود و قانون به اندازه کافی شفاف و اجرایی شود. وی حل 
مشکلات دستور نقشه های قدیمی را نیز مطرح کرد و یادآور شد: ما باید ازنظر قانونی امکان 
حل مشکلات مردم را داشته باشیم و این امکان با بازنگری بعضی از ماده قانونی ها و دادن 

اختیارات بیشتر به شورای شهر امکان پذیر است.
 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم  خبرداد:

آغازاجرایپروژهپیادهروسازیخیابان1۹دی
مدیر منطقه هفت شهرداری قم از آغاز اجرای پروژه پیاده روسازی خیابان 19 دی خبر داد 
و گفت: این پروژه با هزینه ای بالغ بر 20 میلیارد ریال از فلکه جهاد آغاز و تا کوچه 22 ادامه 
خواهد داشت. محمد رمضانی از آغاز اجرای پروژه پیاده روسازی خیابان 19 دی خبر داد 
و اظهار کرد: این پروژه با هزینه ای بالغ بر 20 میلیارد ریال از فلکه جهاد آغاز و تا کوچه 22 
ادامه خواهد داشت. وی با اشاره به اینکه این پروژه 12۵ مترمکعب تخریب بتن داشته است، 
ابراز کرد: همچنین دو هزار و ۵00 مترمربع تخریب کف و آسفالت و ۵00 متر طول برچیدن 
جدول صورت گرفته است. مدیر منطقه هفت شهرداری قم ادامه داد: برای اجرای این پروژه 
۳90 مترمکعب قلوه ریزی، 2۶۵ مترمربع قالب بندی، 220 مترمکعب بتن ریزی، ۴0 عدد 
نصب بولارد فلزی، تهیه و نصب 10 دریچه چدنی، نصب دو هزار مترمربع کف پوش بتنی و 

1۳۵ مترمربع جدول سنگی صورت خواهد گرفت.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

تجهیزهمهنانواییهایقم
بهکارتخوانهوشمندتاپایانهفته

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم از تجهیز همه نانوایی های قم به کارتخوان های 
هوشمند نان تا پایان هفته خبر داد. سعید محمدی در جلسه شورای اداری شهرستان قم 
اظهارداشت: تاکنون ۶۴0 نانوایی به دستگاه کارتخوان هوشمند تجهیز شدند که تا پایان 
هفته همه ۸۴2 نانوایی قم به این کارت خوان ها مجهز می شوند. در این جلسه همچنین 
گزارشی از وضعیت نحوه اجرای مصوبات سفر ریاست جمهوری به استان و سفر استاندار 
به بخش ها ارائه و بر لزوم تسریع در پیگیری و اجرای این مصوبات تاکید شد. عباس ذاکریان 
فرماندار قم در این جلسه با بیان اینکه نحوه پیگیری و اجرای این مصوبات ملاک ارزیابی 
مدیران خواهد بود افزود: اعتماد مردم، بزرگترین سرمایه اجتماعی دولت است که باید با 

تحقق عمل به وعده ها این سرمایه تقویت شود.
 

کارشناس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

آغازبرداشتزردآلوازباغهایقم
کارشناس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت :برداشت زردآلو از دو هفته پیش در بیش از 
۶00 هکتار باغ آغاز شده است. عصار با اشاره به اینکه یک سوم این باغ ها در شهرستان کهک 
قرار دارد اظهارداشت: پیش بینی برداشت زردآلو در هر هکتار ۴ تن است که این عدد در باغ های 
شهرستان کهک ۸/۶ تن در هکتار است. عصار افزود: بیش از ۶0 درصد محصول به صورت تازه 
خوری در قم به میدان تره بار عرضه می شود و بقیه تبدیل به خشکبار می شود. وی ادامه داد: 
بیش از ۵ مدل زردآلو در قم وجود دارد که شامل زردآلوی بومی، شاه کرمی، قیصی، شمسی و 
بادامی است.  کارشناس سازمان جهاد کشاورزی گفت: این میوه معجونی از ویتامین های c ،  a و 
پتاسیم و همچنین مقوی برای قلب، کم خونی، سیستم گوارشی و سلامتی زیبایی و پوست است. 

 سازمان زیباسازی بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر
 در نظر دارد  پروژه ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی به شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید.

- شرایط: 
- مبلغ هزینه خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 100۶۶۵727۳ بانک شهر به نام سازمان زیباسازی بهسازی 

و نوسازی اطراف حرم مطهر واریز گردد)هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد(
- نوع ضمانتنامه شرکت در مناقصه پروژه های فوق یک یا ترکیبی از ضمانتنامه های ذیل قابل ارائه می باشد:

1- ضمانتنامه بانکی دروجه کارفرما )با حداقل سه ماه اعتبار(
شبا   شماره  به   1007۸7۵۶719۶ حساب   شماره  به  نقد  وجه  واریز  فیش  اصل  ارائه   -2

IR۴۸0۶100000001007۸7۵۶719۶ بانک شهر به نام سازمان بهسازی زیباسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر
   ۳- مطالبات بلوکه شده پیمانکار 

 - برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده  آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
- سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

- سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.
- حداکثر مهلت خرید اسناد مناقصه و ارائه بسته های پیشنهادی قیمت تا 10 روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم می باشد.

- مبلغ پیشنهادی می بایست از حیث مبلغ مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده تسلیم گردد.
- پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به پیشنهاد 

خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه می گردد.
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، به این پروژه پیش پرداخت تعلق نمی گیرد.

- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، به این پروژه تعدیل تعلق نمی گیرد.
- هزینه درج آگهی ها بر عهده برنده مناقصه می باشد. 

- محل توزیع اسناد: 
- حضوری: قم- خیابان 19 دی – نبش کوچه 2۴ سازمان زیباسازی بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر

- محل تحویل پاکات: 
قم- خیابان 19 دی – نبش کوچه 2۴ سازمان زیباسازی بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر

مهلت توزیع و دریافت اسناد مناقصه : از روز یکشنبه مورخ  ۱۴۰۱/۰۳/۲۲  لغایت پایان وقت اداری روز دو شنبه مورخ 
۱۴۰۱/۰۴/۰6 می باشد.

جلسه بازگشایی پاکات در روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۴/۰7 ساعت ۱۰:۰۰ در سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم 
مطهر برگزار می گردد.

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای )نوبت دوم(

شناسه آگهی:۱۳۳۲9۵۴روابط عمومی سازمان زیباسازی بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم  خبرداد:

تجهیزهمه نانوایی های قم 
به کارتخوان هوشمند تا پایان هفته
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سناریوهایپیشروی
مذاکراتبرجامیچیست؟

روابط ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی بعد صدور 
قطعنامه علیه ایران به نقطه تاریکی رسیده است. در 

چنین شرایط پرتنشی که وجود دارد، بسیاری از کارشناسان و حتی سیاستمداران 
نگران شرایط مذاکرات برجامی و بقای پرونده برجام هستند. 

در همین شرایط نیز زمزمه هایی در خصوص استعفای علی باقر کنی، رئیس هیات 
مذاکره کننده ایران در فضای مجازی پخش شد که با تکذیب رسانه های اصولگرا روبه 
رو شد. این زمزمه بعد از توییت رئیس هیئت مذاکره کننده ایران مطرح شده بود که 
علی باقری کنی، در دو توئیت به ترتیب از ضرورت وفاق ملی در دیپلماسی و بعد هم 

از نیاز سیاست خارجی به »شعور« سخن گفته بود.
این سخنان را می توان از دو جنبه تحلیل کرد که احتمال دارد اختلافات داخلی 
در خصوص پرونده برجام بالا گرفته و باقری کنی را به ترک ادامه مذاکرات و استعفا 
مجبور کرده است. یا ایران می خواهد با احتمال استعفای باقری کنی نشان دهد در 
این شرایط ممکن است روند مذاکرات را طولانی تر شود و بهتر است طرف های مقابل 

هر چه سریع تر این روند بلاتکلیف را پایان دهند. 
البته همزمان با این اتفاقات تهران و واشنگتن دست به اقدامات دیگری زده اند که 
به نظر می رسد هر دو سعی دارند طرف مقابل را به میز مذاکرات بازگردانند. تهران بعد 
از صدور قطعنامه دسترسی آژانس را با قطع دوربین ها کاهش داده و یک زمان کمی 

برای بازگشت شرایط در حقیقت با این اقدام تعریف کرده است. 
از سوی دیگر آمریکا همزمان دست به اعمال تحریم های جدیدی علیه ایران زده 
است. اما هنوز به طور قطع نمی توان آینده پیش روی پرونده برجام را پیش بینی کرد. 

زیرا هر دو طرف روی به مبهم گویی آورده اند.
با این حال به نظر می رسد سه سناریو پیش روی مذاکرات برجامی و پرونده احیای 

برجام قرار دارد.
برجام در موقعیت امروز ایران و غرب تنها راه حل برای کاهش تنش موجود است. 
آمریکا نگران گسترش قدرت چین است و به خوبی می توان تغییر سیاست آمریکا را 
در خاورمیانه دنبال کرد. از سوی دیگر نگرانی غرب از افزایش غنی سازی ایران هر 
روز افزایش می یابد. حتی در ماه های اخیر شاهد هستیم که آمریکا تا حدودی چشم 
خود را بر فروش نفت ایران بسته بود و از سوی دیگر ایران از سرعت غنی سازی خود تا 
حدودی کاسته است. با این حال اختلافات تهران و واشنگتن پرونده عریض و طویلی 

پیدا کرده است و به نظر نمی رسد که به راحتی قابل حل باشد.
با این شرایط سناریوی اول از این خبر می دهد که احتمالًا تهران و ۵+1 به یک توافق 

موقت برای احیای برجام تن بدهند. 
سناریوی دوم شاید خطرناک ترین و پرهزینه ترین اتفاق را برای ایران و غرب رقم 
بزند و آن بن بست کامل مذاکرات است. این روزها زمزمه خروج ایران از NPT شنیده 
می شود. حتی شایعاتی مبنی بر اختلافاتی در این خصوص بین مقامات ارشد کشور 
)میان علی لاریجانی و سعید جلیلی( مطرح شد که با تکذیب روابط عمومی مجمع 

تشخیص مصلحت نظام روبه رو شد.
از سوی دیگر مخالفین برجام در آمریکا با قدرت بسیار زیاد در حال پیش روی 
هستند و سعی دارند به هر شکل توافق با ایران را بدون دستاورد برای ایالات متحده 

نشان دهند.  
با این روند احتمال به بن بست رسیدن مذاکرات خیلی دور از انتظار نیست و امکان 
دارد به دلیل عدم تصمیم گیری نهایی در واشنگتن و سرعت غنی سازی ایران، پرونده 

برجام با مرگ روبه رو شود.
اما سناریوی سوم از ادامه این روند بلاتکلیف تا انتخابات میان دوره ای در آمریکا 
خبر می  دهد. در واقع جو بایدن پایین ترین سطح محبوبیت در افکار عمومی قرار 
دارد و به یک رئیس جمهوری ناکارآمد تبدیل شده است. همین موضوع باعث شده 
است به دلیل مخالفت های گسترده در واشنگتن با احیای برجام تن به توافق در این 

برهه ندهد و روند بلاتکلیف مذاکرات را ادامه دهد.
در هر صورت شرایط برای پرونده احیای برجام بسیار روزهای سرنوشت سازی را 
طی می کند و احتمال مرگ برای این پرونده به کما رفته بسیار زیادتر از هر زمانی 

شده است.
 روزنامه نگار

سرپرست دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان قم  خبرداد:

کاهشمحدودیتهایمصارف
صنعتیوکشاورزیبرق

با  نیروی برق استان قم گفت:  توزیع   سرپرست دفتر مدیریت مصرف شرکت 
پیگیری  از طریق توانیر موفق شدیم، محدودیت های مصرف برق بخش های صنایع و 

کشاورزی استان را کاهش بدهیم. 
داود سلیمانیان عصر یکشنبه در نخستین جلسه شورای اداری شهرستان قم 
بار مصرف در  امام رضا )ع( فرمانداری اظهار داشت: محدودهای پیک  تالار  در 
1۶ خردادماه جاری اعلام شد. وی افزود: تا هفته پیش صنایع دو روز در هفته و از 
ساعت 11 تا 2۳ و کشاورزی نیز هر روز به مدت پنج ساعت قطعی برق داشتند، که 
با صحبت هایی که استانداری و مجمع نمایندگان استان با وزارت نیرو داشتند، این 
مدت قطعی برق برای صنایع به یک روز و بخش کشاورزی نیز به هفته ای سه روز 
کاهش پیدا کرد، البته روزهایی که هوا خنک باشد، برق را قطع نمی کنیم. سلیمانیان 
بیان داشت: اندکی تشخیص بدهیم پیک مصرف از سقفی که شرکت توانیر تعیین 
کرده، بالاتر نمی رود، برق کشاورزی را در اولویت گذاشتیم که قطع نشود. وی با اشاره 
به محدودیت های مصرف برق صنایع نیز بیان داشت: ما توانستیم با پیگیری های 
زیاد از شرکت توانیر، قطعی برق صنایع را به هفته ای یک روز کاهش بدهیم، امیدواریم 

این روند ادامه یابد تا صنایع ضرر نکنند و مشکل ها کمتر شود.
سلیمانیان با بیان اینکه پیک بار شهر هر روز متفاوت است یادآور شد: به عنوان 
نمونه امروز پیک بار مصرف فرمانداری و محدوده شهرستان قم حدود 7۸0 مگاوات و 
استانداری و محدود استان قم نیز ۸۴0 مگاوات بوده است، اگر محدودیت ها اعمال 

نشود، تا 9۶0 مگاوات امکان افزایش بار را داریم.
سرپرست مدیریت مصرف برق قم خاطرنشان کرد: چون کشور در تولید برق با 
مشکل مواجه است، هر استانی باید برخی محدودیت هایی را اعمال کند تا بتواند 

بدون خاموشی های تجاری ها و خانگی های داخل شهر از فصل گرما گذر کند.
وی با ابراز امیدواری از اینکه با همکاری همه اداره ها، استانداری و بخشداری بتوانیم 
مدیریت مصرف خوبی را اعمال کنیم بیان کرد: حتی امیدواریم محدودیت هایی که 

برای صنایع و کشاورزی اعمال می شود نیز زیاد نباشد.

استاندار قم:

شهدابرایجوانانبهترینوشایستهترین
الگوهستند

استاندار قم گفت: وظیفه داریم قدر شهدا را بدانیم و در راه ولایت مداری ثابت قدم 
بمانیم و همواره باید مرور کنیم که شهدا مایه بصیرت بوده و برای جوانان ما بهترین و 

شایسته ترین الگو هستند.
سید محمد تقی شاهچراغی ظهر یکشنبه در جلسه هفتگی شورای برنامه ریزی 
کنگره ملی شهدای استان قم با تاکید بر ضرورت اتخاذ تمهیدات لازم برای برپایی 
اجلاسیه جوانان کنگره ملی شهدای استان اظهار داشت: شهدای کشور همواره 

الگوی جوان امروز ما هستند و با آنها پیمان بسته اند که پرچمشان را زمین نگذارند.
استاندار قم افزود: شهدا امروز به آینده اسلام و انقلاب بشارت داده و عزت و امید 
تازه ای را به جامعه می دهند. وی عنوان کرد: تمهیدات لازم برای برپایی اجلاسیه 
جوانان کنگره ملی شهدای استان قم باید اتخاذ شود چرا که الگوی جوان امروز 
ما این شهدا هستند. شاهچراغی گفت: وظیفه داریم قدر شهدا را بدانیم و در راه 
ولایت مداری ثابت قدم بمانیم و همواره باید مرور کنیم که شهدا مایه بصیرت بوده 
و برای جوانان ما بهترین و شایسته ترین الگو هستند. وی به لزوم پاسداشت و زنده 
نگه داشتن یاد و سیره شهدا به عنوان الگوهای الهام بخش در جامعه اشاره کرد و 
افزود: بیداری اسلامی که امروز در منطقه شاهد آن هستیم نتیجه خون شهیدان و در 
سایه شهادت و جهاد به دست آمده است. استاندار قم بیان کرد: کنگره ملی شهدای 
استان قم هر چه باشکوه تر باید برگزار شود چرا که شهدا الگویی الهام بخش و امید 

آفرین در جامعه هستند.

اخبار

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس :

پرداختنقدییارانههاتجربهموفقی
نبودهاست

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: پرداخت نقدی یارانه طرح موفقی نبوده 
است و کالاهای اساسی با افزایش قیمت روبرو شده و یارانه پرداختی جبران افزایش 

کالاهای اساسی و سایر کالاها نیست. محمد علیپور در نطق میان دستور 
محمد علی پور در نشست علنی روز یکشنبه؛ 29 خردادماه  مجلس شورای اسلامی، در 
نطق میان دستور خود با سلام و درود به روح پرفتوح شهدا و ملت شریف ایران گفت: بعد از 
شکست خفت بار آمریکا و فرار از افغانستان رژیم غاصب و ضد بشری اسرائیل سعی دارد با 
کمک سران سرسپرده منطقه جبهه ای در مقابل مقاومت ملت های مظلوم و ایران اسلامی 
ایجاد نماید؛ ایران اسلامی روز به روز تحت رهبری هوشمندانه مقام معظم رهبری و الهام 
گیری از خون شهیدان و تداوم راه شهید حاج قاسم سلیمانی پر فروغ   تر و استوارتر راه خود 

را ادامه می  دهد و رژیم غاصب و جنایتکار اسرائیل در سراشیبی سقوط قرار گرفته است.
نماینده مردم ماکو، چالدران، شوط و پلدشت در مجلس بیان کرد: مجلس در راستای 
همراهی و همگانی با دولت در بودجه 1۴01 اجازه داد چنانچه قصد حذف ارز ترجیحی 
و یا به تعبیر دولت ساماندهی یارانه ها را بر عهده دارد؛ قبلا باید ترکیبات رفاه مصرف 
کنندگان را به کالاهای اساسی از طریق کالابرگ الکترونیکی به روش مطمئن به انجام 
رسانده باشند؛ بصورتی که افراد بتوانند این کالاهای اساسی را با نرخ مصوب شهریور 

1۴00 و در سقف تعیین شده تهیه کنند.
وی در ادامه یادآور شد: به جای تهیه کالا برگ الکترونیکی پرداخت نقدی در دستور 
کار دولت قرار گرفته و همچنین گذر زمان نشان داده است؛ پرداخت نقدی یارانه تجربه 
موفقی نبوده است و کالاهای اساسی با افزایش قیمت روبرو و یارانه پرداختی جبران 

افزایش کالاهای اساسی و سایر کالاها نیست.
علی پور با اشاره به جزییات ساماندهی یارانه ها اظهار داشت: ساماندهی یارانه تصمیم 
مشترک دولت و مجلس بود؛ لیکن در بودجه برابر تصمیم اتخاذ شده عمل نشده است؛ 
با اجرای ناقص ضعف های آن مشخص شده است دولت انقلابی باید اقدام عاجلی در 
این راستا داشته باشد و به نظرات، نکات و نمایندگان مجلس  و اقتصاددان کشور در این 

راستا توجه داشته باشد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: رساندن یارانه به دست کسانی که باید 
مورد حمایت قرار بگیرند و حذف رانت  و مبارزه با فساد کار بسیار ارزنده ای است؛ آزاد 
سازی قیمت چهار الی پنج  قلم کالا بدون فراهم کردن برنامه جایگزین برای آن همراه  
برآورد و تخمین  اشتباه دست اندرکاران از اثرات تورمی موجب افزایش قیمت ده ها و صدها 
قلم کالا شده است؛ این مسئله بر اقشار مختلف جامعه فشار طاقت فرسا را وارد کرده 
است . علیپور در پایان خطاب به رییس جمهور گفت:  در برخی بنگاه ها و هلدینگ های 
اقتصادی حضور بانیان وضع موجود و مدیران نا کارآمد در دولت قبل که درسطح مدیران 
عامل و سطح هیئت مدیره ها به چشم می خورد که امیدوارم برخورد جدی صورت پذیرد. 

 
رئیس سازمان انرژی اتمی :

سازمانهایبینالمللینبایدازقدرت
خودسوءاستفادهکنند

رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه بردن پرونده هسته ای ایران  به شورای حکام 
تست آخر دشمنان بود، گفت:  به صورت کاملا "حقوقی و قانونی" پاسخ آنها را دادیم.

محمد اسلامی  با بیان اینکه سازمان های بین المللی نباید از قدرت خود سوءاستفاده 
کنند، اظهار داشت: آنچه مهم بوده آن است که دنیا بداند ایران سه درصد از ظرفیت 

هسته ای دنیا را دارد اما بیش از 2۵ درصد از بازرسی ها از ایران انجام شده است.
وی با بیان اینکه باید بررسی کرد کشورهایی که هیاهو و جنجال علیه ایران راه اندازی 
می کنند چه میزان بازدید از مراکز هسته ای آنان صورت می پذیرد، افزود: همین معاهده 
اخیر که بین فرانسه و استرالیا امضا شده در آن فرآوری پلوتونیوم صورت می گیرد و در زمینه 
بازفرآوری سوخت بوده و همان مسیر نظامی است؛ آیا نسبت به این کشورها حساس 
نیستند؟ رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه این اقدامات در راستای سیاست فشار 
روانی، سیاسی و فشار حداکثری علیه ملت ایران است، ابراز داشت: دشمنان در واپیس 
نفس های خود، تست آخر خود را انجام دادند و پرونده ایران را به شورای حکام بردند که 
 به صورت کاملا "حقوقی و قانونی" پاسخ آنها را دادیم و اگر می خواهند  به معاهده پایبند 
باشند، هر آنچه در آنجا توافق شده عین همان "نه کلمه بیشتر و نه یک کلمه کمتر" 

می تواند اجرا شود.
 

نماینده مردم خمینی شهر:

آقایرئیسجمهوراجارهبها
کمرمستاجرانراخمکردهاست

 نماینده مردم خمینی شهر در مجلس با بیان اینکه مصوبه سران قوا درباره افزایش 
صرفا 1۵ تا 2۵ درصدی اجاره بها، اجرایی نمی شود، از رئیس جمهور خواست به داد 

مستاجران برسد. 
محمدتقی نقدعلی در نشست علنی روز یکشنبه، 29 خردادماه  مجلس شورای اسلامی 
در تذکری شفاهی با بیان اینکه سریعا نتیجه جلسه شب گذشته سران قوا که درباره اجاره 
و وضعیت مستاجران تشکیل شد، اعلام شود، گفت: به داد مستاجران برسید، اشک علما 
درآمده است و باید تدبیری شود ضمن آنکه مصوبه افزایش صرفا 1۵ تا 2۵ درصد اجاره 
بها هم عملی نمی شود و امروز مستاجران به »چه کنم چه کنم؟!« افتاده اند و از ما سوال 
می کنند مجلس چه کاری می خواهد برای این وضعیت انجام دهد در حالی که مصوبه 

اخیر مجلس زمین مانده است.
نماینده مردم خمینی شهر در مجلس ادامه داد: جناب آقای رئیس جمهور بحث اجاره 
خانه کمر مستاجران را خم کرده و متاسفانه مصوبه سران قوا درباره افزایش صرفا 1۵ تا 2۵ 
درصدی اجاره بها اجرا نمی شود و صاحب خانه ها به آن تمکین نمی کنند لذا کاری کنید 

که این مصوبه اجرایی شود تا از مرحله مردمی سازی یارانه ها عبور کنیم.
 

نماینده مردم قصرشیرین: 

وزیرصمتمانندوزیرکار
جسارتاستعفاداشتهباشد

نماینده مردم قصرشیرین، سرپل ذهاب، گیلانغرب در مجلس گفت: انتظار داریم 
مابقی وزرای ناکارآمد به ویژه وزیر صنعت، معدن و تجارت مانند وزیر کار چنین جسارتی 
داشته باشند و استعفا دهد و از سر یک سازمان عریض و طویل و درعین حال موثر دست 
بردارد.  شهریار حیدری در نشست علنی روزیکشنبه، 29 خردادماه مجلس شورای 
اسلامی در تذکری شفاهی خطاب به رئیس جمهور، گفت: آقای رئیس جمهور یا معاونان 
پارلمانی را در وزارتخانه ها و سازمان ها حذف کنید یا اختیار دهید، چرا که در حال حاضر 

معاونان پارلمانی صرفا نقش رابط را دارند نه معاون.
نماینده مردم قصرشیرین، سرپل ذهاب، گیلانغرب در مجلس شورای اسلامی با تذکر 
به دبیر شورای عالی مناطق آزاد پیرامون تسریع در اجرای عملیات منطقه آزاد تجاری قصر 
شیرین، در تذکری دیگر خطاب به وزیر جهاد کشاورزی، افزود: اگرچه معاونین خود را به 
دشت ذهاب فرستادید اما انتظار داریم اجرای عملیات زهکشی دست ذهاب جنوبی در 
سرپل ذهاب که مزارع وسیع و مرغوب این منطقه به دلیل اجرای سامانه گرمسیری به 

باتلاق تبدیل شده، هرچه سریع تر عملیاتی و اجرایی شود.
 

یک نماینده مجلس :

گرانیامانمردمرابریدهاست
نماینده مردم لامرد و مهر در مجلس با درخواست از رئیس جمهور در راستای رفع 
دغدغه بازنشستگان، گفت: نابسامانی پیرامون کالاهای اساسی هرچه سریع تر رفع شود. 
به سیدموسی موسوی در نشست علنی روز یکشنبه، 29 خردادماه مجلس شورای 
اسلامی در تذکر شفاهی خطاب به رئیس جمهور، گفت: گرانی امان مردم را بریده است 
لذا باید قانون مجلس در خصوص کالاهای اساسی که اجرای سیستم جبرانی برای 
مصرف کنندگان است به جای پرداخت نقدی اجرا شود و درخواست دارم با ورود جدی 
و استفاده از همه ظرفیت ها نابسامانی پیرامون کالاهای اساسی با اجرای کامل قانون 

بودجه 1۴01 رفع شود.
نماینده مردم لامرد و مهر در مجلس خطاب به رئیس جمهور، ادامه داد: خواهشمندم 
در راستای رفع دغدغه های بازنشستگان عزیز اقدام عاجل به عمل آورید. وی همچنین با 
تذکر به وزیر آموزش و پرورش و دولت افزود: مجلس به وظیفه خود عمل کرد و طرح رتبه 
بندی معلمان را به تصویب رساند و شورای نگهبان نیز آن را تائید کرد لذا اکنون تقاضا دارم 

در اجرای این قانون و رفع دغدغه های فرهنگیان عزیز تسریع و تعجیل شود.

رئیس جمهور  توکایف  ژورمات  قاسم  دیدار  در  اسلامی  انقلاب  رهبرمعظم  
قزاقستان و هیات همراه با اشاره به پیوندهای عمیق تاریخی و فرهنگی میان ایران 
و قزاقستان، بر لزوم گسترش بیش از پیش همکاری های دو کشور در عرصه های 

مختلف به ویژه همکاری های منطقه ای تأکید کردند. 
حضرت آیت الله خامنه ای، هماهنگی در زمینه مسائل سیاسی و اقتصادی را 
برای گسترش روابط ضروری خواندند و با تأکید بر لزوم فعال شدن کمیسیون 
مشترک خاطرنشان کردند: دو طرف باید برای پیگیری توافق ها و اجرایی شدن 

آنها تلاش مضاعفی انجام دهند.
رهبر انقلاب اسلامی گسترش همکاری های فرهنگی ایران و قزاقستان را نیز 
مهم دانستند و افزودند: فارابی به عنوان یک فیلسوف و دانشمند اسلامی که 
اصالت قزاقستانی دارد و در ایران هزار سال درباره آثار او تحقیق و مطالعه شده 
است، می تواند مبنای همکاری های فرهنگی و تشکیل یک کمیته مشترک علمی 

میان دو کشور شود.
اوکراین  به  آیت الله خامنه ای همچنین در خصوص مسائل مربوط  حضرت 
گفتند: در قضیه اوکراین مشکل اصلی این است که غربی ها درصدد توسعه ناتو 

هستند و آنها هر جا که بتوانند برای گسترش نفوذ خود تأمل نخواهند کرد.
ایشان خاطرنشان کردند: باید مسائل را با دقت رصد و بررسی کرد و مراقب بود 
زیرا امریکایی ها و غربی ها همواره درصدد گسترش دایره نفوذ خود در مناطق 
مختلف از جمله در شرق و غرب آسیا، و ضربه زدن به استقلال و اقتدار کشورها 

هستند.
در این دیدار که رئیس جمهور کشورمان نیز حضور داشت، قاسم ژورمات توکایف 

رئیسی  آقای  با جناب  بسیار خوبی  قزاقستان گفت: مذاکرات  رئیس جمهور 
داشتیم و اسنادی که به امضاء دو طرف رسید می تواند زمینه ساز گسترش بیش 

از پیش روابط دو کشور باشد.
را  قزاقستان  و  ایران  فرهنگی  و  تاریخی  اشتراکات  قزاقستان  رئیس جمهور 
عمیق خواند و با استقبال از پیشنهاد رهبر انقلاب برای تشکیل کمیته علمی در 
زمینه فارابی، دیدگاه های خود را درباره مسائل منطقه و شرایط اوکراین بیان و 
توضیحاتی درباره شرایط کشورش بعد از تلاش ناکام برای کودتا در دی ماه سال 

گذشته، ارائه کرد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور قزاقستان:

مشکل اصلی در اوکراین برنامه غربی ها برای توسعه ناتو است 

معاون اول رئیس جمهور گفت: هزینه جدیدی در زمینه دارو به سبد هزینه های 
خانوار اضافه نمی شود.

در دو جلسه جداگانه با حضور »محمد مخبر« معاون اول رئیس جمهور و مدیران 
حوزه دارو، درمان و بیمه و همچنین هیأت مدیره سندیکای دارویی کشور، مسائل و 
چالش های پیرامون تولید و توزیع دارو در کشور مورد بررسی قرار گرفت و تصمیمات 

لازم برای کاهش مشکلات موجود اتخاذ شد.
نشست اول در خصوص سیاست های مالی دارویی با حضور وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی، سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و معاون رئیس جمهور 
و رئیس سازمان برنامه و بودجه، و دیگری به منظور حمایت از صنایع تولید کننده 
داخلی دارو با حضور اعضای هیأت مدیره سندیکای دارویی کشور برگزار شد، با 
اشاره به تصمیمات و برنامه های دولت در خصوص ساماندهی تولیدات دارویی و 
اختصاص کمک های حمایتی به این بخش از صنعت کشور، تاکید کرد: بررسی 
سازوکار بازپرداخت یارانه ها در صنعت دارویی، تقویت بخش بیمه، تأمین و فراوانی 
داروهای بیماران به ویژه بیماری های خاص و صعب العلاج از جمله سیاست هایی 
است که دولت پیگیری می کند تا هزینه جدیدی در زمینه دارو به سبد هزینه های 

خانوار تحمیل نشود.
معاون اول رئیس جمهور همچنین به اقدامات دولت سیزدهم در خصوص تکمیل 
۸0 درصدی زیرساخت های الکترونیکی و پوشش رایگان افراد فاقد بیمه در کشور 

اشاره کرد و افزود: این یکی از افتخارات دولت سیزدهم است که در حال حاضر به 
جز بخش اندکی از جامعه که خود درخواستی برای بیمه درمانی نداشته اند، تمامی 
افراد فاقد بیمه بویژه اقشار آسیب پذیر و با درآمدهای پایین تحت پوشش بیمه درمانی 
قرار گرفته اند. وی همچنین با قدردانی از صنایع تولید کننده داخلی دارو که با وجود 
مشکلات موجود، متعهدانه نسبت به تأمین دارو و جان مردم به دولت کمک کرده 
اند، تاکید کرد: دولت مصمم است با بررسی کارشناسی و اقتصادی، سازوکارهای 
مناسبی برای بازپرداخت یارانه ها در بخش دارو ایجاد کرده و در زمینه حل مشکلات 

تولید دارو از شرکت های تولیدی دارو حمایت کند.
در این جلسات مقرر شد با تقویت و پرداخت بدهی ها و معوقات سازمان های بیمه ای 
کشور در راستای کنترل پرداخت از جیب بیماران، تمامی داروها به صورت پلکانی 
تحت پوشش بیمه قرار گیرند و با تأمین اعتبارات مالی لازم، مطالبات سازمان های 

بیمه ای کشور هر چه سریع تر پرداخت شود.
بررسی سیاست های مالی و ارزی دارویی، ورود 2۵0 قلم داروی ضروری به فهرست 
بیمه ها، آسیب شناسی سازوکار بازپرداخت یارانه ها، ثابت نگه داشتن پرداختی بیمار 
و تمامی داروهای غیربیمه ای، تحت پوشش قرار دادن بیماران صعب العلاج و خاص 
و برنامه ها و سیاست های دولت در راستای حمایت از شرکت های تولیدی دارویی 
کشور از جمله مباحثی بود که در این جلسات به منظور ثابت نگه داشتن قیمت و 

فراوانی دارو مورد بحث، بررسی و تصمیم گیری قرار گرفت.

معاون اول رئیس جمهور :

هزینهجدیدیدرزمینهداروبهسبدهزینههایخانواراضافهنمیشود

در  ما  :امروز کشور  اول قوه قضاییه  گفت  معاون 
وضعیتی است که نیاز به امیدآفرینی دارد و اتاق فکر 
دشمن، امید مردم را هدف گرفته است و باید امید 
دشمن را ناامید کرد و در دستگاه قضایی در جهت 

ارتقای امید و رضایت مردم اهتمام دارد
روز  مصدق  محمد  والمسلمین  حجت الاسلام 
قوه  هفته  مناسبت  به  خبری  نشست  در  یکشنبه  
قضاییه اظهارداشت: در آستانه فرارسیدن هفته قوه 
قضاییه یاد و خاطره آیت الله شهید دکتر بهشتی و 
یاران ایشان را گرامی می داریم و درود می فرستیم به 
روح مطهر بنیانگذار جمهوری اسلامی، شهدای دفاع 
مقدس، مدافعان حرم و همه کسانی که برای نظام و 

استمرار آن زحمت کشیدند.
معاون اول قوه قضاییه با تاکید بر رویکرد اجتماعی 
دستگاه قضا و توجه به ارتقای رضایت مردم در مراجعه 
گرفتن  درنظر  با  جهادی  حرکت  گفت:  عدلیه  به 
محورهای ششگانه فرمایشات مقام معظم رهبری در 
حکم انتصاب ریاست قوه قضاییه، سند تحول قضایی 
و بیانیه گام دوم انقلاب محور برنامه ریزی ها در دستگاه 

قضایی است.

اگر مردم بدانند سران قوا چه قدر در حال تلاش اند، 
نگران نمی شوند

 معاون اول قوه قضاییه با اشاره به بیانیه گام دوم 
انقلاب، گفت: همه همکاران ما در قوه قضاییه این 
بیانیه را باید مکرر مطالعه کنند؛ سند عجیبی است 
و این سند در تاریخ ماندگار خواهد بود و آثار بسیار 
مهمی در پی دارد؛ ما اگر بخواهیم در هر بخشی دنبال 
تحول باشیم حتما باید به بیانیه گام دوم مراجعه کنیم و 

تحول بدون بیانیه گام دوم میسر نیست.
وی با بیان اینکه در دوره جدید تلاش می کنیم به 
یک قوه قضاییه اجتماعی برسیم که درد جامعه را 
ارتباط قوای سه گانه در این  بفهمد، اظهارداشت: 
دوره بی نظیر است؛ هر هفته یک جلسه سران سه قوه 
دور هم جمع می شوند و مشکلات جامعه را بررسی 
می کنند. فکر میکردم که مردم اگر بدانند که سران 
سه قوه اینقدر برای حل مشکلات جامعه در تلاش اند، 

نگران نمی شوند.
وضعیتی  در  ما  کشور  امروز  کرد:  اضافه  مصدق 
است که نیاز به امیدآفرینی دارد و اتاق فکر دشمن، 
امید مردم را هدف گرفته است و باید امید دشمن را 

ناامید کرد و در دستگاه قضایی در جهت ارتقای امید و 
رضایت مردم اهتمام دارد.

معاون اول قوه قضاییه اظهارداشت: ما برای حل 
معضلات مربوط به قوه قضاییه برنامه ریزی کردیم اما 
واقعیت این است که قوه قضاییه در تولید پرونده ها 
قانون   1۵۶ اصل  براساس  هرچند  ندارد  دخالتی 
قضایی  دستگاه   اصلی  وظایف  از  یکی  اساسی 

پیشگیری از وقوع جرایم است.
حمایت از ایرانیان مقیم خارج برای 

سرمایه گذاری در کشور
معاون اول قوه قضاییه با تاکید بر حمایت دستگاه 
ایرانیان  از  به حمایت  کارآفرینان  و  تولید  از  قضایی 
خارج از کشور برای سرمایه گذاری در کشور اشاره کرد 
و افزود: ایرانیانی که می خواهند در کشور خود برای 
بهبود وضعیت اقتصادی سرمایه گذاری کنند به نظام  
اعتماد کنند و ما آماده پذیرش هستیم. ایران از آن 
آنهاست و جز تعدادی از افراد که معاند هستند، اگر 
ایرانیان خارج از کشور مشکلات و چالشهایی دارند ما 
آمادگی داریم که مشکلاتشان را حل کنیم و به کشور 

خود بیایند و سرمایه گذاری کنند.   

معاون اول قوه قضاییه:

دستگاهقضاییدرجهتارتقایامیدورضایتمردماهتمامدارد

رئیسی درنشست خبری با رئیس جمهور قزاقستان:

حجممبادلاتایرانوقزاقستانبه۳میلیارددلارافزایشیابد
رئیس جمهور گفت: روابط تجاری ایران و قزاقستان 
در چند ماه اخیر بیش از ۵0درصد افزایش یافته است 
و حتماً می تواند به بیش از این برسد و می توانیم حجم 
مبادلات را در گام اول از سطح فعلی تا ۳میلیارد دلار قرار 

بدهیم.
امضاء  از  پس  یکشنبه  روز  رئیسی  ابراهیم  سید 
هیئت های  بین  همکاری  سند   9 و  تفاهم  یادداشت 
ایرانی و قزاقستانی در نشست مشترک با »قاسم ژومارت 
توکایف« رئیس جمهور قزاقستان سفر وی به تهران را 
نقطه عطفی در مسیر توسعه روابط دو کشور توصیف کرد 
و گفت: در ۳0 سال گذشته روابط خوبی با کشور دوست 
و برادر قزاقستان داشتیم که این سطح از روابط لازم بوده، 

اما کافی نبوده است.
ظرفیت های  کشور  دو  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
افزود:  دارند،  روابط  و  مناسبات  ارتقای  برای  بسیاری 
تفاهم نامه هایی که امروز به امضا رسید یا از قبل میان 
دو کشور امضا شده بود، نشانه مهمی از اراده ایران و 

قزاقستان برای توسعه روابط و مناسبات است.
افزایش ۵0 درصدی روابط  به  با اشاره  دکتر رئیسی 
داشت:  اظهار  اخیر،  ماه  چند  در  کشور  دو  تجاری 
ظرفیت های اقتصادی و تجاری دو کشور این ظرفیت را 
دارد که در گام اول حجم مبادلات تجاری از سطح فعلی تا 
۳ میلیارد دلار افزایش یابد. در حوزه کشاورزی، صنعتی، 
حمل و نقل و ترانزیت، انرژی، نفت و گاز همکاری های 

گسترده ای می تواند بین دو کشور شکل گیرد.
رئیس جمهور اشتراکات فرهنگی و تمدنی دو کشور را 
بستری مناسب برای روابط فرهنگی بسیار خوب بین دو 
ملت دانست و تصریح کرد: مجموع مذاکراتی که امروز 
انجام شد، زمینه گسترش همکاری ها و روابط بین دو 

کشور را فراهم کرد.
آقای رئیسی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران 
مصمم است علاوه بر روابط دوجانبه با قزاقستان، روابط 
بین دو کشور و کشور های  و همکاری های منطقه ای 
مثل  منطقه ای  سازمان های  در  جمله  از  نیز،  منطقه 
اوراسیا  اتحادیه  و  شانگ های  همکاری های  سازمان 

گسترش یابد.
رئیس جمهور همکاری با همسایگان در دریای خزر 

بنا  گفت:  و  دانست  اولویت  دارای  کشورمان  برای  را 
بر  علاوه  و  دهیم  گسترش  را  همکاری ها  این  داریم 
همکاری های منطقه ای، بنای دو کشور آن است که در 
سازمان های بین المللی و همکاری های بین المللی نیز 

گام های جدی بردارند.
مسائل  در  کشور  دو  اینکه  به  اشاره  با  رئیسی  دکتر 
افزود:  دارند،  مشترکی  نگاه های  جهانی  و  منطقه ای 
ایران و قزاقستان نسبت به تحولات افغانستان مواضع 
مشترکی دارند. دو طرف بر این اعتقاد هستند که راهکار 
رفع مشکلات افغانستان تشکیل دولتی فراگیر است که 

همه گروه های سیاسی و اقوام را نمایندگی کند.
رئیس جمهور اظهار داشت: همچنین دو کشور در این 
مساله اتفاق نظر دارند که حضور بیگانگان در منطقه به 
هیچ عنوان امنیت ساز نیست و مشکلی را از منطقه حل 
نخواهد کرد. اعتقاد و باور مشترک ما آن است که فقط 

کشور های منطقه می توانند مسائل منطقه را حل کنند.
از  منطقه ای  هر  مشکلات  داد:  ادامه  رئیسی  دکتر 
جهان باید توسط مسئولین و دست اندرکاران و نهایتا 
مردم کشور های همان مناطق حل و فصل شود. حضور 
بیگانگان در مناطق مختلف بیشتر بر مشکل آن مناطق 

می افزاید و کمکی به حل مسائل آنجا نخواهد کرد.
رئیس جمهور قزاقستان :

برای ایجاد اتاق بازرگانی مشترک بین دو کشور 
برنامه ریزی کرده ایم 

قزاقستان  جمهور  رئیس  توکایف«  ژومارت  »قاسم 
نیز در این نشست مطبوعاتی با اشاره به روابط خوب 
کشور  دو  فرهنگی  و  تاریخی  اشتراکات  همسایگی، 
و  قحطی  دوره  در  کرد:  تصریح  و  توصیف  عمیق  را 
و  پناه گرفتند  ایران  از قزاق ها در  خشکسالی، خیلی 
این کشور با آغوش گرم از هموطنان ما استقبال کرد؛ 

قزاقستانی ها هرگز این مساله را فراموش نخواهند کرد.
توکایف با بیان اینکه آیت الله رئیسی سهم بزرگی در 
ارتقای سطح روابط دو کشور دارند، خاطرنشان کرد: 
آغاز  از  شده  سپری  سال   ۳0 در  کشور  دو  تعاملات 
روابط دیپلماتیک، همواره رو به گسترش و تحکیم بوده 
است. سطح همکاری ها در عرصه های مختلف از جمله 
فرهنگی و همکاری های بین المللی و منطقه ای نیز به 

شکل قابل توجهی ارتقا یافته است.
وی با اشاره به اینکه در مذاکرات گسترده و مفصل امروز 
با آقای رئیسی موضوعات خیلی مهمی را مورد بررسی 
قرار دادیم، گفت: دو طرف علاقمند به بهره گیری از 
امکانات و فرصت های موجود در زمینه ترانزیت و حمل 
تجاری  و  اقتصادی  مناسبات  تقویت  راستای  در  کالا 

هستند.
مسیر  اتصال  به  اشاره  با  قزاقستان  جمهور  رئیس 
ریلی دو کشور و مهم توصیف کردن آن برای منطقه، 
افزود: امروز همچنین درباره همکاری در زمینه تولید 
و کشاورزی مذاکرات خوبی داشتیم که می تواند نقش 

موثری در ارتقای سطح روابط دو کشور داشته باشد.
توکایف با بیان اینکه اسناد همکاری که امروز امضا شد 
می تواند تعاملات و همکاری های دو کشور را یک گام به 
پیش ببرد، اظهار داشت: ایران و قزاقستان همچنین 
در زمینه موضوعات منطقه ای و بین المللی نیز نظرات 
مشترکی دارند. دو کشور توافق دارند که همکاری های 
در  نیز  و  بین المللی  و  در سازمان های منطقه ای  آنان 

زمینه تحکیم ثبات و امنیت در منطقه تقویت شود.
را  کشور  دو  اقتصادی  و  تجاری  همکاری های  وی 
نیز بسیار مهم توصیف و تصریح کرد: با وجود وضعیت 
ژئوپولتیک خاص و محدودیت های قزاقستان، اما امسال 
حجم مبادلات تجاری دو کشور ۵0 درصد افزایش یافته 
حجم  پیش  از  بیش  گسترش  برای  کشور  دو  است. 

تجارت فیمابین تفاهم کامل دارند.
کمیسیون  منظم  فعالیت  قزاقستان  جمهور  رئیس 
مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور را در گسترش 
و توسعه روابط موثر دانست و خاطرنشان کرد: برای ایجاد 
اتاق بازرگانی مشترک بین دو کشور برنامه ریزی کرده ایم. 
در این راستا قزاقستان برای تجار ایرانی روادید 1۴ روزه 

فرودگاهی صادر می کند.
توکایف گفت: سفر امروز بنده به ایران و مذاکرات انجام 
ایجاد  روابط  برای گسترش  انگیزه های جدیدی  شده 
خواهد کرد. اطمینان دارم مساعی دو کشور و اجرای 
پروژه های مشترک می توانند دستاورد های مفیدی برای 
ایران و قزاقستان داشته باشند و دوستی ما را با یکدیگر 

بیش از پیش تقویت کنند.

پرستو بهرامی راد*
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خستگیگرماییوراههایمقابلهباآن

روزهای  در  شما  غذایی  رژیم  که  بدانید  باید  دارید  دردناکی  قاعدگی  اگر 
قاعدگی تان بسیار تعیین کننده است، از این رو بسیار مهم است که بدانید چه 

غذاهایی بخورید و از کدام غذاها خودداری کنید.
بدن شما از مواد مغذی که به آن ها تمایل دارید سود می برد. به همین دلیل 
چیزی که می خورید و هورمون هایتان مستقیما به هم مرتبط اند. مواد مغذی 
غذاهایی که می خورید، مستقیما بر روده ها و سیستم عصبی تان و هورمون هایی 
که ترشح می کنید اثر می گذارند. چیزی که می خورید و همچنین مقداری که 

می خورید همگی سلامت هورمون هایتان را تحت تاثیر قرار می دهند.
هرچند تغذیه ی مناسب بدن از جهت هورمون ها همیشه مهم است؛ اما متمرکز 
شدن بر یک سری از غذاها در دوره قاعدگی کمک می کند از هورمون هایتان 
حمایت کرده و بتوانید گرفتگی ها و دردهای قاعدگی را بهتر کنترل کنید. ضمنا 
تغذیه مناسب در دوره قاعدگی می تواند سطح انرژی تان را حفظ کرده و نوسانات 

خلقی تان را کاهش دهد.
در روزهای قاعدگی بیشتر به چه مواد مغذی نیاز دارید؟

قاعدگی در اولین هفته ی چرخه ی قاعدگی اتفاق می افتد و معمولا سه روز تا 
یک هفته طول می کشد. در این مرحله هورمون های استروژن و پروژسترون در 
پایین ترین سطح خود هستند تا دیواره ی رحم به صورت خونریزی ریزش کند. 

مواد مغذی که باید بیشتر مصرف کنید آهن و ویتامین B12 هستند.
آهن

آهن یک ماده معدنی است که به طور طبیعی در غذاها وجود داشته و به صورت 

مکمل هم موجود می باشد. آهن، مولفه اصلی هموگلوبین است؛ پروتئینی که در 
گلبول های قرمز خون وجود دارد و اکسیژن را در تمام بدن انتقال می دهد. آهن 

برای رشد، تکامل نورولوژیکی، عملکرد سلولی و سنتز هورمون ها نیز لازم است.
پریود  به همین دلیل خانم هایی که  طی قاعدگی، آهن خون کم می شود، 
می شوند در معرض کمبود آهن هستند. خصوصا نوجوانان به دلیل ترکیبی از 
رشد سریع، مصرف کم آهن غذایی و خونریزی قاعدگی خیلی بیشتر احتمال 

دارد دچار کمبود آهن شوند.
B۱۲ ویتامین

ویتامین B12 نیز یکی از بخش های مهم سازنده ی گلبول قرمز، متابولیسم 
سلولی و عملکرد عصب می باشد. طی قاعدگی بدن با کمبود هورمون هایی مانند 
استروژن و پروژسترون مواجه می شود، به همین دلیل طبیعی است که احساس 
بی انرژی بودن و بی حالی کنید. ویتامین B12 به تولید گلبول های قرمز که حیاتی 
و انرژی بخش اند کمک می کند و هر چه شما گلبول های قرمز بیشتری داشته 

باشید، بدنتان اکسیژن دارتر و نیرومندتر می شود.
در روزهای قاعدگی بیشتر چه غذاهایی باید بخورید؟

در روزهای قاعدگی با یک رژیم غذایی متعادل که شامل پروتئین، کربوهیدرات و 
چربی هاست به بدنتان کمک کنید. مهم است که غذاهای حاوی آهن و ویتامین 
B12 بیشتر بخورید. منابع خوب آهن شامل گوشت قرمز، بوقلمون و ماهی و 
مرغ می شوند که می توانند به جایگزین کردن خونی که طی قاعدگی از دست 
داده اید کمک کنند. همچنین می توانید از منابع گیاهی آهن مانند مغزها و عدس 

و سبزیجات برگ سبز نیز استفاده کنید.
غذاهای دارای ویتامین B12 نیز به تولید گلبول های قرمز خون کمک کرده و 
سرگیجه و خواب آلودگی تان را کاهش می دهند. غذاهایی که ویتامین B12 خوبی 
دارند شامل گوشت، جگر، قلوه، ماهی سالمون و تخم مرغ می شوند. می توانید 

از منابع گیاهی ویتامین B12 مانند غلات صبحانه غنی شده نیز استفاده کنید.
آب و مایعات کافی بنوشید

شما باید همیشه بدنتان را هیدراته نگه دارید، خصوصا در روزهای قاعدگی تا 
بتوانید علائمتان را کنترل کنید. نوشیدن آب کافی کمک می کند گوارش بهتری 
داشته باشید و نفخ نکنید. مصرف دمنوش بابونه، سوپ کم چرب گرم، میوه و 

سبزیجات تازه مثل سیب و ... هم کمک کننده است.
هوس های غذایی تان را چگونه کنترل کنید؟

 اگر در روزهای قاعدگی هوس شکلات و کیک می کنید تنها نیستید. این تمایل 
و هوس غذایی شما یا گرسنگی زیادتان در روزهای قاعدگی، دلیل علمی دارد. 
هورمون هایی مانند استروژن و پروژسترون در دوره ی پریود در پایین ترین سطح 
خود هستند که باعث می شود سروتونین یا همان هورمون حال خوب نیز پایین 
بیاید. وقتی سروتونین در بدن کم می شود، بیشتر حساس و عصبی می شویم. 
به غذاهای  با تمایل  این هورمون ها  تغییرات در سطح  مطالعه ای نشان داده 

پُرکربوهیدرات و شیرین پیش از پریود یا طی آن ارتباط دارد.
بنابراین بهترین راه پاسخ دادن به این هوس های غذایی چیست؟ جواب این 
است که باید از قبل مجهز باشید! غذاهای سالم و طبیعی مانند شکلات تلخ، 
و مافین های خانگی دم  یا کیک  آنتی اکسیدان دار، میوه های فصل  غذاهای 

دست تان باشند تا هر وقت هوس کردید راحت به آن ها دسترسی داشته باشید.
غذاهای تند و شور

شاید وسوسه شوید یک غذای تند بخورید، خصوصا اگر عاشق غذاهای سرخ 
شده و اسنک های حاضری باشید؛ اما باید از خوردن غذاهای تند و شور پرهیز 

کنید زیرا نمک زیاد باعث احتباس آب در بدن شده و نفخ خواهید کرد.
غلات تصفیه شده

غلات تصفیه شده مانند دیگر غذاهای فرآوری شده، ارزش غذایی خود را از 
دست داده اند. همین باعث می شود در قند خون اختلال ایجاد کرده و نتوانید 
اشتهای خود را کنترل کنید. پس بهتر است در روزهای قاعدگی به جای نان سفید 

و پاستا و نودل، غلات کامل مصرف کنید.
قهوه

همه ی ما قهوه یا چای دوست داریم. بعضی از ما حتی نمی توانیم بدون یک 
فنجان چای یا قهوه روزمان را شروع کنیم؛ اما شما باید در روزهای پریودتان، این 
عادت را کمرنگ تر کنید. کافئین بدن را دهیدراته می کند، در حالی که شما باید در 

این روزها مایعات بیشتری به بدنتان برسانید.
غذاهای پُرچرب

و  کنید  مقاومت  باید  اما  کرده اید؟  سرخ کرده   سیب زمینی  و  همبرگر  هوس 
غذاهای خیلی چرب نخورید، زیرا در هورمون هایتان ایجاد اختلال خواهد کرد. 

غذاهای پُرچرب باعث ایجاد التهاب و دردهای پریودی خواهد شد.
غذاهای فرآوری شده

و  بخورید  بیسکوئیت  و  چیپس  دارید  دوست  احتمالا  قاعدگی  روزهای  در 
پُرخوری هم بکنید. اما این هله هوله ها پُر از سدیم هستند و همانطور که گفتیم 

نباید این روزها غذاهای پُرنمک بخورید.

در روزهای قاعدگی بیشتر چه غذاهایی باید بخورید؟

دقیقه به دقیقه با نوشابه  انرژی  زا؛ خوب و بدهای تغذیه ای در دوران قاعدگی

ایننوشیدنیبابدنشماچهمیکند؟

نکته مهم اینجاست که مصرف این نوشیدنی ها جای بحث دارد! زیرا برخی 
از این قوطی ها با 21 قاشق چایخوری شکر و همان مقدار کافئین به اندازه سه 
فنجان قهوه پر شده اند؛ مقداری که اصلا برای دور کمر یا سلامتی شما مفید 

نیست.
کافئین به طور کلی برای مصرف و لذت بردن بی خطر است، اما در دوزهای 

بزرگتر می تواند مضر باشد.
البته، شرکت های تولیدکننده نوشیدنی های انرژی زا باید مقدار کافئین را در 
هر قوطی محدود کنند. زیرا مردم ممکن است چندین بار در روز نوشیدنی انرژی 

زا بنوشند.
الزام ممنوعیت و محدودیت مصرف نوشابه های انرژی زا

دولت ولز ایده ممنوعیت فروش نوشابه  انرژی  زا به افراد زیر 1۶ سال را مطرح 
کرده است.

این بخشی از یک استراتژی برای کاهش چاقی فزاینده در ولز است، زیرا از هر 
چهار کودک یک کودک هنگام شروع مدرسه ابتدایی بسیار سنگین است.

محققان دانشگاه یورک هشدار داده اند که طرفداران جوان نوشیدنی انرژی زا 
بیشتر از دیگران از سردرد، مشکلات خواب، تحریک پذیری و محرومیت از مدرسه 

رنج می برند.
آنها با خوردن نوشیدنی های کافئین دار شانس خود را برای مشروب کردن و 

کشیدن سیگار افزایش می دهند.
از  »ارزان تر  گاهی  مواد شیرین  قوطی های  که  داده اند  محققان هشدار  اما 

بطری های آب« هستند و برای جوانان جذاب هستند.
وزیران پیشنهاد کردند در سال 201۸ فروش نوشیدنی های انرژی زا به افراد زیر 

1۶ سال ممنوع شود، اما هنوز آن را اجرا نکرده اند.
در همین حال، در استرالیا، یک رئیس ساختمان سازی خواستار ممنوعیت 
نوشابه  انرژی  زا در محل های کاری شده است، زیرا باعث کاهش سرعت کار 

کارکنان می شود.
انرژی زا را “خطری برای سلامت  سازمان جهانی بهداشت نوشیدنی های 

عمومی” خوانده است.
چرا نوشیدنی های انرژی زا اینقدر نگران کننده هستند؟

داده های سایت هدیه Personalize نشان می دهد که ساعت به ساعت بعد از 
اتمام یک قوطی و حتی 12 روز بعد دقیقاً چه اتفاقی برای بدن می افتد.

این گزارش با استفاده از اطلاعات منابعی از جمله خدمات بهداشت ملی 
تولید کننده  و   )FDA( ایالات متحده بریتانیا )NHS(، سازمان غذا و داروی 

نوشیدنی انرژی زا ردبول ایجاد شده است.
خواندن این مطلب ممکن است باعث شود دوباره به عادت خود فکر کرده و 
دوباره ارزیابی کنید که آیا نوشیدن نوشابه انرژی زا و بالا و پایین کردن انرژی با یک 

ضربه سریع ارزش آن را دارد یا خیر.
جدول زمانی اتفاقات بدن بعد از مصرف نوشیدنی انرژی زا

ده دقیقه اول: این زمانی است که کافئین شروع به ورود به جریان خون می 
کند و باعث افزایش ضربان قلب و فشار خون می شود.

۱۵ تا ۴۵ دقیقه: زمانی که سطح کافئین شما به اوج می رسد، باعث می شود 
احساس هوشیاری کنید و تمرکز را بهبود ببخشید.

۳۰ تا ۵۰ دقیقه: در حال حاضر تمام کافئین جذب شده است و کبد شما 
اغلب با جذب قند بیشتر واکنش نشان می دهد.

دارد،  وجود  قند”  “افت  به  ابتلا  احتمال  که  است  زمانی  این  ساعت:  یک 
زمانی که سطح قند خون و کافئین شما کاهش می یابد و ممکن است احساس 

خستگی کنید.
۵ تا 6 ساعت: تقریباً ۵ تا ۶ ساعت پس از مصرف، بدن شما محتوای کافئین 

در جریان خون شما را ۵0 درصد کاهش می دهد.
۱۲ ساعت: حدود 12 ساعت پس از اتمام نوشیدنی انرژی زا، کافئین از جریان 

خون اکثر افراد خارج می شود، اما به دلیل سن و فعالیت متفاوت است.
اگر به طور منظم نوشیدنی های انرژی زا مصرف  بین ۱۲ تا ۲۴ ساعت: 
کرده اید، بین 12 تا 2۴ ساعت زمانی است که علائم ترک را احساس می کنید. 

بنابراین، ممکن است از سردرد، تحریک پذیری و یبوست رنج ببرید.
7 تا ۱۲روز: مطالعات نشان داده اند که این مدت زمانی است که بدن در برابر 
دوز روزانه کافئین شما تحمل می کند. این بدان معناست که اگر سطح را ثابت نگه 

دارید، بعید است در این مرحله هیچ تأثیری احساس کنید.
در حالی که نوشابه انرژی زا حاوی کافئین هستند، اما با یک قوطی 2۵0 
میلی لیتری حاوی ۸0 میلی گرم، در محدوده ۴00 میلی گرم توصیه شده قرار 

دارند.
 

چراآلرژیهایفصلیهرسال
شدیدترمیشوند؟

مطالعات نشان می دهد در حال حاضر، فصل گرده افشانیِ گل ها و گیاهان 
نسبت به سال 1990 میلادی 20 روز زودتر شروع می شود و 21 درصد گرده 

بیشتری به همراه دارد.
به نقل از بهداشت نیوز، کارشناسان اکنون دریافته اند که بحران تغییرات اقلیمی 
در طولانی تر شدن این فصل نقش چشمگیری دارد و در افزایش حجم گرده گل 

نیز تاحدی موثر است.
پروفسور "ویلیام اندرگ" پس از انتشار پژوهش خود در¬ بهار گذشته در مجموعه 
و فصل  پیوند قوی میان گرمای هوا  این  آکادمی ملی علوم، گفت:  مقالات 

گرده افشانی، مثال روشنی از آثار تغییرات اقلیمی بر سلامت مردم است.
طولانی شدن فصل حساسیت و حجم گرده، بیشتر بر اختلال هایی همچون ورم 
غشاء مخاطی بینی، ورم ملتحمه و آسم اثرگذار است. همچنین آسیب پذیرترین 

اقشار کودکان، سالمندان و افراد مبتلا به بیماری های زمینه ای هستند.
به علاوه، افزایش انتشار گاز های گلخانه ای می تواند علائم افراد مبتلا به آسم و 
بیماری های ریوی را تشدید کند. به گزارش نهاد غیرانتفاعی "کلایمیت سنترال" 
)Climate Central(، فشار فصل طولانی تر حساسیت و افزایش میزان گرده، 
بیشترین سنگینی را بر جمعیت های آسیب پذیر از جمله جوامع کم درآمد وارد 
می کند. یک پژوهش دیگر نیز میان "افزایش دما و مقدار دی اکسیدکربن موجود 

در جو" با "تولید گرده" در هر یک از انواع گیاهان، ارتباطی یافته است.
البته مطالعه سال 2021 نخستین تحلیل روند گرده افشانی و اثر تغییرات 
زیست شناختی  علوم  دانشکده  پژوهشگران  بود.  قاره ای  مقیاس  در  اقلیمی 
و  ایالات متحده  ایستگاه گرده شماری در سراسر  یوتا داده های ۶0  دانشگاه 
کانادا را بین سال های 1990 تا 201۸ گردآوری کردند. این ایستگاه های تحت 
مدیریت اداره ملی آلرژی، اطلاعات میزان گرده ها و قارچ های انگلی را جمع آوری 
می کنند. در مجموع، میزان گرده در دوره 2۸ ساله مطالعه شده تا 21 درصد 
افزایش یافت که بیشترین افزایش در تگزاس و ناحیه غرب میانه مشاهده شد. 

گرده درختان نسبت به گیاهان کوچک بیشتر افزایش یافته است.
بنابر گزارش روزنامه ایندیپندنت، فصل گرده افشانی اکنون حدود سه هفته 
بر  جهانی  گرمایش  معتقدند  محققان  می شود.  آغاز  دهه 90  اوایل  از  زودتر 
فنولوژی گیاهان )تقویم درونی گیاه که تنظیم کننده چرخه زندگی آن است( اثر 

می گذارد و موجب می شود فصل گرده افشانی آن ها جلو بیفتد.
متخصصان در این مطالعه دریافتند که تغییرات اقلیمی به تنهایی عامل نیمی 
از افزایش طول فصل گرده افشانی و حدود هشت درصد از افزایش حجم گرده ها 

است.

سلامت

قبلازخریدقهوهننوشید!
دانشمندان گزارش کردند خریدارانی که قبل از خرید یک فنجان قهوه رایگان 
می نوشند، در نهایت ۵0 درصد پول بیشتری خرج می کنند و ۳0 درصد اقلام 

بیشتری نسبت به همتایان خود که کافئین مصرف نکردند، خرید خواهند کرد. 
به نقل از نیوز، به گفته محققان دانشگاه فلوریدا جنوبی، قهوه و کارت های 

اعتباری ممکن است بدترین کابوس یک برنامه ریز مالی باشند.
کافئین به  عنوان محرکی قوی دوپامین در مغز ترشح می کند و ذهن و بدن را 

تحریک می کند.
دانشگاه  در  بازاریابی  استاد  و  تحقیق  این  ارشد  محقق  بیسواس،  دیپایان 
فلوریدا)USF(، در این خصوص اظهار کرد: این عملکرد منجر به یک حالت 
پرانرژی و به نوبه خود افزایش تکانشگری و کاهش خودکنترلی می شود. در نتیجه 
مصرف کافئین باعث تحریک خرید از نظر تعداد بیشتر اقلام خریداری شده و 

هزینه های بیشتر خواهد شد.
برای رسیدن به این یافته ها محققان یک دستگاه اسپرسوساز را در ورودی یک 
فروشگاه زنجیره ای خرده فروشی و کالاهای خانگی در فرانسه و همچنین یک 

فروشگاه بزرگ در اسپانیا راه اندازی کردند.
با ورود به آن فروشگاه ها بیش از ۳00 خریدار یک فنجان خالی رایگان دریافت 
کردند. حدود نیمی از این خریداران قهوه ای حاوی تقریبا 100 میلی گرم کافئین 
سفارش دادند؛ در حالی که نیمی دیگر قهوه بدون کافئین یا آب مصرف کردند. 
نکته مهم این است که مشتریان هنگام خروج از فروشگاه ها رسید خرید خود را با 

محققان به اشتراک گذاشتند.
بر اساس نتایج تحقیق مطمئنا افرادی که قهوه کافئین دار نوشیدند، تعداد قابل  

توجهی اقلام بیشتری خریداری و پول بیشتری خرج کردند.
جالب اینجاست که نوشیدن کافئین به نظر می رسد بر انواع اقلامی که مردم 
خریداری می کنند نیز تاثیر می گذارد. خریدارانی که کافئین می نوشیدند، اقلام 
این حال  با  بقیه خریداری کردند.  از  بیشتر  را  و عطرها(  غیرضروری)شمع ها 
هنگام خرید سودمندتر)ظروف آشپزخانه و ظروف ذخیره سازی( بین خریداران 

کافئین دار و بدون کافئین تفاوت های کمی وجود داشت.
محققان همچنین آزمایش چهارم را در آزمایشگاه انجام دادند و تاثیر کافئین را 
بر خرید آنلاین آزمایش کردند. آنان گروهی متشکل از 200 دانش آموز مدرسه 
بازرگانی را بر اساس اینکه قهوه کافئین دار می نوشند یا بدون کافئین جدا کردند؛ 
از فهرست ۶۶ گزینه ای  را  اقلام  انتخاب می کرد که کدام  باید  فرد  سپس هر 
خریداری کند. باز هم کسانی که کافئین مصرف کرده بودند، اقلام »تکانشی« 
)مانند ماساژور( را از فهرست انتخاب کردند؛ در حالی که دیگران تمایل داشتند 

کالاهای کاربردی تری مانند دفترچه یادداشت را انتخاب کنند.
متوسط  کافئین  که مصرف  در حالی  پایان می گوید:  در  بیسواس  پروفسور 
می تواند مزایای سلامتی مثبتی داشته باشد اما از طرف دیگر هم می تواند عواقب 
ناخواسته ای هنگام خرید ایجاد کند؛ یعنی مصرف کنندگانی که سعی می کنند 
هزینه های تکانشی را کنترل کنند، باید قبل از خرید از مصرف نوشیدنی های 

کافئین دار خودداری کنند.  
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با حضور معاون سازمان دامپزشکی کشور ؛

مدیرکلجدیددامپزشکیاستانقم
معرفیشد

مدیرکل جدید دامپزشکی استان قم روز یکشنبه طی آیینی با حضور معاون 
سازمان دامپزشکی کشور معارفه شد. 

براساس این گزارش ،طی آیینی با حضور معاون مدیریت منابع و توسعه سازمان 
دامپزشکی کشور، ضمن قدردانی از خدمات 1۴ ساله مهدی رفیعی محمدی 
به عنوان مدیرکل جدید  توحیدی مهر  مدیرکل سابق دامپزشکی قم، حسن 

دامپزشکی قم معارفه شد.
معاون دامپزشکی کشور:

کانون بیماری های حاد دامی در کشور وجود ندارد
معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان دامپزشکی کشوردر این مراسم  گفت: 
کانون های بیماری های حادی در کشور وجود ندارد و 90 میلیون دُز واکسن تب 
برفکی به همراه سایر واکسن مورد نیاز دام و طیور خریداری و در حال توزیع در بین 

استان های کشور است. 
محمدحسینی  اظهارداشت :۳۵0 میلیارد تومان اعتبار از سال گذشته در امور 

مربوط به سلامت مواد غذایی و امنیت مواد غذایی در حال هزینه است.
وی با بیان اینکه آزمایش مواد باقی مانده در مواد دارویی یکی از اقدامات جدید 
سازمان دامپزشکی در راستای سلامت و امنیت غذایی است، ابراز کرد: کشاورزان 
و دامپروران در خط مقدم تامین امنیت غذایی در شرایط جنگ اقتصادی قرار 

دارند.
وی با اشاره به قرارگیری کشور در شرایط جنگ اقتصادی، افزود: در صورتی که 
تمام نهاد و سازمان نقش خود را در این شرایط به درستی ایفا کنند می توان با 
قدرت بر دشمن غلبه کرد. حسینی تصریح کرد: صادرات محور شدن محصولات 
کشاورزی و غذایی با تجهیز و آماده سازی آزمایشگاه های مدرن و پیشرفته و کسب 
مجوز و استانداردهای لازم در حال انجام است. وی اظهار داشت:  قانون سازمان 
دامپزشکی متعلق به سال ۵0 است که بدلیل قدیمی بودن آن امکان حل مشکلات 
مردم و کشاورزان با دشواری انجام می گیرد و به همین جهت اصلاح فرآیندها به 
عنوان یک رویکرد اساسی در این سازمان دنبال می شود. حسینی با بیان اینکه 
سازمان دامپزشکی یکی از نهادهای پیش رو در حوزه فناوری و اطلاعات است، 
گفت: 9 مجوز از  ۳2 مجوز بهداشتی سازمان دامپزشکی قم بصورت غیرحضوری 
از درگاه ملی مجوزها با فرآیندهای تعریف شده در حال صدور است و طی ۴ ماه 

آینده بخش زیادی از مجوزهای این سازمان نیز به این درگاه متصل خواهد شد.
معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان دامپزشکی کشور گفت: در حالی که در 
بسیاری از کشورهای جهان سومی زمان صدور مجوزهای کشاورزی و دامپروری 
به کمتر از 7۳ ساعت رسیده که متوسط صدور مجوز در ایران بین 2 تا ۳ سال به 

طول می انجامد.
وی تصریح کرد: واقعیت میدانی در ادارات دولتی این است که ارباب رجوع 

همچنان در پشت درهای بسته اتاق مدیران معطل می مانند.
معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان دامپزشکی کشور یادآور شد: سازمان 
اداره کل  رفیعی مدیرکل سابق  از 1۴ سال خدمت مهدی  دامپزشکی کشور 
دامپزشکی قم رضایت دارد؛ سیاست دامپزشکی کشور در تغییر و جابه جایی 

مدیران استفاده از افراد متخصص و با تجربه درون سازمانی است.
ضرورت ارتقاء و بهبود وضعیت تولیدات کشاورزی و دام و طیور 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  نیز در بخشی از این  مراسم 
گفت: سازمان دامپزشکی یکی از دستگاه های حساس اجرایی است که رابطه 

مستقیمی با سلامت و امنیت غذایی جامعه دارد.
محسن امیدیان ادامه داد: اداره کل دامپزشکی قم طی سالهای گذشته در قالب 
اقدام های علمی مدل های خاص مدیریتی و کنترل بیماری را با موفقیت انجام 

داده که در دوره جدید باید نسبت به آنها توجه لازم صورت بگیرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: دولت بر سفره مردم 
حساسیت دارد و لازم است از ظرفیت های موجود در استان برای ارتقاء و بهبود 

وضعیت تولیدات کشاورزی و دام و طیور استفاده بهینه ای صورت بگیرد.
امیدیان بیان کرد: مردم محور اولویت مجموعه مدیریت استان است و تلاش می 

شود تا امور کار به مردم سپرده شود و دولت بعد نظارتی خود را اعمال کند.
وی با تاکید بر اهمیت روحیه جهادی در خدمت رسانی به مردم اظهار داشت: 

مردم نباید پشت درهای بسته هیچ دستگاه و سازمانی معطل بمانند.
که  آنجایی  از  کرد:  ابراز  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
دامپزشکی ارتباط مستقیمی با سلامت جامعه دارد مباحث مورد نیاز در اصلاح 

فرآیندها را با قدرت دنبال کند.
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  :

تراکم مرغداری های قم چندبرابر متوسط کشوری است
تراکم  گفت:  مراسم  دراین  نیز  قم   استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس 
مرغداری های گوشتی قم ۶ برابر و واحدهای تخم گذار نیز ۸ برابر کشوری است و 
همین مساله تهدید و پیشگیری از بروز بیماری هایی مانند آنفلوآنزا را بیشتر از سایر 

استانها نموده است. 
به  غذایی  امنیت  بخش  در  قم  استان  اظهارداشت:  رضا  حاجی  محمدرضا 

خصوص در حوزه دام و طیور وضعیت شاخصی در سطح کشور دارد.
وی اظهار داشت: قم با وجود اینکه نیم درصد اراضی زارعی و کشاورزی کشور 
را داراست اما 2 درصد دام و طیور مورد نیاز کشور در این استان تولید و عرضه 

می شود.
افزاری  و سخت  نرم  داد: در حوزه  ادامه  قم  رییس سازمان جهاد کشاورزی 
طی سالهای گذشته شاهد روند موفقیت آمیزی در قم بوده ایم و تولیدکنندگان 
و معرفی محصولات  ای در مسیر صادرات  امیدوارکننده  استان گام های  این 

برداشته اند.
وی بیان کرد: شهرک دامشهر قم با دارا بودن یک هزار و 200 واحد دامپروری 
یکی از بزرگترین باراندازهای دام در کشور است که سالانه ۸00 هزار راس دام وارد 
آن می شود، به همین منظور مساله سلامت و پیشگیری از بیماری مورد اهتمام 
است. حاجی رضا اظهار داشت: کنترل و پیشگیری از بیماری های دام و طیور و 
حفظ سلامت جامعه، دو اولویت اصلی و مهم استان قم در حوزه دامپزشکی است.
رییس سازمان جهاد کشاورزی قم تصریح کرد: امید می رود ارتباط موثر و مفید 
با تشکل و تعاونی های کشاورزی و دامپروری در دوره جدید مدیریت دامپزشکی 
قم ارتقا یابد. وی ادامه داد: حفظ و تضمین سلامت مواد غذایی به همراه مردم 
محوری و ارتباط تعریف شده بین دامپزشکی با دامداران و کشاورزان در اولویت 

دامپزشکی قم باشد.
زیادی از نیاز کشور به پروتئین  دراستان قم تولید و تامین می شود 

مدیرکل سابق دامپزشکی استان قم نیز در این مراسم گفت : تعامل با تشکل های 
کشاورزی، تعاونی های دامداری و مرغداری و کنترل و رصد مستمر بیماری های 

دام و طیور از اولویت های مهم این اداره کل طی 1۴ سال گذشته بوده است.
مهدی رفیعی ادامه داد: قم یکی از معدود استان هایی است که حضور ناظر 

کنترل کیفی گوشت در کشتارگاه های آن از سالهای قبل عملیاتی شده است.
وی اظهار داشت: ۸ درصد تخم مرغ کشور به همراه بخش زیادی از نیاز کشور به 
پروتئین توسط مرغداران و دامدران استان قم تولید و تامین می شود. طی این آیین 
از خدمات 1۴ ساله مهدی رفیعی محمدی تقدیر و حسن توحیدی مهر به عنوان 

مدیرکل جدید دامپزشکی قم معارفه شد.

با حضور عضو هیئت رئیسه مجلس و معاون آبفای کشور صورت گرفت: 

آغازعملیاتاحداثخطانتقالآبرسانی
بهروستاهایقنوات

عملیات احداث خط انتقال آبرسانی به روستاهای شهر قنوات روز شنبه  با حضور دکتر 
امیرآبادی عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی، مهندس آقازاده حبشی معاون 
مهندسی و توسعه شرکت مهندسی آبفای کشور، دکتر معتمدی معاون عمرانی استاندار 

و دکتر ذاکریان فرماندار قم آغاز شد. 
امیرآبادی عضو  قم، دکتر  استان  و فاضلاب  آب  روابط عمومی شرکت  به گزارش 
هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی در آیین کلنگ زنی احداث خط انتقال آبرسانی 
به روستاهای قنوات که با حضور جمعی از مسئولان ملی، استانی و مجلس در مسجد 
زین العابدین قنوات برگزار شد با قدردانی از تلاش های شرکت آب و فاضلاب استان و 
حمایت های استانداری قم و آبفای کشور در راستای آبرسانی به روستاهای قنوات، بر 
ضرورت اجرای این پروژه زودتر از موعد پیش بینی شده تأکید کرد و یادآور شد: هر چه 

زودتر آبرسانی به این روستاها به پایان برسد هزینه های کمتری در پی خواهد داشت.
و  شهرها  به  آبرسانی  راستای  در  اخیر  ماه های  در  گرفته  صورت  تلاش های  وی 
روستاهای مختلف استان را قابل تقدیر دانست و گفت: امیدواریم در تمام بخش ها شاهد 

رشد، شکوفایی و آبادانی استان باشیم.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در تابستان برخی از روستاها 
با مشکل کمبود آب مواجه هستند، »جهاد آبرسانی« به روستاهای کشور را اقدامی 
ارزشمند و قابل تقدیر دانست و گفت: ما در مجلس قطعاً از این اقدامات که در راستای 

محرومیت زدایی انجام شود حمایت می کنیم.
اهتمام وزارت نیرو به اتمام ۱۴۰ پروژه در کشور 

معاون مهندسی و توسعه شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور نیز در این مراسم با 
اشاره به آغاز جهاد آبرسانی به 10 هزار روستا در کشور، از آن به عنوان یک »ابر پروژه« 
یاد کرد و اظهار داشت: این پروژه در راستای محرومیت زدایی در کشور آغاز شده است.

وی با بیان اینکه برای آبرسانی به 7 هزار روستا با قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( قرارداد 
بسته شده است، خاطرنشان کرد: سه هزار روستا نیز در قالب طرح های ملی قرار دارد 

که در حال انجام است.
مهندس مجید آقازاده حبشی یادآور شد: حفر ۳9۴ حلقه چاه، احداث هزار و ۶70 
باب مخزن ذخیره آب، ۶۴7 ایستگاه پمپاژ، اجرای 9 هزار و 700 کیلومتر خط انتقال 
و بیش از 12 هزار کیلومتر شبکه توزیع در قالب قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( توسط 
بسیج سازندگی، قرارگاه خاتم الانبیا و نیروی زمینی و دریایی سپاه در کشور شروع شده 

است.
وی از اجرای پروژه های آبرسانی به ۵ هزار روستا توسط خیرین آبرسان خبر داد و 
گفت: قرار شده است این پروژه ها در نقاط مختلف کشور برنامه ریزی و اجرا و آبرسانی 

پایدار به مردم این روستاها توسط خیرین انجام شود.
معاون مهندسی و توسعه آبفای کشور با اشاره به تلاش های صورت گرفته به منظور 
الحاق آبرسانی 12 هزار روستای جدید به موافقت نامه محرومیت زدایی یادآور شد: در 

مجموع 27 هزار روستا در قالب جهاد آبرسانی قرار می گیرند.
وی از اهتمام وزارت نیرو به اتمام 1۴0 پروژه در کشور خبر داد و ابراز داشت: از این 
تعداد 71 پروژه آبرسانی و ۶9 پروژه نیز مربوط به شبکه تأسیسات فاضلاب است که هر 
هفته از سوی وزیر محترم نیرو پیگیری می شود که در کمترین زمان به مرحله بهره برداری 

برسد.
در  سیزدهم  دولت  در  گرفته  صورت  تلاش های  به  اشاره  با  حبشی  آقازاده 
محرومیت زدایی از مناطق مختلف کشور گفت: ما نیز وظیفه آبرسانی به مردم را بر عهده 

داریم و افتخار می کنیم که »سقای مردم« باشیم.
مشکل کم آبی در روستا های مناطق مرکزی قم تا ۳ ماه آینده رفع می شود

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در این آیین در سخنانی به ارائه گزارشی 
از اقدامات صورت گرفته در راستای اجرای این پروژه پرداخت و اظهار داشت: خط 
انتقال آبرسانی به روستاهای دهستان قنوات با اعتباری بالغ بر ۴20 میلیارد ریال از 

اعتبارات سفر ریاست جمهوری به قم احداث می شود.
مهندس حسن بختیاری خاطرنشان کرد: این پروژه شامل 11 کیلومتر خط لوله به 

اقطار ۴00 و ۵00 میلی متر می شود و قرار است ظرف مدت سه ماه به انجام برسد.
وی در خصوص طرح انتقال آب به روستا های قمرود و طرح قیام نیز گفت: این 
دو پروژه نیز در دست اقدام است و در اواخر تیر ماه یا اوایل مرداد ماه آب با کیفیت به 

روستا های این منطقه خواهد رسید
بختیاری ادامه داد: برای این دو طرح نیز حدود سه و نیم کیلومتر لوله گذاری در دست 

اقدام است و با این کار مشکل کم آبی ۳0 روستای منطقه قمرود حل می شود.

مدیرکل بازرسی نهاد ریاست جمهوری خبرداد:

ارجاع14هزارنامهدریافتیسفر
رییسجمهوردرقمبهبانکها

مدیرکل بازرسی نهاد ریاست جمهوری گفت: ۸۳ هزار نامه در سفر رییس جمهور به 
استان قم در سال گذشته جمع آوری شد که نزدیک به 1۴ هزار مورد آن به بانک های 

استان ارجاع شده است.
 حجت الاسلام مجید رضا فولادی ظهر یکشنبه با حضور در جلسه بررسی نامه های 
مردمی جمع آوری شده در سفر سال گذشته رئیس جمهور به استان قم اظهار داشت: 
هیچ قصوری بابت تأخیر در پاسخ به درخواست های مردمی به ویژه در سفرهای استانی 

ریاست جمهوری از هیچ مقام و نهادی پذیرفته نیست.
مدیرکل بازرسی نهاد ریاست جمهوری خطاب به جمعی از مدیران بانکی که در جلسه 
حضور داشتند گفت: ۸۳ هزار نامه در سفر رئیس جمهور به استان قم در سال گذشته 

جمع آوری شد که نزدیک به 1۴ هزار مورد آن به بانک های استان ارجاع شده است.
وی ضمن تاکید بر اهمیت همکاری بانک های استان قم برای پرداخت تسهیلات 
مصوب عنوان کرد: رسیدگی سریع، دقیق و با رویکرد حل مساله به مطالبات عمومی 
مراکز  مستمر  ارتباط  خواستار  فولادی  است.  اجرایی  دستگاه های  وظایف  از  مردم 
ارتباطات مردمی با شهروندان شد و گفت: این ارتباط مستمر برای رسیدن به عدالت 
افزود:  نهاد ریاست جمهوری  بازرسی  و پاسخگویی شفاف ضروری است. مدیرکل 
نامه های مردمی در نهاد ریاست جمهوری در اولویت امور است و رسیدگی به آنها در 

ارزیابی عملکرد مدیران تأثیر مستقیم دارد.
  

بازدیدرییسادارهایمنسازیوزارت
بهداشتازامکاناتدرمانیقم

رییس اداره ایمن سازی وزارت بهداشت  از امکانات و ظرفیت های بهداشت و درمان 
استان قم بازدید کرد.

و  بهداشت  نظام  و ظرفیت  امکانات  را مشاهده  بازدید  این  از  زهرایی هدف  دکتر 
درمان و نحوه ارائه خدمات و صحت کیفیت مدیریت مراکز درمانی، انبار و زنجیره سرد 

واکسیناسیون و نحوه نگهداری، مدیریت و توریع واکسن در استان قم عنوان کرد.
وی افزود: ظرفیت نگهداری واکسن در زنجیره سرمای دانشگاه علوم پزشکی استان 

71 متر مکعب است که ظرفیت مناسبی محسوب می شود.
دکتر زهرایی در خصوص شیوع بیماری سرخک در کشور های همسایه ایران گفت: 
این بیماری در کشور های افغانستان و پاکستان شیوع شدیدی دارد، اما با توجه به 

پوشش بالای واکسیناسیون؛ در کشور مان خطری متوجه مردم کشورمان نیست.
وی ادامه داد: پارسال همزمان با ورود اتباع افغانستانی به کشورمان 1۵۴ مورد مبتلا به 

سرخک شناسایی شد که بیشتر آن ها نیز واکسن سرخک تزریق نکرده بودند.
وی با بیان اینکه در ۵ ماهه میلادی امسال نیز 170 مورد سرخک در میان اتباع غیر 
ایرانی شناسایی شده است افزود: با این وجود موردی از بیماری سرخک در کشورمان 

گزارش نشده و عمده این افراد نیز افراد ی هستند که واکسن دریافت نکرده اند.

هزینه تفریح برای خانوارهای ایرانی در سال گذشته بالا بود و اکنون با 
افزایش هزینه ها این رقم سرسام آور شده است. آنقدر که تفریح در خانوار با 
کاهش روبه رو شده و همین امر کودکان را از همان دوران ابتدایی زندگی با 
اقتصاد و مسائل مالی درگیر کرده است. اما اگر تفریحات تابستانی و پس از 
تعطیلی مدارس بچه ها شامل استخر رفتن، آموزش فوتبال و دوچرخه سواری 
را به عنوان محبوب ترین و پر بسامدترین تفریح های تابستانی بدانیم، چقدر 
این تفریحات با افزایش قیمت روبه رو شده اند و در کل ما چه تفریحی برای 

فرزندان مان درنظر خواهیم گرفت؟
تأثیر تورم بر تفریح

براساس این گزارش ،تورم سالانه بخش تفریح و فرهنگ ایران در سال 
1۳9۸ به 2.۴۳ و در 1۳99 به 1.91 درصد کاهش یافته است. همچنین 
در خانوارهای روستایی، در سال 1۳9۸ افزایش هزینه اتفاق افتاد؛ به طوری 
که سهم تفریح و سرگرمی که در سال 1۳9۶، 1.۸۵ درصد بوده در سال بعد 
به 1.79 درصد کاهش پیدا کرد. اما در سال 1۳9۸، سهم تفریح و سرگرمی 
برای خانوارهای روستایی رشد داشت و به 2.۸۵ درصد رسید، ولی دوباره 
در سال 1۳99به 1.۵9 درصد کاهش یافت  اما مقادیر تفریح و سرگرمی با 

افزایش هزینه های خوراکی بسیار محدود و حتی حذف شده است.
بیشتر  دانش آموزان،  فراغت  روزهای  و  تابستان  شدن  نزدیک  با  حال 
پر  اما  هستند.  خود  فرزندان  کردن  سرگرم  برای  راهی  دنبال  خانواده ها 
طرفدارترین این تفریحات شامل دوچرخه سواری و اسکیت، استخر، آموزش 
فوتبال و... است که ما در این گزارش به افزایش هزینه های تفریح خانواده در 
سال های اخیر پرداخته و میزان هزینه تفریح تابستانی این بچه ها را بررسی 

کرده ایم.
آموزش شنا یا آب تنی های میلیونی

قیمت کلاس های شنا در تهران متفاوت است. به عبارتی قیمت کلاس 
آموزش شنا در همه استخرها و ازجمله استخرهای شهر تهران شامل دو نوع 
هزینه حق آب و حق آموزش مربی است و مبلغ پرداختی مجموع این دو 
هزینه می شود. حق آب مبلغی است که هر استخر بابت هر شناآموز از مربی 
دریافت می کند و بسته به نوع استخر از لحاظ ابعاد، تعداد نفرات حاضر در هر 

سانس و امکانات آموزشی آن استخر متغیر است.
هزینه آموزش شنای خصوصی در تهران نیز با توجه به مربی از لحاظ 
سابقه و مهارت آموزش و نوع دوره آموزشی معمولا مبلغی بین یک میلیون و 
100هزار تومان تا 2میلیون و ۵00 هزار تومان است که کمترین مبلغ معمولا 
برای آموزش مقدماتی تا تکمیلی برای آموزش ۴ رشته معروف شنا بوده و 
برای دوره های اصلاح تکنیک، کاهش رکورد و دوره های آمادگی مربیگری 
و نجات غریق، این مبلغ به تدریج افزایش خواهد یافت. مبلغ کلاس های 
نیمه خصوصی نیز به دلیل افزایش تعداد نفرات تا 7نفر، تا ۳0درصد کاهشی 

است.
دوره ها شامل آموزش گروهی )تا ۵ نفر(، خصوصی 2 نفره و خصوصی 
تک نفره است. هر ترم 10 جلسه و زمان آموزش در کلاس نیز یک ساعت و 
۳0دقیقه است. با توجه به اینکه شروع فعالیت استخرها نیز در تابستان های 
گذشته به دلیل شیوع ویروس کرونا و ایمنی افراد مختل و با تعطیلی همراه 
بوده است، افزایش این رقم ها به مرور رخ نداده و یکباره با 2 سال پیش 

مقایسه می شود که آموزش ها تا ۵00هزار تومان بود.
گُل به خودی با هزینه کلاس های فوتبال

محبوب ترین ورزش جهان، طرفداران زیادی در میان کودکان و نوجوانان 
دارد. ثبت نام کودکان در مدارس فوتبال نیز در این سال ها بین خانواده ها 
رقابتی شده است. علاقه  و استقبال روزافزون به این ورزش باعث شده که 
تعداد مدارس فوتبال هم افزایش پیدا کند. اما خانواده هم اکنون برای ثبت نام 
کودکان در مدارس فوتبال باید چقدر هزینه کند؟ هزینه لوازم و وسایل جانبی 
چقدر است؟ بررسی ها نشان می دهد که میانگین هزینه ثبت نام کودکان و 

نوجوانان در مدارس فوتبال یک میلیون تومان است.
و  »کلاس ها  می گوید:  فوتبال  مدارس  کارشناسان  از  یکی  حلیمی، 
جلسات تمرین 2 بار در هفته برگزار می شود. متقاضیان ثبت نام باید مبلغ 
یک میلیون و ۴00 هزار تومان برای شهریه پرداخت کنند. تفکیک گروه های 
سنی، برگزاری کلاس های آموزشی، انجام بازی های مرتبط و تهیه بعضی 
پوشاک ورزشی؛ ازجمله نیازهای حضور در مدرسه فوتبال است. همچنین 

متقاضیان بیمه می شوند.«
این در حالی است که اپراتور یکی از مدارس جنوب غرب تهران می گوید: 
»شهریه برای هر ترم آموزشی، ۳ میلیون و ۵00 هزار تومان است. مدت هر 
ترم ۳ ماه است و کلاس ها 2 روز در هفته برگزار می شود.« یکی از مدارس 
فوتبال در شمال شرق تهران هم هزینه ثبت نام برای 2 روز در هفته )ترم ها 
۳ ماهه هستند( را ۸00 هزار تومان اعلام می کند. این هزینه به استثنای 
مبلغی است که افراد برای لباس،  جوراب و گرمکن می پردازند که رقمی بین 
۳00تا ۵00هزار تومان است. بنابراین ثبت نام کودکان در مدارس فوتبال 
با احتساب شهریه ثبت نام، هزینه کلی کلاس های فوتبال و نیز پوشاک و 
هزینه های جانبی چیزی در حدود 2 میلیون و ۵00 هزار تومان تمام خواهد 

شد.
موسوی که پسرش را به یکی از این مدارس فوتبال فرستاده است می گوید: 
»من پسرم را در یک مدرسه معمولی که نسبت به دیگر مدارس در مناطق 
مختلف ارزان قیمت تر است ثبت نام کرده ام. برای این کلاس ها باید یک 
دست لباس می خریدیم. ارزان ترین لباس با جنس پلاستیک برای حضور 
در این کلاس ها ۳00هزار تومان است. هر ماه نیز ۳00هزار تومان برای 
کلاس ها پرداخت می کنم که در اصل شامل ۸جلسه می شود. البته تعداد 
بازیکنان آنقدر زیاد است که گاهی به علت همین شلوغی و برای سلامت 
پسرم در بعضی جلسات شرکت نمی کنیم. البته باید این هزینه را به اضافه 
رفت و آمد کرد. بنابراین ثبت نام و یک ماه کلاس فوتبال برای ما نزدیک به 

۸00هزار تومان هزینه برمی دارد.«
دوچرخه؛   کالای لوکس و همیشه گران 

قیمت دوچرخه حاصل جمع تمام هزینه هایی است که در طول ساخت 
توسط تولیدکننده صرف مسائلی از قبیل خرید و نصب قطعات، مواداولیه، 
طراحی و... می شود. این کالا که همیشه به عنوان جایزه یک کارنامه خوب 
محسوب می شده و از مهم ترین تفریحات تابستانی است، اما در قیمت 

همواره بالاتر از درآمدهای خانواده برای هزینه کرد تفریح بوده است.
مرضیه که مادر پسری ۶ ساله است می گوید: »سال گذشته برای پسرم با 
مبلغ 2میلیون و ۴00هزار تومان دوچرخه ای با سایز 1۶خریدیم. دوچرخه ای 
چند سایز بزرگ تر از او تا بتواند حداقل یک سال بیشتر از آن استفاده کند. 
امسال همان دوچرخه ۵میلیون و 200هزار تومان شده است. این هزینه کرد 
البته برای یک تا نهایت ۳ سال است و دوباره باید تکرار شود، چون بچه ها در 
مرحله رشدند وآن وسایل خیلی زود برایشان کوچک و بی استفاده خواهد 

شد.«
بی کیفیت ترین  است.  آن  از  بالاتر  و  تا ۵0میلیون  یک  از  قیمت ها  اما 
دوچرخه های سایز 12که برای کودکان استفاده می شود از یک میلیون 
تومان قیمت گذاری شده است. این در حالی است که خانواده در خرید 
دوچرخه حتما باید به این مورد توجه کند که کودک در حال رشد است و باید 
تا 2 سال دیگر هم این وسیله برای فرزندش قابل استفاده باشد. از طرفی 
کیفیت دوچرخه و ایمنی آن هم مهم است. همین باعث می شود از وعده تا 
خریدِ دوچرخه معمولا چند سال به طول بینجامد و این کالا همواره در طول 

تاریخ لوکس به نظر برسد.
محمدی که پدر دختری ۸ساله است می گوید هزینه خرید کفش اسکیت 
و کلاس های آن نیز بالاست. او می گوید: »یک کفش معمولی نزدیک به 
2میلیون تومان قیمت گذاری شده و برای آموزش بچه ها باید هم برای ورودی 
زمین و هم مربی هزینه کرد. این در حالی است که هر وسیله پوشیدنی پس 
از مدتی برای بچه ها بی استفاده می شود. بنابراین خیلی از خانواده ها برای 
خرید کفش به سایت فروش اجناس دست دوم هم مراجعه می کنند. از طرفی 
ورودی زمین در پارک های خوب برای خانواده بسیار هزینه بر است. مثلا در 
پارک آب و آتش ورودی و آموزش 200هزار تومان برای یک ساعت درنظر 
گرفته شده. این هزینه را به اضافه کفش و وسایل ایمنی اسکیت سواری 
کنید. از طرفی مشخص نیست فرزندتان باید چند جلسه آموزش ببیند تا در 

سواری مهارت لازم را پیدا کند.«
گرانی روی تفریح های حداقلی 

اما برای خوش کردن روزهای تابستان به چه شکل دیگری می توان تفریح 
کرد؟ خرید وسیله بازی، که آن هم دیگر بین خانواده  رسم نیست. قیمت 
بالای وسیله بازی باعث شده خانواده با خرید یک موبایل یا پلی استیشن 
خیال خود را برای چندین و چند سال از نزدیک شدن به فروشگاه های بازی 
راحت کند. محبی که دختری 7ساله دارد می گوید: »اسباب بازی ها آنقدر با 
قیمت های بالا عرضه می شود که خرید وسیله بازی چندان جایی در سبد 
خانوار ندارد. مثلا شما برای خرید لِگو -اگر فرزندتان به آن بازی علاقه مند 
باشد- باید پول گزافی بپردازید. معمولا لِگوهایی که کمی مبتدی نباشند از 
یک میلیون تومان قیمت گذاری شده و آن دسته که خاصیت رباتیک دارند تا 

۵0میلیون و گاهی بیشتر نیز برای خانواده هزینه بر خواهد بود.
قرار  موقعیتی  در  را  خود  معمولا  می کنند  سعی  خانواده ها  بنابراین 
ندهند که بخواهند به فرزندشان توضیح دهند چرا قادر به خرید آن وسیله 
نیستند. من که چند سال است به دخترم قول داده ام برای خرید لگو با 
هم به فروشگاه می رویم، هنوز نمی توانم او را برای خرید با خودم همراه 
کنم، چون پس از چند سال اگر وسیله ای از من بخواهد نمی دانم چطور 
باید جوابش را بدهم.« این وضعیت البته خانواده را تنها برای خرید وسیله 
بازی دچار دردسر نمی کند، بلکه در دیگر هزینه کردها برای تفریح هم قابل 

بررسی است.
مثلا تصور کنید بخواهید یک وعده فرزندتان را به رستوران ببرید و این را 
یک برنامه تفریحی درنظر بگیرید. یا اصلا در یک سفر تفریحی او را به موزه 
عروسک و... ببرید. حداقل هزینه شما ورودی، رفت وآمد به آن محل، هزینه 
خوراکی یا یک وعده غذا و خرید یک کالای فرهنگی است. مثلا هزینه 
ورودی به موزه عروسک یا هر مکان فرهنگی دیگری کمتر از 200تا 2۵0هزار 
تومان نیست. این البته به استثنای زمان هایی است که برنامه هایی چون 
پذیرایی و... در جریان باشد. با هزینه رفت و آمد و خرید حداقلی از فروشگاه 
یا کتابفروشی و یک وعده غذا مثل ساندویچ، این گشت وگذار برای خانواده 
۵00هزار تومان هزینه خواهد داشت. به عبارتی پایین ترین رقمی که خانواده 

می تواند برای فرزندش هزینه  کند نیم میلیون تومان  است.
همین یک حساب سرانگشتی نشان می دهد همانقدر که تفریح از برنامه 
و سبد خانوار حذف می شود، باید نگران آسیب های آن و فشارهای روانی به 

فرزندان بود.

تفریح از برنامه و سبد خانوار حذف می شود ؛

قیمت های نجومی تفریحات تابستانی کودکان

روز بیست ونهم بهمن ماه سال 9۸ که تمام شد، هرگز 
در تصورمان نبود قرار است همه چیز دچار تغییر شود. 
هرگز در تصورمان نبود که قرار است سبک و سیاق نه 

چندان دلچسب جدیدی از زندگی را تجربه کنیم. 
سبک و سیاقی از زندگی که هم کشنده باشد و هم 
کشدار و هم به لطف بی همتی مسئولین وقت، به 
درازای عمق یک سیاه چاله. که هم جان مان را ببلعد 

و هم جهان مان را.
همچنان  هیاهو،  پر  روز  ده  از  پس  همیشه  مثل 
هنری  فستیوال  مهمترین  خاطرات  مرور  مشغول 
کشور و رد و بدل آخرین تیر و ترکش های نقد و تحلیل 
بودیم که به عجیب ترین تیر غیب دوران خود، دچار 

شدیم.
به قول اهالی همکار رسانه و البته به تِکرارِ یک تَکرارِ 
حالا دیگر نه چندان دلچسب برای آغاز، »خبر کوتاه 

بود«: کرونا آمد. 
سی ام بهمن بود که دولت وقت رسما رسیدن ویروس 
منحوس را به کشور تایید کرد و کمتر از نیمه ی یک 
ماه، ابر سیاهی اش آسمان کشور را درنوردید و به تار و 

مار هموطنان مان در گوشه و کنار قد علم کرد.
خبر رسیدنش به سراسر ایران خیلی زود تیتر یک 
همه رسانه ها شد و این تازه شروع بحران پاندمی در 
کشور ما بود، بحرانی تازه برای دوازدهمین دولتی که 

قرار بود تدبیر باشد و امید. 
وعده های نخ نما شده،  دوباره و دوباره از تریبون های 
گوناگون شنیده  می شد و یک ایران چشم به راه، تا 
شاید همراه و همگام با جهان درهای کشور ما هم به 
روی تزریق سلامت به جامعه باز شود و روند ایمنی و 

تامین امنیت جان مردم تسریع.  
اما، حالا چون روزهای آخر بود برای دوره شان، نه 
برای  تلاشی  حتی  نه  و  بود  ایرانی«  »دوباره  طنین 

زدودن رنگِ کبودی از رخسار جامعه.
یک ایران چشم به راه اقدامات شان ماند که ماند، 
و هر روز داغی بر داغ یک ملت افزوده شد، یک روز 
از صحنه ی هنر کسی پر کشید و یک روز از عرصه 
دانایی، یک روز ورزش رخت سیاه به تن کرد و روز دیگر 

از میان حلقه دوست، یک تن، کم.
بی شمار،  شمارِ  آن  از  سال  دو  از  بیش  که  حالا 
و  بی قرار  سوگ های  تصویر  سیاهیِ  در  می گذرد، 
جام زهری که هر لحظه کام ایران را تلخ تر می کرد و 
جامه سیاه را بر تن جامعه، هر روز ردپای بی تدبیری 

جنابشان نمایان تر می شود.
آه ایران از آن، از دست دادن ها، بر کوتاه قامت شان 
بلند است  در پی شان همچنان  پی  و کوتاهی های 
و حسرت پر کشیدن آنها که به آتش بی مسئولیتی  
پر،  پر  سوداگرانشان  سودای  در  و  سوختند  ایشان 

همچنان بر قلبمان مانده است. 
اما حالا که روزها پس هم می آیند و بیشتر می گذرد 
تا اکنون و اعداد، خبر از تک رقمی شدن و گاها صفر 
واکسیناسیون  از  پس  کرونا  میر  و  مرگ  آمار  شدن 
هم  و  شادیم  هم  می دهد،  را  سراسری  و  گسترده 

غمگین.
غمگین از روزهایی نه چندان دور که امیدی واهی 
یادآور  را  رفتگان  دست  از  غم  که  تدبیرشان،  به  بود 
می شود و شادی بیش که به روزگار سفیدی شهرهای 
کشورمان یکی پس دیگری می رسیم و رخت سیاه 

کووید رفته رفته از تن جامعه به در می آید.
به امید واقعی امید  حالا شاید اندک اندک بتوان 
از  بست و به تجربه دوباره روال معمول زندگی پس 
پشت سر گذاشتن دوران سخت و طاقت فرسای کرونا 
امیدوار بود و شاکر، که دوباره ایران به فضل الهی به 

هدیه امید و سلامت مزین شود.
و امیدوار بمانیم به شرط حیات، که بهمن 1۴01، 
خاطره ی چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر را به همان 
روزهای دوره سی وهشتم پیوند بزنیم و کوک بگیریم 
ناکوکِ کووید زمان را، که بی تردید، تاریخ خود تلاش 
آنها که برای مقابله با بحران، شجاعانه پا به عرصه عمل 
گذاشتند را در حافظه ثبت خواهد کرد و عملکرد آن 

دسته ی دیگر را هم…

روز بدون مرگِ کرونایی؛
بهبهانهصفر
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رییس اتحادیه مشاوران املاک :

سیاستهایدستوریبرایبازار
مسکنواجارهجوابنمیدهد

رییس اتحادیه مشاوران املاک، سیاستهای دستوری برای بازار مسکن و اجاره 
را به مثابه پوشیدن پالتو در تابستان می داند. او در این خصوص گفت: اینگونه 
سیاستها تاثیری در کنترل قیمت ها ندارد اما منجر دعواهای مالک و مستاجری 
می شود. صاحبخانه ای که از گردش و تفریح و خوراک خودش زده و یک خانه 
اضافه خریده، حالا او را مجبور می کنند نرخ اجاره را بسیار کمتر از حد تورم 

افزایش دهد.
مصطفی قلی خسروی ، طرح مجلس بدون استفاده از نظر کارشناسان ارایه 
شده و احتمالا توسط شورای نگهبان رد می شود. درخصوص طرح دولت هم عدم 
توفیق این سیاست در دو سال گذشت می توانست چراغ راه باشد که متاسفانه 
برایشان تجربه نشد. دستور باید سهل، آسان و لازم الاجرا باشد. اینگونه قوانین و 
مصوبات، حتی به فرض جوابدهی، منجر به فرار سرمایه ها می شود. صاحب خانه 
وقتی می بیند با فشار روبه رو است خانه های خود را می فروشد و به ترکیه می رود. 
کما اینکه در حال حاضر ایرانی ها دومین گروه خریداران مسکن در ترکیه هستند.

 ـعضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه  همچنین سعید لطفی 
مهمترین راهکار برای ایجاد موازنه در بازار مسکن، افزایش ساخت و ساز است 
اظهار کرد: دولت ها در سالهای اخیر نتوانسته اند برنامه های حمایتی در بخش 
تولید مسکن را اجرایی کنند. مجلس هم نظارت چندانی بر اجرای این قوانین 
نداشته است. اما هر زمان که بازار مسکن ملتهب می شود انگشت اتهام را به سمت 
مشاوران املاک نشانه می گیرند. در واقع علت را رها کرده و به معلول می پردازند. 
درخصوص محتوای بسته پیشنهادی دولت برای کنترل بازار اجاره نیز باید گفت 
این طرح دربردارنده راهکاری اثربخش در کوتاه مدت نیست. اصولا مشکلات بازار 
اجاره یک شبه ایجاد نشده که با یک نسخه دستوری و ضرب الاجلی بتوان مسائل 

آن را حل کرد.
وی تاکید کرد: بسته حمایتی دولت در حوزه اجاره فقط به لحاظ شکلی و اسمی 
حمایتگر مستاجران است و در عمل نه تنها حمایتی از مستاجران ندارند بلکه 
آسیبهای روانی ناشی از مشکلات زندگی اجاره نشینی را برای آنها تشدید خواهد 

کرد. در واقع این سیاست ها نوعی نمک پاشیدن به زخم مستاجران است

سخنگوی وزارت صمت:

لوازمخانگیازاولتیرماهگرانمیشود
سخنگوی وزارت صمت از صدور مجوز افزایش قیمت برای تلویزیون، یخچال، 
یخچال فریزر، ماشین لباسشویی و ظرفشویی خبر داد و گفت: قیمت های جدید 

از اول تیر ماه اجرایی می شود.
برای  افزایش قیمت 1۵ درصد  لوازم خانگی،  افزود: در حوزه  قالیباف  امید 
تلویزیون و 10 درصد برای یخچال، یخچال فریزر، ماشین لباسشویی و ظرفشویی 

تایید شده است.
چند روز پیش هم دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی ایران از درخواست افزایش 
قیمت لوازم خانگی به سازمان حمایت خبر داده و گفته بود که بازار کشش افزایش 
قیمت ندارد و تولیدکنندگان هم از افزایش قیمت استقبال نمی کنند، اما باید توان 

ادامه فعالیت هم داشته باشند.
قالیباف درباره افزایش قیمت شوینده ها گفت: طبق مصوبه ستاد تنظیم بازار، از 
هشتم خرداد ماه افزایش قیمت شوینده ها نسبت به قیمت مصوب سال 1۴00، 

تا سقف 2۵ درصد مجاز شد.
البته به گفته وی، کالا هایی که در سطح عرضه هستند، باید با قیمت درج شده 

قبلی عرضه شوند.
موضوع افزایش قیمت شوینده ها از اوایل اردیبهشت مطرح و ابتدا با مخالفت 
وزارت صمت مواجه شد. حتی در مقطعی در شبکه های اجتماعی برگه ای با 
عنوان صورتجلسه انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران مبنی بر 
افزایش قیمت ۵0 تا ۸0 درصدی انواع شوینده منتشر شد، اما در نهایت ستاد 

تنظیم بازار سقف افزایش قیمت این محصولات را 2۵ درصد اعلام کرد.

رئیس هیات مدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران  خبرداد:

افزایش۲۵درصدیقیمتموادشوینده،
بهداشتیوآرایشی

رئیس هیات مدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران گفت: ستاد 
تنظیم بازار با افزایش 2۵ درصدی قیمت همه انواع مواد شوینده، بهداشتی و 

آرایشی موافقت کرد.
"بختیار علم بیگی" افزود: این افزایش قیمت روی محصولات و کالاهای تولیدی 

از ابتدای خردادماه اعمال شده است و روی وبگاه 12۴ نیز درج شده است.
این مقام صنفی بیان داشت: با توجه به افزایش قیمت مواد اولیه داخلی و 
گمرکی،  خدمات  نرخ  افزایش  کارگران،  دستمزد  حمل ونقل،  کرایه  خارجی، 
همچنین افزایش هزینه های آب، برق و گاز، درخواست افزایش قیمت فعالان این 

صنعت بیش از 2۵ درصد بود.
وی ادامه داد: در برخی موارد قیمت مواد اولیه و کالاهای موردنیاز این صنعت که 

از خارج از کشور تامین می شود بیش از دو برابر افزایش داشته است.
رئیس هیات مدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران گفت: 
به دستور وزیر صنعت، معدن و تجارت مقرر شد برای محصولات پتروشیمی و 
همچنین پلیمرهای داخلی مورد استفاده در این صنعت تخفیفاتی در نظر گرفته 

شود.
وی، نقل افزایش 1۵ درصدی قیمت مواد شوینده، آرایشی و بهداشتی از قول 
خود در یکی از خبرگزاری ها در روز گذشته را ناشی از "اشتباه لفظی" برشمرد 
و خاطرنشان کرد: آخرین بار خردادماه سال گذشته محصولات این صنعت 
افزایش قیمت داشته و افزایش در نظر گرفته شده برای سال جاری 2۵ درصد 

است.

یک کارشناس بازار سرمایه  پاسخ داد:

چرابورسدوبارهریخت؟
درحالی که افزایش حجم معاملات و صعود شاخص های بورسی سهامداران 
را به آینده بازار سرمایه خوشبین کرده بود، روزهای قرمز در این بازار در دو هفته 
اخیر باعث شده است دوباره ابهام و نگرانی بر این بازار سایه بیندازد، اتفاقی که یک 

کارشناس مهمترین دلیل آن را تفاوت نرخ دلار در سامانه نیما و بازار آزاد میداند.
حسن کاظم زاده با اشاره به سقوط 1۶ هزار واحدی شاخص کل بورس در روز 
گذشته اظهار کرد: ریزش روز گذشته بیشتر تحت تاثیر قیمت های جهانی بود. 
البته به طور کلی عوامل دیگری هم در ریزش های اخیر بازار تاثیرگذار هستند که از 
جمله آن میتوان به دخالت های مختلف در بازار اشاره کرد. برای مثال شاهد بودیم 

که برای چند مرتبه معاملات در بورس کالا باطل شد.
وی ادامه داد: این دخالت ها باعث دلسردی سهام داران می شود و همانطور 
که از حجم معاملات مشخص است، تمایلی برای خرید سهام وجود ندارد. از 
طرف دیگر بازار به هر خبری که نیمه منفی باشد هم عکس العمل شدید منفی 

نشان میدهد.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه با اشاره به اختلاف قیمت دلار در بازار آزاد و 
سامانه نیما گفت: به نظر من تا زمانی که اختلاف قیمت دلار بین سامانه نیما با 
بازار آزاد در جریان باشد این روند در بازار سرمایه ادامه پیدا خواهد کرد. البته برخی 
معتقد هستند دلار نیما در سامانه نیما خریدار ندارد، بنابراین نرخ دلار آزاد درست 

نیست و باید کاهش پیدا کند. 
اما واقعیت این است که از آنجائی که به بسیاری از واردکننده ها اجازه ثبت 
سفارش داده نمی شود نمیتوان درمورد نرخ دلار نیما اظهار نظر درستی کرد و 

گفت چون متقاضی ندارد درست است.
به باور کاظم زاده تا زمانی که جلوی همه عوامل رشدی بازار گرفته شود، وضعیت 

نزولی در بازار ادامه دارد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: مدت هاست دنیا به سمت استقرار 
دولت هوشمند پیش رفته  زیرا تنها راه حذف امضاهای طلایی، مبارزه با فساد و 

چابک سازی دولت، استقرار دولت الکترونیکی است.
»عیسی زارع پور« روز شنبه در گفت وگوی تلویزیونی با بیان اینکه در دولت 
سیزدهم استقرار »دولت هوشمند« بیش از گذشته در دستور کار قرار گرفته، 
افزود: دولت الکترونیکی به معنای ارائه خدمات عمومی و دولتی به مردم با 
استفاده از فناوری اطلاعات است. این کار دو دهه قبل آغاز شده و اکنون حدود 
۴0 درصد از خدمات دولت به شکل الکترونیکی ارائه می شود اما کیفیت آن به 

حدی نیست که مردم را از مراجعه حضوری معاف کند.
افزایش ۳۰ رتبه ای شاخص های دولت الکترونیکی تا پایان دولت 

سیزدهم
و هوشمند  الکترونیکی  تمام  دنبال  به  تاکید کرد: در دولت سیزدهم  وی 
شدن خدمات عمومی و دولتی هستیم. هر دو سال یک بار، مرجع بین المللی، 
کشورها را از این نظر ارزیابی می کند، در سال 2020 رتبه ایران در شاخص 
دولت الکترونیکی ۸9 بوده که در این حوزه بسیار جای پیشرفت داریم. شاخص 
دیگر میزان مشارکت مردم از طریق ابزارهای دیجیتال است که در این بخش رتبه 
11۸ در بین 19۳ کشور را به دست آوردیم که در نظر داریم در مدت چهار سال 

این رتبه را ۳0 پله بالا ببریم.
زارع پور تاکید کرد: تمام دنیا به سمت استقرار دولت هوشمند پیش می روند 
زیرا تنها راه حذف امضاهای طلایی، مبارزه با فساد و چابک سازی دولت، 
استقرار دولت الکترونیکی است. در سال های گذشته نیز در این حوزه قدم های 

خوبی برداشته شده و باید گام های مهم تر را نیز برداشت.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه یکی از موانع عدم توسعه دولت الکترونیک شده، 
این است که دستگاه ها در ارائه اطلاعات به یکدیگر همکاری نمی کنند، گفت: 
در دولت الکترونیکی همان خدمتی که در گذشته به شکل سنتی ارائه می شد 
را برخط انجام می دهند و در این فرآیند مراجعه حضوری مردم حذف می شود. 
در دولت هوشمند تصمیمات بر مبنای داده های اشخاص گرفته شده و نیروی 
انسانی از آن حذف می شود. در دولت هوشمند دستگاه ها به یکدیگر متصل 
می شوند و از این طریق و در لحظه به مردم ارائه خدمت می دهند. اینجا سیستم 

است که تصمیم می گیرد این خدمات به فرد ارائه شود یا نه.

زارع پور خاطرنشان کرد: اگر بتوانیم این اتصالات و ارتباطات را بین دستگاه های 
مختلف برقرار کنیم، می توانیم شاهد استقرار دولت هوشمند باشیم. در زمان 
خدمت خود در قوه قضاییه، با استفاده از هوش مصنوعی این کار را انجام دادیم؛ 

اما شاه بیت دولت هوشمند ارائه خدمات مبتنی بر »داده« است.  
موانع استقرار دولت الکترونیکی چیست؟

این موانع عدم  از  الکترونیکی گفت: یکی  وی درباره موانع توسعه دولت 
زیرساخت مناسب در دستگاه های مختلف بوده که نیاز به نیروی انسانی و 
هزینه زیاد دارد زیرا در همه دستگاه ها ظرفیت ها به شکل یکسان وجود نداشته 
است. مسئله بعدی عدم اهمیت مدیران دستگاه ها به ضرورت الکترونیکی 
شدن خدماتشان است. تحول در هر دستگاهی بدون ارائه خدمات به صورت 

دیجیتالی، تحول بیهوده ای است.
زارع پور تصریح کرد: مانع دیگر مخالفت با تغییر شیوه کار به دلیل نگاه های 
سنتی و مقاومت هایی است که در برخی دستگاه ها وجود دارد. یکی دیگر از 
مسائل مهم نیز عدم تعامل دستگاه ها با یکدیگر در تبادل اطلاعات است. این 
در حالی است که اطلاعاتی که در دستگاه ها ثبت می شود متعلق به مردم است 

و باید در برای راحتی آن ها به کار گرفته شود.
۳ میلیارد تبادل سرویس بین دستگاهی انجام شده است

وی تاکید کرد: کمیته تعامل پذیری دولت الکترونیکی به وجود آمده است تا 
نیازهای موجود در این حوزه را شناسایی کند؛ اما این کارگروه برای همراه کردن 
دستگاه ها  این فرآیند، ضمانت اجرایی ندارد و اگر دستگاه ها اطلاعات خود را 
به اشتراک نگذارند، نمی توانند برای آنها تصمیم گیری کنند. با این همه 200 
دستگاه اکنون در حال ارائه خدمات از طریق مرکز تبادل سرویس هستند. خبر 
خوب این است که این فرهنگ جا افتاده و سال گذشته بیش از سه میلیارد مرتبه 

از این سرویس های اشتراکی استفاده شده است.
زارع پور با بیان اینکه بسیاری از این سرویس ها از طریق بخش های خصوصی 
در قالب خدمتی خاص به مردم ارائه می شود، عنوان کرد: با همکاری نمایندگان 
مجلس طرح »داده و اطلاعات ملی« در مجلس تهیه و تدوین شد و اکنون در 
دستور کار صحن مجلس است که بر اساس آن برای سرپیچی از وظایفی که 
کارگروه تعامل پذیری معین کرده، جرم انگاری شده و در صورت عدم همکاری 

برای بالاترین مقام دستگاه، مجازات پیش بینی شده است.

وی افزود: مصوب شد که در همه دستگاه های اجرایی کشور باید مرکز فناوری 
اطلاعات و امنیت فضای مجازی تاسیس شود تا مدیریت تحول در دستگاه  
را برعهده بگیرد. درباره دستگاه های حساس نیز باید این مرکز در قالب یک 
معاونت تشکیل شود و به این طریق سازوکار زیرساختی دستگاه ها تهیه خواهد 

شد.
حرکت به سمت دولت هوشمند، وعده مهم دولت سیزدهم

زارع پور افزود: یکی از وعده های ریاست جمهوری، حرکت به سمت دولت 
هوشمند بوده و یکی از مهم ترین برنامه های دولت برای ساماندهی دستگاه ها، 
اجرایی شدن این وعده است. یکی از اقداماتی که در این خصوص انجام شده، 
به تمام دستگاه ها تکلیف شده که تا شهریورماه »پنجره واحد هوشمند« خود 
را راه اندازی کنند و یک سوم خدمات پرکاربردشان را از این طریق ارائه بدهند. 
علاوه بر این تا پایان دی ماه فرصت داده شده که وزارت ارتباطات پنجره ملی 

خدمات هوشمند را راه اندازی کند.
وی گفت: برای اینکه به دستگاه ها نشان بدهیم این کار شدنی است، خود 
»پنجره هوشمند ملی« را اردیبهشت ماه و در هفته جهانی ارتباطات نسخه 
آزمایشی را راه اندازی کردیم. اکنون 12 دستگاه اصلی به آن متصل شده اند. به 
این واسطه کاربر یک مرتبه وارد این سامانه می شود و برای دفعات بعد می تواند 
با یک بار احراز هویت به خدمات تمام این 12 دستگاه که به شکل الکترونیکی 

ارائه شده، دسترسی پیدا کند.
تلاش برای ارتقاء کیفیت اینترنت 

وزیر ارتباطات درباره زیرساخت های موردنیاز برای استقرار دولت هوشمند 
مانند کیفیت اینترنت گفت: ارائه هرگونه خدمتی بر بستر اینترنت، نیاز به شبکه 
با کیفیت است. در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات تلاش ما این است که هر 
دو مسئله ارتباطات و فناوری اطلاعات که بال های اصلی شبکه ملی اطلاعات 
هستند را در کنار یکدیگر توسعه بدهیم. در تلاش هستیم تا کیفیت اینترنت را 

بالا ببریم و خدمات مختلف در بستر شبکه ملی اطلاعات را به مردم ارائه کنیم.
زارع پور تاکید کرد: سرعت اینترنت در کشور تابع عوامل متعددی است که در 
گذشته کمی مورد غفلت واقع شده و ما را دچار مشکل کرده است. در کشورهای 
دیگر عمده ترافیک مصرفی مردم از طریق ارتباطات ثابت تامین می شود، اما 
در کشور ما چنین نیست. در گذشته تمرکز اصلی بر توسعه ارتباطات همراه 
بوده است، ذات توسعه ارتباطات ثابت سخت تر است و نیاز به فیبرکشی های 

پرزحمت دارد که این کار نیازمند عزم عمومی است.
وی افزود: در برهه هایی تصمیم گیران حوزه ارتباطات به سمت توسعه اینترنت 
همراه رفتند در حالی که فرکانس های این حوزه دارای محدودیت هایی است. 
اقداماتی که ما انجام دادیم ارائه فرکانس های جدید به اپراتورها است؛ اما نسخه 
شفابخش حل مشکلات مربوط به سرعت شبکه، راه اندازی و تکمیل پروژه 
ملی فیبرنوری منازل و کسب وکارها است که در نظر داریم تا قبل از پایان دولت 

سیزدهم 20 میلیون پورت فیبرنوری برای منازل و کسب وکارها ارائه شود.
افزایش ۲۰ درصدی سرعت اینترنت سیار در یک سال

آخرین رتبه بندی سایت اسپیدتست نشان می دهد، بر اساس شاخص »میانه«، 
سرعت اینترنت ثابت 10 درصد و اینترنت سیار 20 درصد نسبت به شهریور سال 
گذشته افزایش پیدا کرده است. هدف گذاری ما این است که بتوانیم در دولت 
سیزدهم سرعت اینترنت همراه را 20 رتبه و اینترنت ثابت را ۳0 پله ارتقا دهیم و 
درنهایت با تکمیل پروژه فیبرنوری به جمع ۵0 کشور بالای این جدول بپیوندیم. 
زارع پور تاکید کرد: در فاز اول پروژه فیبرنوری، سرعت هزار مگابیت بر ثانیه را در 
شهرهای قم، بوشهر و مشهد تست کردیم و آن را به تمام شهرهای کشور تسری 

خواهیم داد زیرا اعتقاد داریم مردم ما شایسته سرعت های این چنینی هستند.
دولت  فساد  با  مبارزه  برای  دولت  برنامه های  مهم ترین  از  یکی  افزود:  وی 
هوشمند است. در آغاز این مسیر هستیم و امیدواریم در شهریورماه شاهد 

حضور حداکثری دستگاه ها در پنجره هوشمند ملی باشیم.  

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

استقرار دولت الکترونیکی، تنها راه حذف امضاهای طلایی و فساد است

سخنگوی گمرک خبر داد:
رشد۲۹درصدیتجارتایرانوقزاقستان

سخنگوی گمرک گفت: در سال 1۴00 نزدیک به 729 هزار تن کالا به ارزش 2۶۵ 
میلیون و 200 هزار دلار، بین ایران و قزاقستان تبادل شد که با رشد 71 درصدی در 

وزن و 29 درصدی در ارزش، نسبت به سال 99 همراه بوده است.
»سید روح اله لطیفی« هم زمان با سفر رئیس جمهور قزاقستان به ایران در خصوص 
تجارت با قزاقستان اظهار داشت: از مجموع تجارت 729 هزار تنی ایران با قزاقستان 
در سال 1۴00 بیش از ۵12 هزار تن کالا به ارزش 1۸7 میلیون و 200 هزار دلار، 
صادرات ایران به قزاقستان بوده که با رشد ۵1 درصدی در وزن و 11 درصدی در 

ارزش همراه بوده است، واردات از قزاقستان هم 217 هزار تن کالا به ارزش 7۸ 
میلیون دلار بوده که نسبت به مدت مشابه، 1۴1 درصد در وزن و 10۸ درصد در 

ارزش افزایش داشته است. 
وی در خصوص تجارت با قزاقستان تصریح کرد: تجارت غیرنفتی ایران با قزاقستان 
به عنوان یکی از همسایگان پانزده گانه جمهوری اسلامی ایران )از کشورهای حاشیه 
دریای خزر( در دو دهه اخیر دارای  فراز و نشیب بوده  است که به صورت کلی در 
بررسی 20 ساله تجارت با این کشور می توان دهه هشتاد را دهه واردات از قزاقستان 

و دهه 90 را دهه صادرات به این کشور دانست.
سخنگوی گمرک گفت: در 20 سال اخیر بیش از 1۵ میلیون و ۴00 هزار تن کالا 
به ارزش تقریبی ۶ میلیارد دلار بین ایران و قزاقستان تبادل شد که سهم صادرات 
ایران چهار میلیون و 20۴ هزار تن کالا به ارزش دو میلیارد و ۳17 میلیون دلار بوده 
و واردات از قزاقستان هم 11 میلیون و 1۸۵ هزار تن کالا به ارزش سه میلیارد و ۶۳۵ 

میلیون دلار بوده است.
وی افزود: از سال ۸1 تا سال 1۴00 به ترتیب صادرات ایران به قزاقستان ۵1 
میلیون، ۴۸ میلیون، ۳۸ میلیون، ۵7 میلیون، 7۳ میلیون، 79 میلیون، ۶9 میلیون، 
۵۸ میلیون، ۶9 میلیون، ۸۵ میلیون، 1۳۵ میلیون، 21۵ میلیون، 20۸ میلیون، 

میلیون، 1۶7  میلیون، 1۶۵  میلیون، 1۳۳  میلیون، 1۶9  میلیون، 17۴   1۳۸
میلیون و 1۸7 میلیون و 200 هزار دلار بود که بالاترین میزان در این 20 سال مربوط 

به سال 92 و کمترین میزان نیز مربوط به سال ۸۳ بوده است.
لطیفی در خصوص میزان واردات ایران از قزاقستان در دو دهه گذشته گفت: از 
سال ۸1 تا کنون به ترتیب 2۶2 میلیون، 2۸۵ میلیون، 2۳0 میلیون، 2۵۵ میلیون، 
میلیون، 1۳۶  میلیون، 12۴  میلیون، 22۳  میلیون، 29۵  میلیون، ۳۴1   2۸0
میلیون، 19۳ میلیون، 2۴7 میلیون، 179 میلیون، 107 میلیون، 10۴ میلیون، 
۶7 میلیون، ۸7 میلیون، 10۵ میلیون و ۳7 میلیون دلار از کشور قزاقستان واردات 
داشتیم که بیشترین میزان واردات  در سال ۸۶ و کمترین میزان نیز در سال 99 

بوده است.
وی در خصوص محصولات صادراتی گفت: محصولات کشاورزی، دامی و غذایی، 
مصالح ساختمانی، لوازم خانگی، مشتقات نفتی، لوازم الکترونیکی، ماشین آلات 
صنعتی، کیف، کفش و پوشاک، مواد معدنی و ادوات کشاورزی عمده محصولات 
بود. لطیفی در خصوص کالاهای  به قزاقستان در سال گذشته  ایران  صادراتی 
جاده ای،  تراکتورهای  اساسی،  کالاهای  داشت:  اظهار  قزاقستان  از  وارداتی 

ماشین آلات صنعتی عمده ترین کالاهای وارداتی از قزاقستان بودند.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور از افتتاح سامانه پایانه های فروشگاهی در تیرماه و همزمان با هفته فرهنگ مالیاتی خبر 
داد و گفت: عملًا فراخوان های مربوط به اجرای قانون پایانه های فروشگاهی را در تیرماه اطلاع رسانی خواهیم کرد.

به گزارش سازمان  مالیاتی، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست مشترک اعضای کمیسیون اقتصادی با رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی کشور، نماینده مرکز پژوهش های مجلس و جمعی از مدیران مالیاتی کشور در خصوص اجرای قانون 

پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان و اقدامات انجام شده توسط سازمان امور مالیاتی در این حوزه برگزار شد.
نمایندگان مجلس در این جلسه ضمن اشاره به ضرورت همکاری همه ارکان کشور برای اجرایی شدن قانون پایانه های 

فروشگاهی، بر افزایش شفافیت اقتصادی و عدالت اجتماعی به عنوان ره آورد اجرای این قانون تأکید کردند.
در ادامه اعضای کمیته اقتصادی مجلس با پر اهمیت برشمردن لزوم داده بنیاد شدن اقتصاد و نظام مالیاتی کشور، خواستار 

اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان برای تحقق این مهم، در موعد مقرر شدند.
اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اولین گام اجرا شدن قانون پایانه های فروشگاهی را اقناع نمودن افکار 
عمومی و آگاه سازی شهروندان از مزایای اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان اعلام کردند و ضمن تأکید بر 

رسالت بزرگ سازمان امور مالیاتی کشور در این خصوص، این مهم را وظیفه ای همگانی و فرا دستگاهی توصیف کردند.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور نیز فرهنگ سازی مالیاتی را یکی از راهبردهای بلندمدت نظام مالیاتی بالأخص در دوره 
تحولی جدید توصیف کرد و گفت: مرکز آموزش و پژوهش سازمان در کنار روابط عمومی سازمان و تیم رسانه ای در این راستا 
برنامه های عملیاتی آموزشی و رسانه ای کامل و جامعی را در دست اقدام دارد که از برگزاری جشنواره فرهنگ مالیاتی، تولید 
برنامه های گفتگو محور در رسانه ملی، راه اندازی پایگاه خبری تحلیلی مالیاتی تا اطلاع رسانی و آموزش قوانین و مقررات در 

شبکه های اجتماعی و تبلیغات محیطی گسترده در سراسر کشور را شامل می شود.
داوود منظور در ادامه به بلندمدت بودن امر فرهنگ و فرهنگ سازی پرداخت و گفت: برای نهادینه کردن فرهنگ پرداخت 
مالیات باید بین نظام مالیاتی و مردم معنای مشترکی تولید کنیم که در کنار برنامه ریزی ها و اهتمام سازمان امور مالیاتی کشور، 

نیاز هست تا تمام ارکان نظام و کشور در کنار نظام مالیاتی قرار بگیرند.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: سه سامانه مربوط به جمع آوری صورت حساب های الکترونیکی، عضویت فعالان 
اقتصادی و تحلیل و پردازش صورت حساب های الکترونیکی آماده شده اند و سازمان امور مالیاتی کشور ازنظر فنی و سیستمی 

برای اجرای قانون پایانه های فروشگاهی در موعد مقرر آمادگی دارد.
وی از افتتاح سامانه پایانه های فروشگاهی در تیرماه و همزمان با هفته فرهنگ مالیاتی خبر داد و گفت: عملًا فراخوان های 

مربوط به اجرای قانون پایانه های فروشگاهی را در تیرماه اطلاع رسانی خواهیم کرد.
منظور با اشاره به اینکه اجرای قانون پایانه های فروشگاهی پروژه ای ملی است و همه فعالان اقتصادی، تولیدکنندگان، 
واسطه گران و خرده فروشان را درگیر می کند دارای حساسیت هایی است گفت: سناریوهای مختلفی برای اجرایی شدن این 
قانون طراحی و برنامه ریزی کرده ایم که با هماهنگی ارکان نظام و سران قوا بهترین سناریو را با در نظر گرفتن جمیع جهات 

اجرا خواهیم نمود.

نماینده مردم خمین در مجلس  گفت : در قانون تسهیل صدور مجوزها به تصویب رسید، ایجاد یک پنجره ی واحد است که 
تمام مجوزها ذیل آن صادر شود که متاسفانه در این زمینه وزارت اقتصاد عملکرد مناسبی نداشته است و اگر این کار به درستی 

انجام نشود، تسهیل صدور مجوزها به خروجی مناسبی منتهی نخواهد شد.
علیرضا نظری  اظهارداشت :متاسفانه در فرآیند اجرایی قانون تسهیل صدور مجوزها برخی به درگاه ملی متصل نشده اند و 
یا همکاری لازم را نداشته اند. این موضوع ممکن است به دلیل نبود زیرساخت کافی باشد اما این نکته نباید فراموش شود که 
هنگامی که مجلس در حوزه ای مصوبه ای را به تصویب می رساند، پیگیر مصوباتش است و قطعاً با خاطیان برخورد خواهد کرد. 
وی افزود: یکی از مهم ترین قوانینی که در قانون تسهیل صدور مجوزها به تصویب رسید، ایجاد یک پنجره ی واحد است که 
تمام مجوزها ذیل آن صادر شود که متاسفانه در این زمینه وزارت اقتصاد عملکرد مناسبی نداشته است و اگر این کار به درستی 
انجام نشود، تسهیل صدور مجوزها به خروجی مناسبی منتهی نخواهد شد. در این سامانه شفافیتی که مورد انتظار است، 
دیده می شود و متقاضی و دستگاه های نظارتی می توانند عملکرد دستگاه های مختلف را رصد کنند و مورد سنجش و ارزیابی 
قرار دهند. این نماینده مجلس تاکید کرد: با اجرای قانون تسهیل صدور مجوزها  و ایجاد پنجره ی واحد برخی انحصارات 
و امضای طلایی که ممکن بود در فرآیند اخذ مجوز به وجود آید، از بین می رود و افرادی که در سال های گذشته به دنبال 
فعالیت اقتصادی در صنایع کوچک و یا بزرگ بودند، می توانند به راحتی مشکلات صدور مجوزشان را رفع و فعالیت خود را 
آغاز کنند.    عضو مجمع نمایندگان استان مرکزی در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در راستای این قانون، مجوزها 
به دو بخش تقسیم می شود؛ یکی مجوزهای ثبت محور و دیگری مجوزهای تایید محور. در مجوزهای ثبت محور پس از ثبت 
درخواست متقاضی در سامانه واحد، دستگاه مربوطه باید در کوتاه ترین زمان، پاسخ درخواست کننده را بدهد اما در فرآیند 
صدور مجوز تایید محور حداکثر زمان برای ارسال پاسخ دستگاه ها سه ماه است. وی ادامه داد: در فرآیند اخذ مجوز تایید محور 
اگر دستگاهی به هر دلیلی در بازه ی زمانی که برایش مشخص شده است، پاسخ متقاضی را ندهد و ترک فعلی صورت گیرد، 
درخواست کننده می تواند مجوز را گرفته شده فرض نماید و فعالیت خود را آغاز کند. این عمل موافقت خاموش نام دارد و اگر 
در راستای این عملکرد مشکلاتی به وجود آید، متوجه آن دستگاهی است که در بازه ی زمانی مشخص شده وظیفه خودش 
را انجام نداده است. نظری ارائه گزارش عملکرد دستگاه ها در درگاه ملی مجوزها مهم دانست و عنوان کرد: مجلس روزهای 
سه شنبه را روزهای سه شنبه   های نظارتی نامیده است. در همین راستا کمیسیون ها گزارش هایی از عملکرد قوانینی که به 
آن ها ابلاغ شده را در اختیار مجلس قرارمی دهند. به عنوان مثال در یکی از این سه شنبه ها یکی از دستگاه ها وظیفه ی خود 
را انجام نداده بود و مجلس به استناد ماده 2۳۴ آیین نامه داخلی، آن دستگاه را به قوه قضاییه برای برخورد قضایی معرفی کرد 
لذا اگر اشکالاتی در اجرای این قانون دیده شود توسط دستگاه های نظارتی ائم از مجلس، سازمان بازرسی کشور و همچنین 
دیوان محاسبات مورد بررسی و رصد قرار خواهد گرفت.   نماینده مجلس یازدهم در پایان به اجرای کامل تبصره 1۸ اشاره و 
تصریح کرد: در گذشته زمینه ی لازم برای اجرای تبصره 1۸ وجود نداشت و شاهد بودیم که افراد بیش از دو سال پیگیر صدور 
یک مجوز بودند اما اکنون با تسهیل صدور مجوز ها و حذف رانت هایی که موجب ناکارامدی این تبصره می شد، زمینه ی لازم 

برای اجرای درست این تبصره ایجاد خواهد شد و هر شخصی می تواند از اعتبارات این تبصره استفاده کند.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی خبر داد:

افتتاحسامانهپایانههایفروشگاهیدرتیرماه
نماینده خمین مطرح کرد؛

کمکاریوزارتاقتصاددراجرایقانونتسهیلمجوز
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مربی قمی تیم ملی هندبال جوانان مطرح کرد:

بیتوجهیمسئولانباوجوددرخشش
ملیپوشاندرمسابقاتآسیایی

مربی تیم ملی هندبال جوانان ایرانی از عملکرد مسئولان در قبال درخشش ملی 
پوشان دختر این رشته انتقاد کرد. 

زهرا احمدی نیا، مربی قمی تیم ملی جوانان هندبال کشور، در گفت و گو با 
ایسنا، اظهار کرد: بازیکنان تیم ملی بزرگسالان، در مسابقات آسیایی بسیار خوش 
درخشیدند، ولی پس از بازگشت با عدم استقبال و قدردانی مسئولین مواجه شدند 

و هیچگونه تقدیر شایسته ای از آنان صورت نگرفت.
وی ادامه داد: الناز قاسمی و فاطمه خلیلی در بیشتر مسابقات جایزه بهترین و 
موثرترین بازیکن زمین را دریافت می کردند، به طوریکه نام الناز قاسمی در پایان 
رقابت ها در بین هشت بازیکن برتر مسابقات آسیایی قرار گرفت، ولی پس از ورود به 

کشور هیچ تقدیر و توجهی از سوی مسئولین انجام نشد.
احمدی نیا خاطرنشان کرد: بازیکنان ما کاملا بی انگیزه شده اند و بعد از سال ها 
ورزش و تلاش و افتخار آفرینی برای کشور، باوجود آسیب دیدگی و... هنوز ورزش 
به منبع درآمدی برایشان تبدیل نشده است، ولی درآمد شغل های دیگر که به مراتب 

تلاش و تجربه کمتری نیاز دارد، با هندبالیست های ما قابل مقایسه نیست.
وی تاکید کرد: دختران ما مادران آینده این مملکت هستند و نیاز به سلامتی و 
نشاط دارند، مسئولین باید با حمایت از ورزشکاران انگیزه ی روی آوردن بانوان به 
ورزش را در آنان ایجاد کند. بطوریکه دختران و بانوان در کنار ورزش و افتخار آفرینی 
بتواند به عنوان یک شغل و منبع مالی نیز به این حوزه روی آورند. ولی عدم توجه 
به این نکته باعث شده که بانوان برای کسب درآمد بیشتر به شغل های دیگر مثل 

آرایشگری و خیاطی و... روی بیاورند.
وی افزود: سال های قبل ملی پوشان از امتیازات خوبی در کشور برخوردار بودند و 
برای آنان سهمیه هایی در خصوص استخدام و... در نظر گرفته می شد ولی مدتی 
است که دیگر این مسئله وجود ندارد و همین باعث عدم امنیت شغلی بازیکنان و در 

نتیجه نگرانی برای آینده و بی انگیزگی آنان شده است.
به دلیل نداشتن حامی مالی نماینده قم  نتوانست

 در لیگ برترحضور پیدا کند
احمدی نیا در خصوص ملی پوشان استان اظهار داشت: الناز قاسمی، فاطمه 
خلیلی و نوریه عباسی ملی پوشان تیم بزرگسالان و زهرا فتوتی و گودرزی، ملی 
پوشان نوجوان ما در استان هستند. همچنین زهرا افشاری، نوجوان 1۶ ساله ما به 
عنوان بهترین دروازه بان کشور انتخاب و از سوی فدراسیون هندبال بورسیه المپیک 

شد.
وی ادامه داد: بازیکنان بزرگسال ما به علت عدم حضور تیم استان در لیگ برتر، 
سال گذشته در لیگ کشور ترکیه حضور داشتند. حتی فاطمه خلیلی نیز برای فصل 
بعد در حال مذاکره با تیمی فرانسوی می باشد و احتمال لژیونر شدن وی وجود 

دارد.
احمدی نیا در پاسخ به این سوال که چرا استان برخلاف سال های گذشته 
تیمی در لیگ برتر ندارد، عنوان کرد: تیم باشگاه هدف پویان در لیگ برتر حضور 
پرقدرت و درخشانی داشت ولی به دلیل عدم حمایت مالی، ناچار به به کناره گیری 
از مسابقات شدیم. سال بعد تیم را برای حضور در مسابقات دسته یک که کوتاه و 
متمرکز بوده و هزینه بر نیست، آماده کردیم و پس از قهرمانی مجددا سهمیه لیگ 
برتر گرفتیم ولی بازهم به دلیل نداشتن حامی مالی نتوانستیم در لیگ برتر حضور 
پیدا کنیم. مسابقات لیگ برتر هزینه های زیادی دارد که ما توان پرداخت آن را نداریم 

و در حال حاضر تنها در رده نوجوانان تیم لیگ برتری داریم.
وی در خصوص برنامه های هیات هندبال استان برای فصل تابستان نیز اظهار 
کرد: فعلا نمیتوانیم برنامه ریزی منسجم و دقیقی داشته باشیم و باید منتظر برگزاری 

مجمع و انتخاب رییس هیات باشیم.
مربی تیم ملی جوانان کشور خاطر نشان کرد: خانم ها فتوتی و گودرزی از استان 
به اردوی تیم ملی جوانان، که هفته آینده جهت آمادگی برای شرکت در مسابقات 

جهانی اسلوونی برگزارخواهد شد، دعوت شده اند.

برترین روابط عمومی کاراته ایران از آن قمیها شد؛

پیماننظریپرچمدارافتخار
برایکاراتهقمشد
 ایمان / رضاملکی 

و  فرهنگی  کیفی  سطح  وارتقا  بالندگی 
مبنای  بر  کشور  هر  سیاسی  و  اجتماعی 
اطلاع رسانی درست وخلق جامعه ای سالم 
بر مبنای همیاری گسترده میباشد و در این 
جای  در  های  عمومی  روابط  نقش  راستا 
و  گذار  تاثیر  میتواند  اسلامی  میهن  جای 
این  راستای  در  نیز  ورزش   . باشد  سازنده 
حرکت ارزشی نقش بسیار زیادی در شادابی 
در  رسانی  آگاهی  و  داشته  جامعه  نشاط  و 
سطح فدراسیونها وهیئت های ورزشی در سطح برجسته ی روابط عمومی های خود 
میتواند نقشی ماندگار در توسعه ورزش کشور داشته باشد . با بررسی های انجام 
گرفته در سطح فدراسیون کاراته و آنالیز فعالیتهای روابط عمومی های هیئتهای 
کاراته استانها این استان قم بود که گوی سبقت را از سایر رقبا گرفت تا با شایستگی 

بعنوان برترین روابط عمومی کاراته کشور معرفی گردد .
تلاشهای سازنده و خستگی ناپذیر پیمان نظری جوان که به عنوان خادم کاراته 
مسئولیت روابط عمومی کاراته قم را پذیرفته بود شایان این ادعاست که با تلاش و 

عشق و کوششی وافرمی توانیم همیشه بر قله افتخار باشیم و افتخار آفرینی کنیم .
در کارنامه ی کاری پیمان نظری مدرک تحصیلی کارشناسی ارشد مهندسی 
برق،مدالهای نقره مسابقات بین المللی گرجستان وکاپ جهانی ارمنستان و کسب 

مدالهای رنگارنگ در میادینی مختلف داخلی و بین المللی دیده میشود .
وی سابقه حضور در سوپر لیگ کاراته کشور را در سال 91داشته ودارای کمربند 

مشکی دان ۵و مدرک مربی گری درجه یک کاراته میباشد .
تجربه مربی گری درباشگاه آوای رزم و پاس نبی از جمله افتخارات وی محسوب 
نسل  انجمن  عمومی  روابط  مسئولیت  نیز  عمومی  روابط  مسیر  در  و  میشود 
سومی های انقلابی مسلمان،مدیر نمونه باشگاههای ورزشی استان،جوان نمونه 
و نخبه شرکت توزیع و برق استان قم نیز از جمله فعالیتهای شایان ذکر این جوان 

مستعد و دوست داشتنی میباشد .

وزیر ورزش و جوانان دستور داد :

تکمیلپیشازموعدورزشگاهپردیسان
قمباکارجهادی

استاندار قم با حضور در وزارت ورزش و جوانان، با سید حمید سجادی وزیر ورزش و 
جوانان  دیدار و  در مورد موضوعات مختلف استان قم از جمله تکمیل سریع ورزشگاه 
پردیسان گفتگو کرد. سید محمد تقی شاهچراغی  عصر روز شنبه در این دیدار درباره 
مسائل زیر ساختی، امکانات و سرانه ورزشی و تکمیل پروژه های نیمه تمام استان که 
از گذشته باقی مانده، با وزیر ورزش و جوانان به تبادل نظر پرداخت. وزیر ورزش و 
جوانان در این جلسه به رییس شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی دستور داد با 
انجام »کاری جهادی« استادیوم پردیسان تا قبل از زمان از پیش تعیین شده تکمیل 
شود.  سجادی با اشاره به ظرفیت های موجود در استان قم گفت: به غیر از وظایف 
موجود در تکمیل پروژه های ورزشی، آماده هرگونه همکاری با استان قم هستیم و 

هر امکانی لازم باشد در دو حوزه ورزش و جوانان در اختیار استان قرار خواهیم داد.

داور جهانی کاراته استان قم گفت: کاراته به عنوان رشته اول 
ورزشی استان قم طی سالهای گذشته روند روبه رشد را دنبال 
کرده اما ادامه این موفقیت ها بخاطر چالش های موجود نیازمند 

حمایت و توجه مسوولان است.
ابوالقاسم پایدار با اشاره به وضعیت داوری و برگزاری رقابت های 
ورزشی در رشته کاراته در استان قم، بیان کرد: طی سال گذشته 
چند نوبت مسابقه کاراته وان در قم برگزار شد که حاصل آن دعوت 

چندین کاراته کای مستعد به اردوهای تیم ملی بود.
داور جهانی کاراته قم اضافه کرد: برای بازگشت به دوران طلایی 
کاراته قم به خصوص بعد از رکود دوران کرونا لازم است تا حمایت 
های لازم جهت برگزاری لیگ های استانی و حمایت از ورزشکاران 
در دستور کار مسوولان باشد و برنامه های منظم و حمایت های 
ویژه از قهرمانان، مربیان و باشگاه  داران انجام دهد تا از رهگذر 

این حمایت ها زمینه رشد این رشته ورزشی در قم مهیاتر شود.
وی ظرفیت و سابقه درخشان قم در رشته کاراته را مورد توجه 
قرار داد و افزود: باید با حمایت های لازم از ورزشکاران این رشته 
زمینه لازم جهت کسب سهمیه های ورود به اردوهای تیم  ملی 
اعزامی به مسابقات آسیایی و بازی  های کشورهای اسلامی که 

طی سالجاری برگزار خواهد شد فراهم شود.
پایدار وضعیت داوری کاراته در قم را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
سال گذشته در چندین مرتبه داوران استان به رقابت های آسیایی 

و جهانی اعزام شدند.
وی مشکلات اساسی داوری کاراته در قم را مورد توجه قرار داد 
و افزود: سال گذشته برخی از داوران کاراته قم به دلیل مشکلات 

شغلی و یا مشکلات بالا بودن هزینه ها نتوانستند به کلینیک های 
داوری آسیایی و جهانی اعزام شوند که این موضوع ممکن است 

به عدم تمدید درجات داوران بین المللی قم منجز شود.
زمینه حضور داوران زن قمی در سطح آسیا فراهم شود

کاراته  داوری  وضعیت  داشت:  اظهار  قم  کاراته  جهانی  داور 
استان وضعیت معقولی است اما نباید به این شرایط راضی باشیم، 
لازم است که ما در بخش بانوان یک یا دو داور آسیایی داشته  
باشیم، زنان با مهارت در داوری کاراته در قم وجود دارند لازم است 
برای ارتقاء درجه داوری آسیایی شان مورد حمایت قرار بگیرند و به 
تبع آن نیز به هر میزان که داوری ما رشد بیشتری داشته باشند و 
داوران به روزتر می شوند که این موضوع در تجربیاتی که در داوری 

هست بسیار کمک می کند.
پایدار با تمجید از عملکرد هیات کاراته قم طی 10 ماه گذشته 
برگزاری  و  مربیگری  داوری،  ارتقای  های  کلاس  برگزاری  در 
مسابقات مختلف، یاداور شد:  کاراته ورزش اول استان قم است و 
مربیان، ورزشکاران و داوران قمی در سالهای گذشته ثابت کردند 

که می توانند نام ایران و قم را در سطح جهان پرآوازه کنند.
به باور وی، با افزایش هزینه ها، هیات کاراته به تنهایی قادر به 
تامین هزینه های حمایت از ورزشکاران، مربیان و داوران نخواهد 
بود و لازم است تا حامیان مالی دعوت بشوند و شرکت هایی که 
بضاعت حمایتی در این  راستا را دارند، کمک کنند چرا که همدلی 
و تعامل و هم  گرایی جمعی می تواند کمک های بالایی در مسیر 

ارتقای این رشته ورزشی در قم داشته باشد.
در  ایران  اسلامی  جمهوری  پلیس  کاراته  ملی  تیم   سرمربی 

بخش دیگری از سخنان خود گفت: ۵ دوره اردو را در خدمت 
تیم  ملی کاراته پلیس بوده ام و با برگزاری ۴ اردوی دیگر، در پایان 
تیرماه به نوزدهمین دوره المپیک پلیس های آتش نشان جهان 
که مقرر است در روتردام هلند از ۳1 تیر ماه تا 9 مرداد ماه در ۵۳ 

رشته ورزشی برگزار شود اعزام خواهیم شد.
داور جهانی کاراته استان قم ادامه داد: در ۵ دوره  برگزار شده 
این اردوها، 2 دوره میزبانی فرماندهی انتظامی استان قم و با 
همکاری هیات کاراته استان، ۳ دوره دیگر به میزبانی شهر قدس 
استان تهران، هیات کاراته استان همدان و هیات کاراته خراسان 
شمالی برگزار  شده است که روز به  روز هم روند اعضای تیم رو به 

آمادگی است و رضایت نسبی دیده می شود.
برگزاری مجمع سالیانه هیات کاراته قم بعد از ۱۰ ماه اقدام 

ارزشمندی بود
وی با اشاره به برگزاری مجمع سالیانه هیات کاراته استان قم 
اساس  بر  اند  موظف   ورزشی  های  هیات   کلیه  داشت:  اظهار 
اساسنامه و هر گونه دستورالعمل و آیین  نامه  هایی که ارسال  شده 
نسبت  به برگزاری مجمع سالیانه و تشریفات مربوطه اعم از معرفی 
نفرات مجمع، گرفتن تأییدیه دعوت، اطلاع  رسانی زمان جلسه و 
مواردی از این قبیل اقدام کنند، برگزاری این مجمع بعد از 10 ماه 

از آغاز کار هیات اقدام ارزشمندی بود.
پایدار، گفت: بسیاری از هیات های ورزشی در سطح کشور به  
خاطر پایین بودن عملکرد، مشغله و یا حتی هزینه های برگزاری 
موفق به برگزاری مجمع نشده اند؛ در قالب برگزاری این مجامع 
امکان تقویت نقاط قوت و برطرف نمودن نقاظ ضعف فراهم می 

شود.
و رسانه و  نهادها  از سازمان ها،  بهره گیری  پایان،  پایدار در 
خبرگزاری های در حمایت،معرفی قهرمانان و مربیان و داوران 
و پیشکسوتان برتر استان،  برگزاری نشست های هم اندیشی با 
صاحبنظران و کارشناسان، راه اندازی مجدد لیگ کاراته استان 
و  حمایتی  زمینه های  ایجاد  جهت  مالی  حامیان  از  دعوت   ،
اشتغال برای قهرمانان کاراته استان و برنامه ریزی و حمایت از 
رشد و گسترش کاراته در مناطق محروم و شهرهای اقماری را از 
مهمترین پیش شرط های ارتقا و تعالی بیشتر کاراته در استان قم 

دانست.

داور جهانی کاراته استان قم :

روندموفقیتآمیزکاراتهقمنیازمندحمایتمسوولاناست

مهاجم اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: اسکوچیچ بهترین نتایج تاریخ 
را گرفته و نباید از او انتقاد کنیم. خداداد عزیزی در گفت و گویی درباره انتقادات 
مطرح شده نسبت به وضعیت آماده سازی تیم ملی فوتبال کشورمان پیش از 
جام جهانی 2022 قطر، اظهار داشت: هنوز اتفاقی برای تیم ملی نیفتاده است. 
شرایط فوتبال ما را همه می دانند اما عده ای دوست دارند شیطنت کنند. برخی 
دلال ها و افرادی که دوست دارند زد و بند کنند، همیشه دنبال اهداف خودشان 
هستند در غیر این صورت خیلی روشن است که تیم های بزرگ به دلیل تحریم، 
برخی اتفاقات دیگر و پول های کلانی که برای برگزاری بازی دوستانه می خواهند 

و فدراسیون ما چنین پولی ندارد، با تیم ما بازی نمی کنند.
* دوره قبلی با دمپایی پوش های سیرالئون بازی کردیم

 و ۱7۰ هزار دلار پول دادیم
وی ادامه داد: برخی تیم های دیگر که ضعیف تر هستند هم برخی مواقع امکان 
برگزاری بازی با ما را ندارند یا مربیان ما دیدار دوستانه با آنها را قبول نمی کنند. 
نباید بگوییم فدراسیون فوتبال فقط الان چنین شرایطی دارد. مگر دوره های قبل 
با چه تیم هایی بازی کردیم؟ آیا ایران با سیرالئون که با دمپایی به ورزشگاه آزادی 
آمد، بازی نکرد؟ به من گفتند همین تیم هم 170 هزار دلار از فدراسیون پول 
گرفت. سابقه دیدارهای تدارکاتی تیم ملی مشخص است اما نمی دانم چرا یک 

عده تا این اندازه مدعی هستند.
* خیلی از تیم ها با ما بازی نمی کنند و  نباید شیطنت کرد

مهاجم اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان درمورد اینکه به هر حال تیم ملی در 
دوره های قبلی بازی دوستانه بیشتری برگزار می کرد، حتی اگر این تیم ها ضعیف 
بودند، گفت: خودم در جریان لغو بازی با کانادا بودم. وقتی فدراسیون این کشور 
به دلیل مسائل سیاسی زیر قرارداد می زند و می گوید به این دلیل با ایران بازی 
نمی کنیم، دیگر فدراسیون فوتبال ما کاری نمی تواند انجام بدهد. اینگونه نیست 
که سرمربی و فدراسیون نخواهند تیم ملی بازی برگزار کند اما دوستان باید بدانند 

خیلی از تیم ها با ما بازی نمی کنند و باید دست از شیطنت بردارند.
* بازیکن نباید درباره تصمیم سرمربی اظهارنظر کند

 و باید برنامه او را بپذیرد
عزیزی درخصوص در خصوص اینکه برگزار نشدن دیدارهای دوستانه و تامین 
نشدن امکانات برای تیم ملی صدای ملی پوشان و حتی خود اسکوچیچ را                            درآورده 
است، توضیح داد: فدراسیون فوتبال باید چه کاری انجام می داد؟ اگر بازیکنان 

به برگزاری اردوی قطر انتقاد دارند باید بدانند که این موضوع تشخیص کادر 
فنی بوده و از نظر شخصی من بازیکن نباید در مورد تصمیم سرمربی اظهارنظر 
کند. کادر فنی است که باید برای برگزاری اردوها تعیین تکلیف کند، البته با توجه 
به اینکه در فصل تعطیلی لیگ ها هستیم، شاید بازیکن توقع داشت به جای 
برگزاری اردو در گرمای قطر، در تهران می ماندیم و اینجا تمرین می کردیم تا بیشتر 

استراحت کند. این هم یک جنبه از موضوع است.
* لغو بازی با کانادا و اکوادور به دلیل سیاسی سبب شد

 دست ما در حنا بماند
وی ادامه داد: خود ما در زمان سرمربیگری تومیسلاو ایویچ ۴0 روز در اردو بودیم، 
مسئول برنامه ریزی اردوها، کادر فنی است و معمولا بازیکن هم باید این برنامه ها 
را                            بپذیرد.        باز هم می گویم از ریز جزئیات         بازی با کانادا و لغو آن باخبر هستم، قرار 
بود تیم ما برای برگزاری دو دیدار مقابل کانادا و اکوادور به این کشور برود، اما وقتی 
با شیطنت برخی ها این دیدارهای دوستانه لغو شد، برنامه ریزی فدراسیون و کادر 
فنی برای فیفادی خرداد بهم ریخت. به خاطر مسائل سیاسی ابتدا دیدار با اکوادو 
و سپس کانادا لغو شد. دست ما در حنا ماند و کاری نمی توانستیم انجام بدهیم. 
خیلی هم تلاش کردند تا تیم ملی به مصاف اروگوئه برود، اما اسکوچیچ با طی 

کردن مسیر طولانی تا این کشور مخالفت کرد.
* شرایط ما با ژاپن، کره جنوبی، استرالیا و ... یکسان نیست

مسئولان  نهایت  در  کرد:  عنوان  کشورمان  فوتبال  ملی  تیم  اسبق  مهاجم 
فدراسیون و کادر فنی تیم ملی به این نتیجه رسیدند؛ هر جوری شده از این 
فیفادی بهره برداری کنند. به همین دلیل به قطر رفتند و تمرینات تیم در این 
کشور برگزار شد و یک بازی هم با الجزایر انجام دادیم. درست یا غلط این کار 
موضوعی است که باید فدراسیون و اسکوچیچ درموردش نظر بدهند، اما شرایط 
ما با کشورهایی مثل کره، ژاپن، استرالیا، عربستان و سایر تیم های آسیایی و 

اروپایی یکسان نیست.
* پاداش فیفا پرداخت شود ما هم کارهایی انجام می دهیم

عزیزی افزود: ژاپن پول دارد و به راحتی هزینه برگزاری دیدار دوستانه با برزیل در 
کشورش را                            پرداخت می کند. کره جنوبی و استرالیا و... هم همین شرایط را                            دارند 
اما ما چنین وضعیتی نداریم. اگر پاداش صعود به جام جهانی که در حساب فیفا 
بلوکه شده به فدراسیون پرداخت شود، طبیعی است که ما هم می توانیم کارهایی 
انجام بدهیم. البته اگر باز هم تیم های بزرگ قبول کنند، با وجود تحریم ها به ایران 

بیایند یا ما به خارج از کشور برویم و با آنها بازی کنیم. مشکل ما یک تا دو مورد 
نیست، اما باید شرایط را                            قبول کنیم.

* فوتبال سیاسی شده و شانسی برای بازی های دوستانه خوب نداریم 
وی اضافه کرد: از فدراسیون فوتبال و کادر فنی حمایت نمی کنم و عضوی از 
فدراسیون هم نیستم، اما               باید پذیرفت شرایط سیاسی کشورمان به شکلی نیست 
که وضعیت مناسب و مساعدی در فوتبال روز دنیا داشته باشیم. فوتبال سیاسی 
شده و هر کسی می گوید سیاسی نیست دروغ می گوید                                                                                                                    . به همین دلیل شانسی 
برای برگزاری دیدارهای دوستانه خوب نداریم، مجبور هستیم به مصاف تیم های 
درجه 2 و ۳ دنیا مثل برخی تیم های آفریقایی یا آمریکای جنوبی برویم. تیم های 
درجه یک اروپایی هم با ما بازی نمی کنند، تنها تیمی که شاید مشکلی برای 
برگزاری دیدار با ما را                            نداشته باشد روسیه است که اصلا صلاح هم نیست با این 

تیم بازی کنیم.
* تغییر اسکوچیچ بازی عده ای دلال است

وی در مورد انتقادات مطرح شده نسبت به عملکرد دراگان اسکوچیچ پس از 
باخت تیم ملی به الجزایر توضیح داد: این موضوع هم بازی یک عده دلال است، 
به صرف باخت به الجزایر در یک دیدار تدارکاتی آیا باید این مربی از تیم ملی برود؟

* اسکوچیچ بهترین نتایج تاریخ را گرفته است، دیگر باید چه کار کند؟
مهاجم اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان درباره اینکه اسکوچیچ با وجود کسب نتایج 
خوب برای تیم ملی در هر سه بازی که شاگردانش مقابل تیم های زیر ۵0 رنکینگ 
فیفا بازی کردند در کسب نتیجه ناکام مانده و همین موضوع نگرانی هایی را                            در مورد 
جام جهانی ایجاد کرده است، پاسخ داد: هر چند ما مقابل کره یک بازی را                            بردیم و 
در دیدار دیگر به تساوی رسیدیم، اما در گروه خود با اقتدار اول شدیم. برای اولین 
بار در تاریخ رقابت های مقدماتی جام جهانی، سه بازی مانده به پایان مسابقات 
صعود کردیم. دیگر باید یک مربی چه کاری انجام بدهد؟ به راه افتادن بحث جدایی 
اسکوچیچ به مسائل کنترل شده ای برمی گردد که برخی دلال ها راه انداخته اند. 

بودن اسکوچیچ به سود آنها نیست و روی این قضیه شک نکنید.
* باید آمار درخشان اسکوچیچ در بازی های رسمی را نادیده گرفته و با 

باخت در دیدار دوستانه بگوییم به درد نمی خورد
مرحله  در  اسکوچیچ  تیم  که  است  این  از  غیر  آیا  کرد:  خاطرنشان  عزیزی 
مقدماتی بهترین تیم تاریخ بوده است؟ این مربی از مربیان بزرگی مثل کی روش، 
ویلموتس، بلاژوویچ و برانکو هم بهتر نتیجه گرفته و کسی در این موضوع شک 
ندارد. آمار نتیجه گیری اش از همه این نفرات بهتر بوده است. پس از رقابت های 
مقدماتی هم فقط یک دیدار دوستانه با الجزایر داشتیم. آیا می توانیم این آمار 
درخشان اسکوچیچ در بازی های رسمی را نادیده بگیریم و به خاطر یک باخت به 
الجزایر در دیدار دوستانه بگوییم این مربی به درد تیم ملی نمی خورد. این موضوع 

خیلی غیرمنطقی است.
* اشتباه فدراسیون در زمان ایویچ را تکرار نکنیم

وی اضافه کرد: شک نکنید برخی افراد خط و خطوطی می دهند تا با تغییر 
اسکوچیچ به اهداف خودشان برسند، اما فدراسیون فوتبال مقابل این موضوع 
مقاومت کند زیرا این مربی نتایج خوبی گرفته است. باید در جام جهانی همراه 
تیم ملی باشد. قبل از جام جهانی 9۸ که خودمان بازیکن تیم ملی بودیم، 
فدراسیون فوتبال اشتباه بزرگی در مورد ایوویچ کرد که پیشنهاد می کنم مدیران 

فعلی فدراسیون از آن اتفاق تجربه گرفته و چنین اشتباهی را                            دوباره تکرار نکنند.
حماسه ساز ملبورن عنوان کرد: ایوویچ قبل از جام جهانی 9۸ در بازی های 
دوستانه ای مثل دیدار با رُم، نفرات خود را                            آزمایش کرد و نیامد از ترکیب اصلی اش 
مقابل رم استفاده کند. آن مسابقه را                            7 بر یک باختیم اما بلافاصله ایوویچ را                            برکنار 
کردند. در شرایطی که اگر او بود شانس داشتیم در این جام 9۸ شرایط بهتری 
داشته باشیم. با احترام به جلال طالبی که نتایج خوبی در فرانسه کسب کرد، 
شاید اگر ایوویچ سرمربی ما بود به دلیل اینکه شناخت بیشتری از تیم داشت 
می توانستیم نتایج بهتری کسب کنیم. ایوویچ در آن زمان می گفت من مشغول 
ارزیابی نفراتم هستم و می خواهم آنها را                            جابجا کنم تا در نهایت ببینم کدام بازیکن 
در پست های مختلف بهتر است. اما اشتباهی مرتکب شدیم و وی را                            تغییر دادیم، 

 الان هم اسکوچیچ نتایج خوبی گرفته و باید در جام جهانی به او اعتماد کنیم.

دفاع تمام قد حماسه ساز ملبورن از اسکوچیچ ؛ 

عزیزی: بازیکن نباید درباره سرمربی تیم ملی اظهارنظر کند

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
1-رأی اصلاحی شماره 1۴01۶0۳۳000200۳001 مربوط به پرونده کلاسه 1۳9911۴۴۳0002002۸07 مربوط به تقاضای آقای صادق چیانه سلدوز فرزند حیدر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
1۳۸ مترمربع پلاک شماره فرعی از 17۵۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از معصومه ناظمی حسینی سند قطعی شماره 111۸۳ مورخ 1۳۵0/7/27 دفترخانه 1۵ قم این آگهی 

در دو نوبت  تاریخهای  :1۴00/09/20  و  1۴00/10/0۵ بچاپ رسیده است  )م الف1199۸(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 

تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. )ایمان و آسیا(
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

--------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود الصاقی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی معروف به دُرخانه پلاک ثبتی ۴70 اصلی واقع در بخش ۳ ثبت شهرستان اراضی بخشی روستای قاهان اراضی درخانه که بنام آقای سید محمد سلطانیان فرزند سید خلیل میباشد در 
جریان ثبت است که به علت عدم حضور مالک بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده باستناد ماده ۸ آئین نامه از قانون الحاقی موادی به قانون ساماندهی وحمایت از تولید وعرضه 
مسکن)صدور اسناد مالکیت واقع در محدوده روستاهای بالای 20 خانوار وشهرهای زیر 2۵ هزار نفر جمعیت( تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهار شنبه مورخ 1۴01/۴/22 ساعت 9/۳0 صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله 
به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات 
مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 7۳/2/2۵ معترض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی 

را نیز به این اداره ارائه نمایند./ )م الف 1۵۳۸0(
تاریخ انتشار آگهی: دوشنبه ۱۴۰۱/۰۳/۳۰
محمد رضا خدایاری
رئیس اداره ثبت اسناد جعفرآباد
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یک کارشناس مسائل غرب آسیا تشریح کرد :

اهداف"بنسلمان"ازسفربهترکیه
مصرواردنوتاثیرآنبراجلاس"ریاض"

یک کارشناس مسائل غرب آسیا با اشاره به اهمیت سفر منطقه ای "محمد بن 
سلمان" ، ولیعهد سعودی به سه کشور ترکیه، مصر، و اردن گفت: نتایج این سفر بر 
روی تصمیمات اجلاس ریاض که قرار است در آینده نزدیک با حضور "جو بایدن" در 

ارتباط با مسائل منطقه در عربستان برگزار شود، تاثیرگذار خواهد بود. 
سیدهادی سید افقهی با بیان این که بحران اوکراین و مسائل امنیتی مرتبط با  آن 
در حوزه های مختلف از جمله انرژی جبهه بندی جدیدی را در عرصه منطقه ای و 
بین المللی ایجاد کرده است، اظهار کرد: مقامات آمریکایی، اروپایی و برخی از 
کشورهای منطقه که در ائتلاف آمریکا قرار دارند از جمله مصر،  عربستان و اردن از 
تحولات رخ داده در جنگ اوکراین نگران هستند و بر این  موضوع تاکید دارند که باید 

هماهنگی و هم افزایی بیشتری در این زمینه با یکدیگر  داشته باشند.
وی با بیان این که نتایج و جمع بندی سفر محمد بن سلمان به سه کشور مصر،  
ترکیه و اردن می تواند  بر تصمیمات اجلاس ریاض که قرار است با حضور بایدن در 
عربستان برگزار شود، تاثیر گذار باشد افزود: طبق برخی از اخبار، به نظر می رسد  
که در این اجلاس قرار است کشورهای شرکت کننده در ارتباط با چارچوب امنیتی 
منطقه ای گفت وگو کنند و برخی این موضوع را مطرح می کنند که این چارچوب 

امنیتی در برابر خطرات و نفوذ ایران در منطقه است.
سید افقهی با بیان این که بعد از قتل "جمال خاشقجی" روزنامه نگار عربستانی 
در ترکیه توسط عوامل سعودی روابط ریاض و  آنکارا به شدت تیره و تار شد، افزود: 
همچنین بعد از کودتای "عبد الفتاح السیسی"  علیه "محمد مرسی" رئیس جمهور 
مستقر مصر، که از رهبران اخوان بود روابط ترکیه و مصر نیز تیره و تار شد  و اکنون در 
پی تحولاتی که در منطقه و عرصه  بین المللی رخ داده است این سه کشور تصمیم 
گرفته اند که اختلافات  اصولی خود را کنار بگذارند و به تشریک مساعی با یکدیگر  
بپردازند. مثلا جریان" اخوان المسلمین" که مصر و عربستان به شدت با آن مخالف 
هستند، خط قرمز ترکیه بود و اردوغان خود را برادر بزرگتر اخوان می دانست ولی 
اکنون به نظر می رسد که این سه کشور تصمیم گرفتند در مورد این مسائل با یکدیگر 
به تفاهم برسند.  این کارشناس مسائل غرب آسیا در گفت وگو با ایسنا با بیان این که 
یکی دیگر از محورهای سفر بن سلمان به ترکیه و مصر و اردن موضوع ایران، پرونده 
هسته ای و همچنین نفوذ راهبردی ایران در منطقه است، گفت: به نظر می رسد که 
در این سفر  منطقه ای موضوع  بحران انرژی  نیز یکی دیگر  از محورهای رایزنی ها 
باشد . سید افقهی در بخش دیگری از صحبت های خود با بیان این که موضع ترکیه  
نسبت به بحران اوکراین نیز یکی دیگر از محورهای رایزنی در جریان این سفر منطقه 
ای خواهد بود افزود: دولت ترکیه به خاطر روابط تجاری و بازرگانی گسترده ای که با 
روسیه دارد نتوانسته موضع صد در صد مخالف روسیه را اتخاذ کند و در این بحران 

سعی کرده که بر اساس منافع خود نقش وسط را ایفا کند.
این کارشناس مسائل غرب آسیا با اعتقاد بر این که احتمالا در جریان سفر محمد 
بن سلمان به منطقه  در ارتباط با موضوع یمن نیز بحث و رایزنی خواهد شد، اظهار 
کرد: اکنون آتش بس  شکننده ای در یمن حاکم است و در جریان این آتش بس 
عربستان به برخی از تعهدات خود تاکنون عمل نکرده است. وی با بیان اینکه در 
واقع در این سفر  بن سلمان، تلاش می کند در مورد پرونده های مهم منطقه به یک 
وحدت نظر و موضع مشترک با رهبران کشورهای ترکیه ، مصر و اردن دست پیدا 
کند، افزود:  این موضوع همان طور که اشاره شد بر روی نشست  ریاض نیز تاثیرگذار 
خواهد بود. سید افقهی با بیان این که بایدن در اظهاراتی در ارتباط با سفر خود به 
رژیم صهیونیستی و اسراییل گفته مساله اول ما تامین امنیت دوستانمان است ، 
خاطرنشان کرد : رابطه بین عربستان و آمریکا یک رابطه سنتی است و در بدترین 
شرایط امکان ندارد که آمریکا دست از حمایت از هم پیمان قدیمی خود یعنی 
عربستان در برابر جمهوری اسلامی ایران بردارد.  این کارشناس مسائل غرب آسیا  در 
پایان بار دیگر به موضوع اجلاس ریاض اشاره کرد و گفت: با توجه به تحولات منطقه  
و نتایج سفر بن سلمان به منطقه باید دید که نتیجه اجلاس ریاض چه خواهد بود و به 
نظر می رسد که آمریکایی ها به دنبال این هستند که اگر پرونده مذاکرات هسته ای به 

نتیجه نرسد یک ائتلاف نظامی و امنیتی را علیه ایران در منطقه فعال کنند.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

دولتموظفبهتأمینامنیت
تجمعاتقانونیاست

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، گفت: اصلاحیه 
قانون حمل سلاح در دولت گذشته و برای شفافیت جزئی در برخی موارد و مصادیق 

مطرح شده است و ربطی به تجمعات ندارد. 
و  حمل  قانون  اصلاح  لایحه  بررسی  درخصوص  مشکینی  عباس زاده  محمود 
استفاده از سلاح، گفت: ما از سال 1۳7۳ یک قانون برای نحوه استفاده از سلاح 
داریم و قانون خوبی است که طی 27 سال گذشته تجربه شده است. دولت گذشته 
به منظور حسن استفاده از این قانون یک لایحه برای شفافیت بعضی کلیدواژه ها 

داده که آن هم خیلی جزئی است.
وی ادامه داد: مثلا در مورد جرایم مشهود که ماموران دولت موظفند طبق قانون در 
زمان مواجهه با جرایم مشهود مقابله کنند، برای این نوع جرایم یک مصادیقی گفته 
شده و برخی مصادیق گفته نشده است. مثلا درمورد اسیدپاشی که به عنوان جرم 
مشهود است مامور می تواند در صورتی که با انجام این جرم مواجه شد برای مقابله اگر 

مجبور شد از سلاح استفاده کند یا نه؟
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی افزود: مثلا شفافیت در بعضی از واژه ها مانند 
آدم ربایی، اینکه آدم ربایی چه تعریفی دارد؟ کسی که پول می گیرد تا یک تبعه 
خارجی را از مرز رد کند آیا اصلا آدم ربا تلقی می شود؟ که البته اصالتا آدم ربایی 

نیست، تعیریف دقیقی وجود ندارد.
یک سری  موارد  این  شفافیت  برای  گذشته  دولت  مجموع  در  کرد:  اضافه  وی 
اصلاحیه پیشنهاد کرده است و این اصلاحیه هم در مورد همه است، یعنی همه 
کسانی که از سلاح استفاده می کنند. بررسی این موارد هم در کمیسیون هنوز ادامه 
داد. اما چیز خاصی نیست که جوسازی می کنند که مثلا لباس شخصی ها استفاده 

کنند، بحث لباس شخصی ها اصلا در این مساله مطرح نیست.
عباس زاده در واکنش به اینکه طرح این موضوع برخی نگرانی ها را در افکار عمومی 
ایجاد کرده است که با توجه به افزایش تجمعات اعتراضی با موضوعات معیشتی 
چنین اصلاحیه ای مطرح شده است، گفت: به هیچ عنوان این موضوع ارتباطی 
تامین  را  قانونی  تجمع های  تمام  امنیت  است  دولت موظف  ندارد.  تجمعات  به 
کند. این هم وظیفه هر دولتی است چه این دولت و چه دولت های دیگر این کار 
را باید انجام دهند. اما مطرح شدن این اصلاحیه اصلا ربطی به تجمعات ندارد این 
موضوع را دولت گذشته آن هم برای شفافیت چند مورد پیشنهاد کرده است که در 
یکسال گذشته بعضی وقت ها به نوبت یک جلسه گذاشته می شود یک ماده بررسی 
می شود و بعد یک ماده دیگر، دولت یک مواردی را شفافیت خواهی کرده و این هم 
خیلی خوب است. به هر حال قوانین ما باید رو به تکامل حرکت کند. وی در رابطه با 
احتمال بررسی موضوع تیراندازی در پارک پردیسان، ابراز داشت: براساس آیین نامه 
کمیسیون امنیت ملی موضوعات کلان امنیت ملی و سیاسی خارجی را بررسی 

می کند، این مسائل جزئی معمولا در شورای امنیت کشور بررسی می شود.

سیاسی

یک تحلیل گر مسائل بین الملل گفت: از آنجایی که مذاکرات احیای برجام طولانی 
شد، کاخ سفید هم مواضع خودش را در چهارچوب همین مساله تغییر داد تا با این 
تغییر رویه نشان دهد که اگر مذاکرات نتیجه ای به همراه نداشته باشد دیگر چشم بر 

این روند دور زدن تحریم نخواهد بست. 
مرتضی مکی در گفت وگو با  ایلنا، در ارزیابی رویکرد ایالات متحده به موضوع تحریم 
ایران در ماه های اخیر، همچنین تحریم برخی شرکت های صوری ایرانی در هفته 
گذشته و در پاسخ به این سوال که از ابتدای آغاز به کار دولت بایدن، ایالات متحده 
با چشم بستن بر برخی اقدامات تهران در حوزه دور زدن تحریم، علیرغم اینکه اسما 
همچنان به اتخاذ سیاست فشار حداکثری ادامه داد اما فضا را برای فروش نفت ایران 
نیز تا حدودی باز کرد اما اکنون گویا افق دست یابی به توافق وین برای آمریکا نیز دور 
از دسترس به نظر می رسد، آیا رویکرد واشنگتن در قبال ایران دستخوش تغییر خواهد 
شد،  گفت: نگاهی به روند رفتارهای آمریکا در طول یکسالی که آقای جو بایدن روی 
کار است، نشان می دهد که آمریکایی ها با توجه به چشم انداز و افقی که از مذاکرات 

احیای برجام داشتند، مواضع خودشان را در همین چهارچوب در قبال ایران اعمال 
کردند و با چراغ سبز واشنگتن توانستیم با سهولت بیشتری نفت خودمان را مخصوصا 
به چین صادر کنیم و همانطور که شاهد بودید مقامات در برخی موارد گفتند فروش 
نفت به پیش از امضای برجام بازگشته است. در بخش های دیگر اقتصادی نیز تا 
حدودی این انعطاف دیده می شود. وی ادامه داد: اما از آنجایی که مذاکرات احیای 
برجام طولانی شد، کاخ سفید نیز مواضع خودش را در چهارچوب همین مساله تغییر 
داد تا با این تغییر رویه نشان دهد که اگر مذاکرات نتیجه ای به همراه نداشته باشد 
دیگر چشم بر این روند دور زدن تحریم نخواهد بست و ما در هفته های اخیر شاهد 
هستیم که با توجه به افزایش تنش میان تهران و واشنگتن پیرامون موضوع برجام، 
آمریکایی ها تحریم های جدیدی را علیه جمهوری اسلامی ایران اعمال کردند و این 

شرایط در نتیجه تعلیقی است که در مذاکرات احیای برجام ایجاد شده است.    
رویکرد اروپایی ها با توجه به رفتارهای دولت آمریکا و ایران تنظیم می شود

این تحلیلگر مسائل بین الملل همچنین در پاسخ به این سوال که تصویب قطعنامه 

در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی یادآور روزهایی است که تصویب نه 
قطعنامه در شورای حکام در نهایت باعث ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت سازمان 
ملل شد، با توجه به اینکه پیش نویس این قطعنامه توسط آمریکا و تروئیکای اروپایی به 
شورای حکام ارائه شده است،  آیا شاهد شکل گیری اجماع علیه تهران و تداوم صدور 
قطعنامه خواهیم بود، گفت: رویکرد دولت های اروپایی در مذاکرات احیای برجام با 
توجه به نوع رفتارهای دولت آمریکا و ایران تنظیم می شود؛ در دوره ترامپ اروپایی ها 
به شدت مخالف و منتقد سیاست آمریکا در بخش های مختلف به ویژه خروج یکجانبه 
از برجام بودند و ما شاهد یک اختلاف نظر عمیق میان اروپا و دولت ترامپ در اعمال 
تحریم ها علیه ایران بودیم. درست است که اروپایی ها از نظر اقتصادی نتوانستند 
مقاومتی در قبال این خروج داشته باشند و بسیاری از شرکت های اروپایی خاک ایران 
را ترک کردند اما در بعد سیاسی این ایستادگی را در قبال واشنگتن نشان داده و با 

ترامپ همراهی نکردند. 
اگر ایران خواهان توافق است باید مستقیم با آمریکا وارد مذاکره شود 

وی ادامه داد: اما از زمانی که جو بایدن و دموکرات ها دولت را در دست گرفتند، 
مواضع دولت های اروپایی نیز تغییر کرد و به سمت سیاست های کاخ سفید نزدیک 
با آمریکا همراه شدند. متاسفانه  شد و در موضوع مذاکرات برای احیای برجام 
با توجه به وقفه ای که در مذاکرات شکل گرفته است شاهد شکل گیری  اکنون 
اجماعی میان تروئیکای اروپایی و آمریکا علیه ایران هستیم که حتی در مواردی 
مراتب  به  سیاست های  اتخاذ  خواهان  اروپایی  دولت های  که  می شود  گفته 
سخت تری علیه ایران هستند و آمریکا این رویکرد را تعدیل می کند همانطور که در 
خصوص قطعنامه شورای حکام نیز این چنین بود و این خبر خوبی برای جمهوری 

اسلامی ایران نیست. 
وی افزود: در این شرایط اگر مذاکرات احیای برجام به بن بست برسد، دوران به 
مراتب سخت تری از زمان ترامپ برای ایران آغاز خواهد شد و دیگری شکافی میان 
اروپا و آمریکا وجود ندارد که مانع از شکل گیری فشار مضاعف و صدور قطعنامه علیه 
ایران شود. در نتیجه اگر مذاکرات وین تا زمان نشست بعدی شورای حکام در همین 
حالت وقفه باقی بماند، قطعا شاهد صدور قطعنامه ای دیگر و در پی آن پیامدهای 

ناگواری برای کشور خواهیم بود.
مکی در پایان تاکید کرد: در برهه کنونی اگر تهران بصورت جدی خواهان حصول 
توافق برای احیای برجام است باید به صورت مستقیم با ایالات متحده وارد مذاکره 
شود. به نظر می رسد این روش روش راحت تری است که اگر بخواهیم امتیازی 
بگیریم این امتیاز در مذاکره مستقیم به ایران اعطا می شود و در این مرحله دیگر اروپا 

و روسیه و چین واسطه های قابل اطمینانی نیستند.

مرتضی مکی تحلیل گر مسائل بین الملل :

با بن بست درمذاکرات دوران سخت تری برای ایران آغاز می شود 

مبلغ :تعیین تکلیف حوزه سیاست خارجی،برعهده دولت و سازمان انرژی اتمی نیست

پشتپردهمتهمکردنروحانیوصالحیبه»استنکاف«برجامی
تلاش برای رسیدگی قضایی به اتهامات حسن روحانی 
های  تلاش  مرکز  در  همواره   ، سابق  جمهور  رئیس   ،
و  بهانه  از چند گاهی، بی  تندروهای رقیب بوده و هر 
به هدف  تبلیغی  ایجاد موج  با  تا  اند  بهانه کوشیده  با 
خود برسند اما به دلیل بی پایه بودن اتهامات و نداشتن 
مستندات قانونی حداقلی، نتوانسته اند افکارعمومی 
و نهادی ذیربط را با خود همراه کنند و تاکنون ، ره به 
جایی نبرده اند اما آنان بی توجه به ناکامی شان همچنان 

مشغول کارند.
نود  ترین تحرک، سخنگوی کمیسیون اصل  تازه  در 
مجلس ضمن قرائت گزارش این کمیسیون درباره قانون 
»اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت 
ایران«، حسن روحانی، رئیس  جمهور سابق علی اکبر 
صالحی، رئیس  سابق سازمان انرژی  اتمی را به استنکاف 
پرونده   ، مجلس  کرد  اعلام  و  متهم   ، قانون  اجرای  از 
اتهامی را برای رسیدگی به مراجع قضایی ارسال می کند .
مرتضی مبلغ معاون سیاسی وزیر کشور دولت خاتمی 
طی سال های ۸۴- 1۳7۸ ، ضمن بی اساس دانستن 
اتهامات وارده ، اقدام مجلس را نوعی »رد گم کنی« و 
استتار ناتوانی اکثریت نمایندگان درقبال عملکرد دولت 

رئیسی می داند که شرح این گفتگو را بخوانید:
همانگونه که مطلع هستید ، سخنگوی کمیسیون 
اصل نود ، از ارسال پرونده روحانی و صالحی به قوه 
قضاییه به اتهام »استنکاف« خبر داده ، ارزیابی تان از 

این موضع قوه مقننه چیست؟
مجلس یازدهم از نظر زمانی و نحوه شکل گیری اش که 
با حذف رقبا همراه شد، در بدترین شرایط خودش قرار 
دارد به این معنا که هم در حوزه های کلیدی هم در تدوین 
قانون و مسایل کلیدی کشور، چندان محل توجه نبوده و 
از قدرت چندانی برخوردار نیست. نیروهای تندرو قبل از 
ورود به مجلس، با شعارهای پرطمطراق به گونه ای وانمود 
کردند که با ورود به مجلس، همه مشکلات کشور حل 
خواهد شد، وکیل الدوله نخواهند بود و با نظارت خود بر 
دولت نمونه یک مجلس قدرتمند را برای ساماندهی امور 

مردم به منصه ظهور خواهد رساند.
آیا در تحقق شعار های شان ، موفق بوده اند؟

خیر، نتوانسته اند شعارهای خود را محقق کنند، به 

به  زنند که  به چنین تحرکاتی می  همین دلیل دست 
نظرمن نوعی ردگم کردن است. زیرا در خلاء عملکرد 
جدی، به جای اصلاح عملکرد حال و به دست آوردن 
نتیجه به سود منافع ملی و مردم برای آینده نزدیک ، با 
حرکت های شعاری، دائم به گذشته نظر می کنند تا رد 
گم کنند. ضمن این که هدف شان از طرح چنین مسایلی 
در افکار عمومی پنهان سازی ناتوانی خود در نظارت بر 
قدرت دولت ویژه است. حال مانده اند که چه بکنند. اگر 
مجلسیان از قدرت و شهامت کافی برخوردار بودند همان 
شعارهای انتخاباتی خودشان را عملیاتی و نظارت جدی 
بر روی دولتمردان فعلی را اعمال می کردند. برای مثال 
با فاجعه تسویه 1000 مدیر یک وزارتخانه چه کردند؟ از 
این رو ، مجلس کنونی ، اساسا ، از قدرت کارشناسی لازم 

برای نظارت بر دولت برخوردار نیست.
به چه دلایلی این شکایت به قوه قضاییه را رد گم 

کردن می دانید؟ 
به این دلیل که همگان می دانند تعیین تکلیف حوزه 
سیاست خارجی، برعهده دولت ، سازمان انرژی اتمی 
نهادهای  بلکه  نیست.  نهادها  سایر  و  خارجه  وزارت   ،
متکفل  ملی  امنیت  عالی  شورای  جمله  از  بالادستی 
تعیین سرنوشت سیاست خارجی و به طور اخص مسایل 
خارجی هستند. این آقایان هم ، درواقع باید از همان 
نهادهای بالادستی شکایت بکنند، نه از دولتی که تنها 
مسئولیت اجرای الزامات قانونی و تصمیم گیری های 

نهادهای بالادستی را دارد.
البته می دانم که نمایندگان مجلس در مصوبه هاو اعلام 
نظر خود در باره امور کشور، مصونیت قضایی دارند، ولی 
اگر ابعاد حقوقی آن اجازه می داد، از مجلس باید شکایت 
می شد. زیرا وقتی دولت روحانی و تیم مذاکره کننده از 
یک و نیم سال قبل با تلاش زیاد داشتند مساله برجام را 

به سرانجام می رساندند، تا به نحوی بتوانند مسایل بین 
المللی و در نتیجه مسایل کشور را حل و فصل بکنند، 
با تصویب همین قانون، سنگ بزرگی جلوی پای دولت 
انداختند و وضعیت کشور را به اینجایی رساندند که در 
حال حاضر در آن قرار داریم. آنان ناگهان با تصویب قانون 
مذکور درست در زمان ایجاد گشایش برای کشور و مردم، 
مانع بزرگی جلوی پای دولت گذاشتند تا نتواند کار خود 

را به سرانجام برساند.
به  غلط  نشانی  توانند  می  گروهی  که  این  ریشه 
مردم بدهند چیست؟ ریشه این دست از برخوردها 

چیست؟
ببینید همه می دانند و کاملا بدیهی است که مسئولیت 
تصمیم گیری در این حوزه برعهده چه نهادهایی و چه 
این که ریشه این مسایل چیست؟  اما   . کسانی است 
نادرست عبور  این حرکت های  از  توانیم  و چگونه می 
به  باید  بداند چگونه  نماینده  یک  که  نحوی  به  بکنیم 
طرز صحیحی وظیفه نمایندگی اش را برای حل مسایل 
کشور ایفا کند، خود، نیازمند این است که در نحوه تایید 
صلاحیت کاندیداها تحت عنوان نظارت استصوابی و 
چگونگی رقابت احزاب برای ورود به مجلس و ریاست 
استصوابی  نظارت  شود.  نظر  تجدید  باید  جمهوری 
باعث می شود نیروهای شایسته و اصیل برای پذیرش 
مسئولیت مردم، به حاشیه بروند و محلی از اعراب نداشته 
باشند. در واقع نوعی گزینش سلیقه ای و محدود برای 
ورود افراد به حوزه نمایندگی مردم اعمال می شود. اگر 
رقابت عادلانه و آزاد وجود داشته باشد، آرای مردم برای 
رای به کسانی که از فیلتر 12 نفر گذشته باشد کانالیزه 

نمی شود.
در صورت اصلاح این وضعیت، شان و جایگاه مجلس 
بازسازی می شود و راه برای راهیابی کسانی که به وظایف 
ملی و دینی خود برای تامین منافع مردم آگاه هستند، 
را در  انتخابات، کسانی  مهیا می شود. شرایط کنونی 
مصدر نمایندگی می نشاند که متاسفانه درک درستی 
از روندها و واقعیت های کشور و مشکلات آن ندارند. 
ضمن آن که واقعیت های کنونی نشان می دهد، نبود 
درک درست، منجر به مانع تراشی و انباشت بحران زای 

مشکلات در کشور هم شده است.

 کارشناس مسائل غرب آسیا گفت: هدفگذاری ایران برای همکاری جدی با کشورهای آسیای میانه کاملا دقیق و مبتنی بر یک 
راهبرد منطقی است که می تواند به شکل گیری یک بلوک اقتصادی مهم در این منطقه حساس منجر شود.  حسن هانی زاده 
در ارزیابی خود از سفر رئیس جمهوری قزاقستان به تهران اظهار کرد: سفر قاسم ژومارت توکایف رئیس جمهوری قزاقستان به 
تهران در چارچوب رویکرد دولت سیزدهم برای گسترش مناسبات سیاسی و اقتصادی با کشورهای آسیای میانه قابل تجزیه و 
تحلیل است. کارشناس مسائل غرب آسیا افزود: از آنجائی که کشور قزاقستان یکی از مهمترین کشورهای آسیای میانه به لحاظ 
جمعیتی و جغرافیائی تلقی می شود و یکی از ۵ کشور ساحل دریای خزر بشمار می رود می تواند شریک قابل اطمینانی به لحاظ 
تجاری و سیاسی با ایران باشد. هانی زاده تصریح کرد: ظرفیت های بالای پذیرش سرمایه گذاری خارجی از جمله ایران و نیاز این 
کشور شمال شرقی ایران به فناوری ایران در حوزه خدمات کشاورزی و صنعتی موجب شده که رهبران دو کشور برای تقویت 
مناسبات خود گام های مهمی بر دارند. وی ادامه داد: سفر اخیر روسای جمهوری تاجیکستان، ترکمنستان و سرانجام رئیس 
جمهوری قزاقستان نشان می دهد که هدفگذاری ایران برای همکاری جدی با کشورهای آسیای میانه کاملا دقیق و مبتنی بر 
یک راهبرد منطقی است که می تواند به شکل گیری یک بلوک اقتصادی مهم در این منطقه حساس منجر شود.  تحلیلگر مسائل 
بین الملل عنوان کرد: متاسفانه دخالت قدرت های فرامنطقه ای در مسائل داخلی کشورهای آسیای میانه موجب شد تا به کارگیری 
ظرفیت های موجود در میان کشورهای منطقه و ایران مغفول بماند و علیرغم وجود این ظرفیت ها حجم مبادلات تجاری بین ایران 
و قزاقستان سالانه به کمتر از 2۳0 میلیون دلار بالغ شود. هانی زاده در گفت وگو با ایرنا گفت: با سفر قاسم ژومارت توکایف رئیس 
جمهوری قزاقستان به تهران این رقم در آینده ممکن است به سالانه ۵ میلیارد دلار ارتقاء یابد که این امر می تواند بازار مناسبی برای 
کالاهای ایرانی تلقی شود. وی اضافه کرد: آمادگی ایران برای تشکیل بازار مشترک بین کشورهای آسیای میانه، توانمندی ایران در 
حوزه فناوری های پزشکی، کشاورزی، نفت و گاز و شیلات می تواند بازار مناسبی برای حضور بازرگانان ایرانی درکشورهای آسیای 
میانه باشد. ایران به کانون رایزنی های منطقه ای تبدیل شده است کارشناس مسائل غرب آسیا خاطرنشان کرد: با توجه به وجود 
جنگ روسیه و اوکراین و احتمال طولانی شدن این جنگ پیش بینی می شود که کشورهای آسیای میانه در آینده نزدیک، برای 
یافتن بازار قابل اتکاء و بهره گیری از توانمندی های بازرگانی ایران، این کشورها به سمت تشکیل یک اتحادیه مشابه اتحادیه اروپا به 
سمت ایران متمایل شوند که این امر می تواند ظرفیت های نهفته همه کشورهای آسیای میانه را شکوفا کند. هانی زاده یادآور شد: 
از این رو تهران طی یک ماه گذشته به کانون رایزنی های منطقه ای تبدیل شده که این رایزنی ها می تواند آینده روشنی برای ایران و 

کشورهای آسیای میانه در حوزه همکاری های سیاسی و اقتصادی به دور از دخالت قدرت های فرامنطقه ای، رقم بزند.

یک کارشناس مسائل بین الملل تاکید کرد: ضرورت دارد تا جمهوری اسلامی ایران از طریق محاکم بین المللی مساله ترور 
سردار سلیمانی را پیگیری کرده و عاملان و مسببان آن به مجازات برسند. 

عماد  آبشناس در تحلیل خود از اظهارات اخیر مایک پمپئو، وزیر خارجه سابق آمریکا  درباره ترور سردار سلیمانی گفت: 
صحبت های پمپئو نشان می دهد، که یکسری شخصیت ها در آمریکا نسبت به ایران و موجودیت کشور ما مشکلات روحی 
و روانی دارند، بر کسی پوشیده نیست پمپئو مدتهاست روابطش با سازمان های تروریستی مثل منافقین علنی شده است.

وی افزود: حتی در زمانی که پمپئو در سیا مسئولیت داشت هدایت سازمان های تروریستی مانند القاعده و یا داعش را 
عهده دار بوده و فردی است که مشکل روانی نسبت به مسلمان ها دارد که آنان را یا قتل عام کرده یا علیه دیگری استفاده 

کند مانند اعمالی که داعش یا القاعده انجام می دادند تا مسلمانان تخریب شوند. 
این کارشناس مسائل بین الملل همچنین بیان کرد: زمانی هم که سردار سلیمانی تمام توطئه های او و تیمش را خنثی می 
کند، طبیعی است چنین واکنش های روانی از خود نشان دهد، امروز همه می دانند به خاطر ترس از انتقام حتی وزن کم 
کرده است، بنابراین با توجه به صحبت های پمپئو ضرورت دارد جمهوری اسلامی در محاکم بین المللی موضوع ترور شهید 
سلیمانی را حتما پی گیری کند و عاملان آن را به مجازات برساند تا عبرتی برای دیگر روانی هایی که در تاریخ هستند، باشد.

آبشناس درباره ادعاهای دیگر وزیر خارجه آمریکا در مساله هسته ای ایران نیز اظهار داشت: در بحث هسته ای سیاست 
کلی آمریکا دشمنی و خصومت با ملت ایران است و این چیز جدیدی نیست و حتی قبل از انقلاب نیز بوده، به طور کلی 

هدف شان این است که ایران تضعیف شده و به 1۴ کشور کوچک تر تجزیه شود. 
وی در گفت وگو با ایسنا خاطرنشان کرد: درواقع هدف آمریکا این است که از طریق تجزیه ایران بتواند کنترل داشته و 
مایملک ملت ایران را بدزد، همان کاری که در عراق و سوریه انجام می دهد و با در اختیار گرفتن بخش هایی از سوریه نفت 

این منطقه را می دزد و حتی دیدیم ترامپ با پر رویی می گوید اینجا حضور داریم تا نفت سوریه را ببریم.
این کارشناس مسائل بین الملل همچنین گفت: مشکل شان با ایران بر همین اساس است چه در دوران جمهوری 
خواهان یا دموکرات ها، آمریکایی ها همین سیاست ها را دنبال کردند ، فردی مانند ترامپ شمشمیر را از رو می بندد و 
علنی مقابل ایران می ایستد و یا در دوره اوباما  و بایدن سیاست همان سیاست قبلی است فقط ظاهرش کمی تفاوت دارد 
اگر نه که ترامپ و بایدن هر دو نشان داده اند که با ایران دشمنی دارند. بنابراین حرف هایی هم که پمپئو درباره مذاکرات 

مطرح می کند فقط توسط یک روانی می تواند گفته شود. 

هانی زاده کارشناس مسائل غرب آسیا :

»بلوکاقتصادیمهم«درآسیایمیانهایجادمیشود
یک کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به ادعاهای پمپئو مطرح کرد: 

ضرورتپیگیریومجازاتعاملانترورسردارسلیمانیدرمحاکمبینالمللی
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مسافرتکنیدتاتندرست
مانیدوروزیدادهشوید.
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کنز العمّال : ح 17469 .

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 2۴ ساعت گذشته فردی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت 
نکرد و بیمار بدحال نیز نداریم.مهدی مصری در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: 
در 2۴ ساعت منتهی به بیست و نهم خرداد ماه 1۴01، تعداد 1۵ بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش 
سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت 1 بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شد، عنوان 
کرد: در 2۴ ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد و در مجموع تعداد 2۴ بیمار مشکوک 
به کرونا بستری هستند و بیمار بدحال نداریم.سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد 2۴ 
تست انجام گرفته نتیجه 2 تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و ۸7۳ هزار و 91۴ 

دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

بازداشت 12۰ گردشگر در جنگل های نکا
 رییس کل دادگستری مازندران گفت: 120 نفر از اعضای یک تور گردشگری غیرمجاز به دلیل اَعمال 
مجرمانه و هنجار شکنی در جنگل های شهرستان نکا بازداشت شدند حجت الاسلام محمدصادق اکبری با 
بیان اینکه ساماندهی تور های گردشگری در دستورکار معاونت پیشگیری از وقوع جرم استان قرار دارد گفت: 
اعضای این تور گردشگری غیرمجاز، در جنگل "پِی رَجِه" شهرستان نکا اقدام به نصب بنر های شیطان پرستی 
و اَعمال مجرمانه مانند شُرب خَمر، روابط نامشروع، رقص مختلط، کشف حجاب و دیگر موارد خلاف شرع و 

قانون کرده که توسط پلیس امنیت اخلاقی دستگیر و در این رابطه پرونده قضائی تشکیل شد.

میرسلیم: 1۰ خانواده مافیای واردات خودرو هستند
مصطفی میرسیلم عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 10 خانواده مافیای واردات خودرو هستند. 
سه چهار تا دیگر هم داریم که این ها وابسته اند به همین خودروسازان که این ها کار واردات خودرو را انجام 
می دهند. در واردات خودرو چیزی که خیلی مهم است و باید به آن توجه کرد، این است که باید آن کسی که 
واردات را انجام می دهد، نمایندگی رسمی داشته باشد تا بتواند خدمات پس از فروش را با تایید کارخانه اصلی 
به مشتریان عرضه کند و بتواند ضمانت را هم محترم بشمارد. شما اگر از کارخانه اصلی خدمات پس از فروش 
را نخواهی، 10 درصد قیمت خودرو کاهش پیدا می کند، اگر تضمینی نخواهی، ۵ درصد قیمت کاهش پیدا 

می کند. 

واکنش آذری جهرمی به اظهارات سخنگوی دولت 
وزیر سابق ارتباطات به اظهارات  شنبه شب گذشته سخنگوی دولت واکنش نشان داد. محمدجواد آذری 
جهرمی در کانال تلگرامی اش نوشت:ظاهرا سخنگوی محترم دولت، شنبه شب گذشته در اظهاراتی دهه 90 
را برای مردم ایران دهه ی از دست رفته خطاب کرده اند که رشد اقتصادی در آن رخ نداده است. در دولت قبل 
هم برخی همکاران ما، با استناد به آمار، همچنین وضعیتی را برای بیان اوضاع اقتصادی کشور در بخشی از 
دهه ۸0 بیان می کردند. این ها سخنان رسمی مسوولین کشور است، نه براندازان که دو دهه از ۴دهه ی انقلاب 
اسلامی را برای مردم از دست رفته می خوانند. حتما در هر دولتی هم قوت است و هم ضعف، دقیقا مثل دولت 

مستقر، اما اگر بیاندیشیم و سخن بگوییم ضرر نخواهیم کرد. 

استیضاح وزیر صمت اعلام وصول شد
عضو هیأت رئیسه مجلس از تصمیم هیأت رئیسه برای اعلام وصول استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت 
خبر داد. سید محسن دهنوی از تصمیم هیأت رئیسه مجلس برای اعلام وصول استیضاح سید رضا فاطمی 
امین وزیر صمت خبر داد. وی خاطرنشان کرد: در جلسه روزیکشنبه هیات رئیسه، با اعلام وصول یک 
استیضاح موافقت شد. عضو هیأت رئیسه مجلس اظهار داشت: اعضای جلسه امروز با اعلام وصول استیضاح 
وزیر صنعت، معدن و تجارت موافقت کردند. دهنوی مهم ترین دلیل استیضاح فاطمی امین را عدم مدیریت 

صحیح صنعت خودروسازی و محقق نشدن وعده های وزیر صمت اعلام کرد. 

آیت الله استادی عزادار شد
آیت الله رضا استادی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، در پی از دست دادن همسر خود عزادار شد. 
همسر آیت الله استادی که از  چند روز پیش در بخش آی سی یو بیمارستان به علت بیماری بستری بود، 
روزیکشنبه درگذشت.مراسم تشییع روز دوشنبه ۳0 خرداد ساعت 19 از مسجد شهید مصطفی خمینی 
)خیابان بسیج نبش کوچه چهلم( به سمت گلزار شهداء، و مراسم ترحیم همان روز پس از نماز مغرب و عشاء 

حسینیه شهداء خیابان صفائیه برگزار می شود.

شهردار کرج عزل شد
مصطفی سعیدی سیرایی شهردار کرج روز یکشنبه در نشست علنی شورای اسلامی شهر کرج با 11 رای 
از مجموع 1۳ رای اعضای این شورا از مسوولیت خود عزل شد.  اعضای شورای اسلامی شهر کرج سرانجام 
پس از چند ماه نشست علنی و غیر علنی به گمانه زنی ها در خصوص استیضاح شهردار پایان دادند و با 11 
رای موافق از مجموع 1۳ رای  ادامه مسوولیت مدیریت شهری را از سعیدی سیرایی سلب کردند. مصطفی 
سعیدی سیرایی هفتم شهریورماه سال گذشته با کسب هشت رای از مجموع 1۳ رای اعضای شورای اسلامی 

شهر کرج، به عنوان شهردار کرج انتخاب شد.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف۲دستگاهکامیونوکشف17تنچوبقاچاق
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف 2 دستگاه کامیون و کشف 17 تن چوب قاچاق در قم 

خبر داد. 
سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان با اجرای طرحی در محور "قم-گرمسار"، 2 

دستگاه کامیون حامل چوب قاچاق را توقیف کردند.
وی افزود: طی بررسی های صورت گرفته مشخص شد، خودروها در مجموع حامل 17 تن چوب فاقد مجوز 
و قاچاق بوده و در این رابطه 2 نفر دستگیر، به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شدند.
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم از شهروندان خواست، چنانچه اطلاعي از قاچاق کالا دارند 
موضوع را از طریق شماره تلفن 110 به مرکز فوریت های پلیسی استان اطلاع داده تا در اسرع وقت اقدامات 

لازم انجام شود.
توقیف ۳ تن و 7۰۰ کیلو ذغال قاچاق 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان دربخش دیگری از سخنان خود از توقیف ۳ تن و 700 کیلوگرم 
ذغال قاچاق طی بازرسی از یک دستگاه کامیون در محور "قم-گرمسار" خبر داد. 

سرهنگ ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان حین کنترل تردد خودروهاي عبوري در محور 
"قم-گرمسار" به یک دستگاه کامیون به ظن حمل کالای قاچاق مشکوک و آن را متوقف کردند.

وي افزود: در ادامه طی بازرسي از خودروی توقیفی ۳ تُن و 700 کیلوگرم ذغال قاچاق کشف و کامیون 
با هماهنگی مقام قضائی استان توقیف، متهم نیز پس از تشکیل پرونده تحویل مرجع قضائی استان شد.

سرهنگ ترابی از شهروندان خواست، در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز از جمله قاچاق و توزیع 
کالاهاي غیرمجاز توسط افراد فرصت طلب و سود جو، موضوع را از طریق سامانه تلفنی 110 به مرکز فوریت 
های پلیسی استان اطلاع دهند. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: همچنین شهروندان 
مي توانند از طریق تماس و یا مراجعه حضوري به آدرس خیابان امام خمینی)ره(، جنب کلانتری 17، 

ساختمان شهید کریمی "دفتر نظارت همگاني )197(" با پلیس در ارتباط باشند.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف۲تنو۲00کیلوکنجدخارجیقاچاق
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: با تلاش مأموران یگان تکاوری استان قم یک دستگاه خودرو 

نیسان در محور مواصلاتی "قم-تهران" توقیف و 2 تن و 200 کیلوگرم کنجد خارجی قاچاق کشف شد.  
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در راستای مقابله با پدیده شوم قاچاق، مأموران یگان تکاوری استان در 

محور "قم-تهران" ، یک دستگاه خودرو نیسان را به ظن حمل کالای قاچاق توقیف کردند.
وی افزود: در ادامه مأموران طی بازرسی از خودرو مذکور، 2 تن و 200 کیلوگرم کنجد خارجی فاقد مجوز 
و قاچاق کشف کردند. سردار اسماعیلی گفت: یک نفر در این رابطه دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم در پایان با اشاره به تشدید اقدامات کنترلي در محورهای مواصلاتی، 
تاکید کرد: پلیس قم در راستای برخورد با قاچاقچیان کالا با رصد دقیق و لحظه به لحظه محورهای مواصلاتی 

و تلاش هاي شبانه روزي، اجازه فعالیت سودجویانه را نخواهد داد. ف

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف646قلملوازمجانبیتلفنهمراهقاچاق
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف ۶۴۶ قلم لوازم جانبی تلفن همراه قاچاق در قم خبر داد. 

سرهنگ امیر مختاری اظهار داشت: در تداوم اجرای طرح تشدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز و پیشگیری و 
مقابله با فعالیت های مجرمانه قاچاقچیان و در پی دریافت گزارش های مردمی مبنی بر تخلیه لوازم جانبی 
تلفن همراه توسط یک دستگاه خودرو سمند، بررسی موضوع در دستور کار مأموران کلانتری 19 توحید قرار 
گرفت. وی افزود: مأموران پس از اطمینان از صحت گزارش و هماهنگی قضائی به محل اعزام، خودرو توقیف و 
در بازرسی به عمل آمده ۶۴۶ قلم لوازم جانبی تلفن همراه شامل هندزفری، اسپیکر، شارژر و کابل شارژ قاچاق 
کشف و یک نفر دستگیر شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم از شهروندان خواست، هرگونه اخبار و اطلاعات 

مربوط به قاچاق را به مرکز فوریت هاي پلیسي 110 اطلاع دهند.

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:

امضاتفاهمنامهپژوهشی
بینکلانشهرها

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم از امضا تفاهم نامه با موضوع 
پژوهشی بین کلان شهرها خبر داد و گفت: ارتباط خوبی بین کلان شهرها از طریق 
مرکز پژوهشی شورا در حوزه پژوهشی ایجادشده و قرار است شبکه مطالعاتی و 

پژوهشی یکپارچه بین کلان شهرها ایجاد شود.
سید محمدحسین دهناد در دیدار با پرویز سروری رئیس شورای عالی استان ها 
به تشکیل مرکز پژوهشی شورای اسلامی شهر قم اشاره کرد و  و هیئت همراه 
در  شورا  پژوهشی  مرکز  طریق  از  کلان شهرها  بین  خوبی  ارتباط  داشت:  اظهار 
حوزه پژوهشی ایجادشده و قرار است شبکه مطالعاتی و پژوهشی یکپارچه بین 

کلان شهرها ایجاد شود.
وی از امضا تفاهم نامه ای با موضوع پژوهشی بین کلان شهرها خبر داد و افزود: در 
آسیب شناسی از مدیریت شهری با قدمت بیش از 100 سال به این نکته رسیدیم که 
در نظام مدیریت شهری بیش از این که به امور شهر پرداخته شود، مسائل جاری و 
روزمره وقت و انرژی متولیان شهر را گرفته و وظیفه مدیریت، هماهنگی، برنامه ریزی 

و ایجاد راهبردهای کلان به درستی انجام نمی شود.
رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: امروز نهایت آرزوی 
باید  است، درصورتی که  یکپارچه شهری شده  مدیریت  اجرای  مدیریت شهری 
کلان تر به توانمندی مدیریت شهری نگاه کرد، ما امروز با شرایط مطلوب فاصله 
زیادی داریم و نیاز به یکپارچگی و هماهنگی بین همه دستگاه ها احساس می شود.
وی افزایش پشتوانه علمی تصمیمات شورای اسلامی شهر را موردتوجه قرارداد 
و ابراز کرد: در مرکز پژوهش نیز تلاش شده کمیته هایی مطابق با کمیسیون ها 
تخصصی شورا با اعضای دانشگاه ها و شخصیت های علمی خارج از شورا تشکیل 

شود و به صورت کاربردی لوایح شورا موردبررسی قرار می گیرد.
دهناد، تعداد مراکز پژوهشی در شهر قم را ۳۴ مرکز دانست و خاطرنشان کرد: 
در شهر قم ظرفیت پژوهشی بسیار خوبی در دانشگاه و حوزه وجود داشته که 
می توان علم را نیز به قدرت شوراها اضافه کند و کارهای ارزشمندی را آغاز کرده و 

آسیب شناسی جامعی در حوزه مدیریت شهرها در کشور انجام داده ایم.
وی در پایان تأکید کرد: شهر قم مرکز علمی و بین المللی در بسیاری از حوزه ها 
بوده و باید از این ظرفیت به خوبی استفاده کنیم که شاهد برگزاری کرسی های علمی 
به زبان انگلیسی و عربی در دانشگاه های قم هستیم و امیدواریم با تشکیل این شبکه 
پژوهشی شاهد اتفاقات خوبی باشیم که نخستین جلسه آن در تهران و با موضوع 

حمل ونقل و ترافیک تشکیل خواهد شد.
 

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد:

خدماتتاکسیرانیبهشرکتکنندگان
درمراسم»سلامفرمانده«درجمکران
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از به کارگیری حداکثر توان ناوگان 
تاکسیرانی برای خدمت رسانی به شرکت کنندگان در اجتماع بزرگ خانوادگی »سلام 

فرمانده« در مسجد مقدس جمکران خبر داد. 
به گزارش ندای قم از روابط عمومی شهرداری قم، علی نیک با اشاره به برگزاری 
مراسم بزرگ سلام فرمانده در مسجد مقدس جمکران، اظهار کرد: تاکسیرانی قم با 
توجه به پیش بینی حضور گسترده خانواده های قمی در این مراسم برای اجرای 
سرود سلام فرمانده، تمهیدات لازم جهت سرویس دهی و ایاب و ذهاب به شهروندان 

را فراهم کرده است.
وی ادامه داد: طبق برنامه ریزی صورت گرفته سرویس دهی از هسته مرکزی شهر 
تا درب شماره دو مسجد مقدس جمکران شامل تقاطع عمار یاسر – میدان شهید 

مطهری – میدان جانبازان – ۴ راه بازار و بلوار بهار انجام خواهد شد.
مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم افزود: همچنین در این روز ۳00 
دستگاه تاکسی سواری سمند و پژو و ۵0 دستگاه تاکسی ون از مسیر بلوار پیامبر 

اعظم)ص( تا درب 2 مسجد مقدس جمکران سرویس دهی خواهند کرد.
نیک بیان کرد: شبکه های تاکسی بی سیم 1۳۳ – 1۸29 – 1۸۳۳ و تاکسی بی 
سیم بانوان با شماره 21000 جهت سرویس دهی به همشهریان عزیز به صورت 

آماده باش خواهند بود.
وی با اشاره به اینکه نرخ کرایه مسیر جمکران از تقاطع عمار یاسر تا درب دو 
مسجد مقدس جمکران مبلغ پنج هزار تومان است، خاطرنشان کرد: همچنین 
نرخ کرایه تاکسی های گردشی از سه راه وچهارراه بازار تا درب دو مسجد مبلغ ۶ 
هزار تومان است و شهروندان عزیز در صورت مشاهده هرگونه تخلف می توانند 
مراتب را به شماره تلفن ۳۶۶2۸۸00 واحد بازرسی سازمان و یا با سامانه 1۳7 

در میان بگذارند.
 

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد:

برنامهریزیهایمختلفدرکمیتهبانوان
وخانوادهدرشورایاسلامی

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تشکیل کمیته بانوان و 
خانواده در این شورا گفت: امیدواریم طرح های این کمیته در کشور اجراشده و این 

کمیته در شورای اسلامی سایر شهرها تشکیل شود.
نرجس نیازمند در دیدار با پرویز سروری رئیس شورای عالی استان ها و هیئت 
همراه، به اهمیت خانواده از دیدگاه نظام جمهوری اسلامی و رهبر اشاره کرد و اظهار 
داشت: کمیته بانوان و خانواده برای نخستین بار در شورای ششم تشکیل شده و بعد 
از 22 سال از آغاز به کار شوراها، مشاوری نیز برای امور بانوان در شهرداری شروع 

به کار کرده  است.
وی کارگروه های کمیته بانوان و خانواده را نام برد و افزود: کارگروه های مشاغل، 
بانوان، آموزش، آسیب های اجتماعی، ورزش و نشاط اجتماعی و فضای مجازی در 
این کمیته تشکیل شده و بودجه ای برای آن در سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
لحاظ شده و دغدغه های علما و مراجع در کارگروه آسیب های اجتماعی و آموزش 

مورد بررسی قرار می گیرد.
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم مهم ترین دغدغه کمیته بانوان در 
سال 1۴01 را تأمین مشاغل اعلام کرد و گفت: با همکاری جامعه الزهرا در سطح 
بوستان ها، برنامه هایی در حوزه مشاوره و آموزش اجرا شد و مورد استقبال مردم و 

بانوان قرارگرفته است.
وی یکی دیگر از برنامه های کمیته را تنظیم برنامه های در حوزه فرزند آوری 
امیدواریم  و  را می توانیم در کل کشور اجرا کنیم  این طرح  ابراز کرد:  و  عنوان 
طرح های این کمیته در کشور اجراشده و این کمیته در شورای اسلامی سایر 

شهرها تشکیل شود.
 

رئیس شورای اسلامی استان قم  خبرداد:

تشکیلدوکمیتهجدید
درشورایشهرقم

رئیس شورای اسلامی استان قم با تأکید بر توانمندی علمی و اجرای اعضای 
شورای اسلامی شهر قم گفت: دو کمیته مناطق کم برخوردار و بانوان و خانواده در 

شورای اسلامی شهر قم برای نخستین بار در کشور تشکیل شده است. 
ماشاالله سعادتمند در دیدار با پرویز سروری رئیس شورای عالی استان ها و هیئت 
همراه به ظرفیت های شورای اسلامی شهر قم اشاره کرد و اظهار داشت: شورای 
شهر قم بسیار تخصصی بوده و تجربیات ارزنده ای را طی این ۶ دوره کسب کرده اند 
و شاهد ارتباط خوبی بین شورای شهر و شهرداری قم هستیم و کمترین تنش بین 

این دو نهاد وجود دارد.
وی تشکیل مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم را موردتوجه قرار داد و 
افزود: در این مرکز موضوعات خوبی در حال پیگیری بوده و تشکیل دو کمیته 
مناطق کم برخوردار و کمیته بانوان و خانواده از دیگر دستاوردهای دیگر شورا بوده 

که تعاملات خوبی با سایر دستگاه های اجرایی در شهر دارند.
رئیس شورای اسلامی استان قم، اعضای شورای شهر قم را افرادی ارزشی و 
توانمند خواند و تأکید کرد: اعضای شورای شهر قم باسابقه علمی و اجرایی و تعاملی 
که با اعضا سه قوه دارند، توانسته اند بسیاری از مشکلات را حل کرده و نسبت به 

سایر استان ها کمترین مشکل و چالش را داشته باشند.

 استاندار قم، با اشاره به ویژگی های استان قم گفت: لازم است در عرصه های 
گوناگون در حوزه پدافند غیرعامل توجه لازم صورت بگیرد. 

سید محمدتقی شاهچراغی روز یکشنبه در جلسه شورای پدافند غیرعامل استان 
قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری، بر توجیه مدیران با توجه به انتصاب 
جدید برخی از مدیران در این زمینه تاکید و اضافه کرد: انجام کار آموزشی ضروری 
و از جمله مسایلی است که اگر درست انجام شود، خروجی خوبی نیز به همراه 
خواهد داشت. وی با تاکید بر مساله نظارت و کنترل ادامه داد: برای کاهش آسیب 
ها، ضرورت دارد که مقدمات کار را فراهم کنیم و همچنین ارزشیابی و ارزیابی در 
کارها صورت بگیرد.  استاندار قم با بیان اینکه همه مسایل به اعتبار مربوط نمی 

شود، خاطرنشان کرد: نگاه و دغدغه، یک موضوع اساسی است. 
تاکید و بیان کرد: حوزه  از فناوری  شاهچراغی همچنین بر مساله استفاده 
مدیریت شهری، نقش کلیدی در استفاده از ظرفیت فناوری را دارد و در این عرصه 
می تواند خیلی موثر باشد. وی در بخش دیگر سخنان خود، با اشاره به اینکه 
خداوند متعال به تلاش حداکثری ما، اثربخشی مضاعفی می دهد؛ گفت: در 
دوران دفاع مقدس نیز، همه با هم تلاش می کردند و پروردگار بر آن تلاش صادقانه 

و خالصانه ناظر بود و آن را اثربخش می کرد.    

   پدافند غیرعامل؛ بحث پیش بینی و پیشگیری است
معاون امور استان های سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: در پدافند غیرعامل؛ 
بحث پیش بینی و پیشگیری است. رسول رحیمی اظهار داشت: باید دستگاه ها 

در کاهش آسیب پذیری و مصون سازی دقت و توجه لازم را داشته باشند.
از استان های  به عنوان یکی  این استان  از  به ویژگی های قم،  با اشاره  وی 
استراتژیک کشور نام برد. وی در بخش دیگر سخنان خود، با بیان اینکه هنوز کرونا 
در همه دنیا هست و تلفات می گیرد؛ گفت: لازم است، از تجربیات گذشته در این 
زمینه استفاده شود و آمادگی لازم را در این زمینه داشته باشیم و شیوه نامه های 

بهداشتی در این زمینه رعایت شود.    
 ضرورت مصون سازی زیرساخت ها در برابر تهدیدات نوین

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری قم در حاشیه این جلسه در گفت وگو با 
خبرنگاران اظهار داشت: با توجه به بررسی های انجام شده، یکی از توصیه های 
کلی و اساسی سازمان پدافند غیرعامل کشور و این اداره کل به دستگاه های 

اجرایی؛ مصون سازی زیرساخت ها در برابر تهدیدات نوین است.
مهدی متقیان افزود: یکی از تهدیدات نوین، بحث های »سایبری« است؛ از 
این رو باید زیرساخت های سایبری در برابر تهدیدات مصون باشند و بتوانیم از 

مصونیت، پایداری و ارتقای ایمنی و استمرار خدمات دهی آنان مطمئن باشیم.
وی ادامه داد: یکی دیگر از مباحث، مصون سازی مربوط به زیرساخت های برق 
است که با توجه به فصل گرما، نیاز مردم و پیک مصرف برق؛ بتوانیم برق را مدیریت 
کنیم و با توجه به ابلاغ استاندار در پایش بحث انرژی، دستگاه های استان باید 

پس از ساعت اداری نسبت به صبح ۶0 درصد کاهش مصرف برق داشته باشند.
وی اضافه کرد: در این رابطه ۳00 دستگاه اجرایی استان را رصد کردیم که برخی 
از دستگاه ها و اماکن رعایت نکرده اند که اخطارهایی داده می شود و در صورت 
لزوم برق مجموعه های پرمصرف که این ۶0 درصد را رعایت نکرده اند، قطع می 
شود. در پایان این جلسه که با حضور رسول رحیمی معاون امور استان های سازمان 
پدافند غیرعامل کشور برگزار شد، حکم »ریاست شورای پدافند غیرعامل استان 
قم« از سوی سرلشکر پاسدار محمد باقری رییس ستاد کل نیروهای مسلح و رییس 
کمیته دایمی پدافند غیرعامل کشور به سید محمدتقی شاهچراغی استاندار قم 

ابلاغ شد.  

استاندار قم: 

در حوزه پدافند غیرعامل توجه لازم صورت بگیرد

آسیبهایفضایمجازیدرکمینکودکان

طرح: سجادجعفری

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم 
گفت: طی دو ماه فروردین  و اردیبهشت سال جاری 
بخش  در  توسعه ای  و  ایجادی  تاسیس  جواز   ۵۸

صنعت استان صادر شد. 
:طی  اظهارداشت  وگویی   درگفت  ابدالی  اکبر 
تاسیس  جواز  فقره   ۵1 تعداد  شده  یاد  دوماهه 
سرمایه  ریال  میلیارد  و ۵1۵  هزار  با 10  ایجادی 
گذاری و پیش بینی اشتغالزایی برای یکهزار و 209 
نفر و همچنین هفت فقره جواز تاسیس توسعه ای 
ریال  میلیارد   9۵۸ با  موجود(  واحدهای  )توسعه 
سرمایه گذاری و اشتغالزایی برای 21۶ نفر صادر 

شده است.
تاسیس  جواز  کل  تعداد  افزود:درمجموع  وی 
بینی  پیش  با  مجوز  و 77  هزار  استان 2  موجود 
اشتغالزایی برای ۵0 هزار و 9۸۵ نفر و سرمایه گذاری 

این  که  می باشد  ریال  میلیارد  و 922  هزار   ۵0۴
گذاری  سرمایه  به  رغبت  و  میل  بیانگر  شاخص 
جدید در استان است. وی ادامه داد: همچنین در 
این مدت تعداد 1۴ فقره پروانه بهره برداری ایجادی 
و  ریال سرمایه گذاری  میلیارد  و ۴1۶  پنج هزار  با 
اشتغالزایی برای ۴21 نفر و تعداد هفت فقره پروانه 
بهره برداری توسعه ای با ۴۸۵ میلیارد ریال سرمایه 

گذاری و اشتغالزایی برای ۴9 نفر صادر شده است.
ابدالی اعلام کرد: در مجموع تعداد 2 هزار و ۳۳7 
فقره پروانه بهره برداری با اشتغالزایی۶2 هزار و 1۳2 
نفر و سرمایه گذاری 97 هزار و ۶1۸ میلیارد ریال در 
استان موجود است که ظرفیت بالای بخش  صنعت 

استان برای جذب سرمایه گذاران را نشان می دهد.
وی با اشاره به این که روند جذب سرمایه گذاران 
قم  در  صنعتی  فعالیت های  انجام  به  علاقه مند 

مطابق اسناد بالادستی تدوین شده در این حوزه 
همچون سند آمایش سرزمین است، بیان داشت: 
برای توسعه فعالیت های صنعتی در قم به موضوع 
داریم  ویژه ای  توجه  زیستی  محیط  ظرفیت های 
و در همین راستا در مساله جذب سرمایه گذاران 
علاقه مند به فعالیت تولیدی در این استان، همان 
طرح های  حضور  از  کردیم  تاکید  بارها  که  طور 
صنعتی پاک، پیشرفته و کم آب بر استقبال می کنیم.
در بخش صنعت قم دارای هفت شهرک صنعتی 
سلفچگان،  نشر،  و  چاپ  الغدیر،  شکوهیه، 
محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات و ارتباطات 
)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، 
از آنها موقعیت  سیرو و طغرود است که هر کدام 
ممتازی برای توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال 

دارد.

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم  تاکید کرد :

توجهویژهبهظرفیتهایمحیطزیستیبرایتوسعهفعالیتهایصنعتی

تولیت آستان مقدس فاطمی با بیان اینکه برخی افراد بر اثر تفاوت در رؤیت 
هلال در ذهنشان شبهه و سؤال ایجاد می شود، گفت: آموزش عمومی در زمینه 
استهلال باید برای عموم مردم انجام شود و یکی از راه های آن آموزش فراگیر از 

طریق صدا و سیما است. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی در دیدار سرگروه های ستادهای استهلال دفتر مقام 
معظم رهبری در استان قم که پیش از ظهر روزیکشنبه  در سالن محراب حرم مطهر 
بانوی کرامت انجام شد، اظهار کرد: آموزش در زمینه استهلال باید برای عموم 

مردم انجام شود و یکی از راه های آن آموزش فراگیر از طریق صدا و سیما است.
وی با بیان اینکه برخی افراد بر اثر تفاوت در رؤیت هلال در ذهنشان شبهه و 
سوال ایجاد می شود، گفت: بحث رؤیت هلال در اعمال حج مانند وقوف در عرفه 
و مشعرالحرام از ارکان مهم است و نیاز به آموزش دارد تا مردم دلیل تفاوت ها را 
بدانند. تولیت آستان مقدس فاطمی گفت: تعلیم مباحث نجومی ممکن است 
برای عموم مردم جذابیتی نداشته باشد ولی باید با استفاده از اساتید خوش ذوق 
این آموزش عمومی انجام شود تا بسیاری از شبهات در ذهن مردم پاسخ داده 
شود. وی همچنین تأکید کرد که باید از ظرفیت دفتر مقام معظم رهبری در استان 

قم که نماینده ویژه رهبر در این دفتر است استفاده شود و تمام ارگان هایی که می 
توانند به نحوی به ستاد استهلال کمک کنند بسیج شوند تا این امر به درستی و 
با دقت کافی انجام شود. در ابتدای این دیدار نیز حجت الاسلام سهرابی مسئول 
ستاد استهلال دفتر مقام معظم رهبری در استان قم اظهار کرد: این ستاد در 
حدود 20 سال پیش تشکیل شده است و 120 گروه در کل کشور و سه گروه 
از آن ها در قم مستقر هستند. وی با بیان اینکه گروه های استهلال قم در پارک 
علم و فناوری پردیسان، جنب مصلای قدس و رصدخانه امام علی علیه السلام 
مستقر هستند، گفت: بهترین مکان برای رصد ماه ارتفاعات جنوب استان قم در 
۳0 کیلومتری بعد از وسف است. مسئول ستاد استهلال دفتر مقام معظم رهبری 
در استان قم ادامه داد: ستادهای استهلال هر ماه مختصات جغرافیایی ماه را 
به دست می آورند و با توجه به وضعیت هوا در بهترین موقعیت ماه را استهلال 
ونتیجه را به دفتر مقام معظم رهبری اعلام می کنند. وی افزود: از جمله کارهای 
ستاد استهلال آموزش طلاب و دانش آموزان به منظور استهلال ماه و آمادگی برای 
پاسخ به سوالات عموم مردم برای استهلال ماه است که برای گروه های مختلف در 

طول سال انجام می شود.

آیت الله سعیدی درسرگروه های ستادهای استهلال دفتر مقام معظم رهبری درقم : 

دانشعمومیاستهلالبهمردمآموزشدادهشود

معاون هماهنگي امور عمراني استاندارقم خواستار 
تهیه نظام مسائل روستاهاي قم شد و گفت: مشکلات 
بخشداران  توسط  باید  استان  روستاهاي  دار  اولویت 

احصاء و ارائه شود. 
به  آبرسانی  قرارگاه  جلسه  در  معتمدي   ابراهیم 
روستاهای استان تهیه ي نظام مسائل روستاهاي قم 
را پیش نیاز برنامه ریزي براي حل آنها دانست و گفت: 
بایستي روستا به روستا، مشکلات اولویت دار بررسي 

بعدي  هاي  پیگیري  و  اعتبارات  جذب  راستاي  در  و 
تدوین شوند.  معتمدي راه روستایي، آب، برق و گاز را از 
جمله مسائل مهم بخش هاي استان عنوان کرد و ادامه 
داد: شرکت هاي خدماتي باید با همکاري شهرداري و 
بخشداري ها، توسعه ي شبکه هاي انرژي در مناطق 
روستایي استان را تسریع کنند.  معاون استاندار قم با 
تاکید بر پیگیري مشکلات عمراني استان از دستگاه 
هاي ملي، نگاه ویژه ي مدیران سازمان برنامه و بودجه 

ي کشور نسبت به قم را مورد توجه قرار داد و افزود: 
مدیریت عالي استان نیز پشتیبان مدیران براي پیگیري 

مسائل اولویت دار از مرکز مي باشد.

معاون هماهنگي امور عمراني استاندارقم :

نظاممسائلروستاهایقمآمادهشود


